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دکتر نعمت احمدی نسب حقوقدان درگذشت 

فقدان نعمت

آرمان ملی:  مرادصحرایی مشــخص نکرده، مرادش  از تغییر 
و تحول چیســت اما با توجه به اتفاقات اخیر دانشگاه ها در اخراج 
اســتادها به نظر می رسد  تحولاتی در راســتای نظارت بیشتر بر 

محیط های آموزشی از جمله  مدارس به ذهن متبادر می شود

 سوغات رئیسی  سوغات رئیسی 

 از   دستاورد از   دستاورد

 دولت روحانی دولت روحانی

مجید ابهری در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

 بحران های اجتماعی
   در بزنـگاه ها بـروز می کنـد 

صفحه 6

 با آغاز سال تحصیلی، »آرمان ملی« برنامه های جدید
 آموزشی را از نظر گذرانده

مرادِ صحرایی چیست؟
       وزیر آموزش و پرورش از تغییر ۲۰ هزار مدیر مدرسه خبر داده

 تا در مدارس، تحول ایجاد کنند

وکیلی متفاوت

 نبی اله عشقی ثانی
فعال اجتماعی

شروع سال تحصیلی

جهانبخش خانجانی 
: فقدان چنین 
شخصیتی برای 
جامعه سیاسی و 
حقوقی ایران خیلی 
سخت است

توقف  بدون  آگاهی    @ armanmeli armanmeli.ir

armanmeliarmanmeli هر روز هفته و هر ساعت از شبانه روز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی

 »نعمت« وکلا، خصیصه مهم شــخصیتی نعمت )دکتر احمدی نســب( و 
مزیتش نســبت به همکاران و خیلی از همکاران این بود که وکیل متفاوتی 
بود. اینکه عرض می کنم متفاوت، نه از حیث لباس و قیافه و رفتار بلکه از این 
حیث که نعمت نســبت به مســائل پیرامون خودش بی تفاوت نبود. از زمانی که در 
روزنامه سلام صفحه حقوقی روزنامه سلام را اداره می کرد، من فکر می کنم که نسبت 
به خیلی از مسائل اجتماعی، سیاســی، اقتصادی، فرهنگی و حقوقی اظهارنظر کرد. 
شاید من با خیلی از نظرات او زیاد موافق نبودم اما همین مقدار که او بی تفاوت نبود 
نسبت به اخبار و تحولات جامعه خود و ژورنالیست قابلی هم بود، این شخصیت برای 
من جذاب بود. نعمت در کنار کار وکالت و کار معلمی به قول خودش، کشاورزی هم 
می کرد. باغ پسته بزرگی داشت و از این لحاظ مشکل مالی نداشت اما همیشه می گفت 
که من عاشق معلمی ام و هیچ چیز را به معلمی ترجیح نمی دهم و کلاس هایم مملو از 
دانشجویانی است که با علاقه به سخنانم گوش می دهند. تعداد پرونده های جنجالی 
که ســوژه روز بود، کم نبود که نعمت احمدی وکالت آنها را برعهده نداشته باشد. از 
پرونده قتل های محفلی کرمان که به اتفاق دوســت دیگرم مرحوم غلامعلی ریاحی 
وکالت اولیای دم را برعهده داشت بگیریم تا پرونده احزاب سیاسی، اشخاص سیاسی 
یا افرادی که تفکرات جناحی خاصی را داشــتند را وکالت می کرد. نعمت هرگز عضو 
هیچ حزب یا دسته یا گروه سیاسی نشــد اما این مانع از این نمی شد که وکالت افراد 
سیاســی را برعهده نگیرد. حتی در یک جایی هم گفته بود اگرچه سعید مرتضوی، 
دادستان وقت برخورد خوبی با من نداشــت اما به او گفته بودم اگر روزی نیاز باشد، 
وکالت او را برعهده خواهم گرفــت. کمااینکه در جایی هم گفته بود اگر نیاز باشــد، 
وکالت احمدی نژاد را هم کــه موافق افکارش نبودم در صورت نیــاز برعهده خواهم 
داشت. نعمت احمدی مولف چندین کتاب حقوقی و تاریخی بود. کتاب آیین دادرسی 
مدنی و کتاب تاریخ اشــکانیان و تصحیح چندین دیوان از شــعرای معروف حاصل 
کارهای او در زمینه تاریخی و حقوقی بود. نعمت احمدی بحق جزو یکی از ۱۰ نفری 
بود که نامش در کتاب تاریخ شــفاهی وکالت آمد در حالی که در همین کتاب شاید 
تعدادی از این افراد استحقاق نداشــتند که به عنوان وکیل مطرح نامشان در کتاب 
آورده شــود. اما نعمت احمدی به خاطر تلاش فراوانی که داشت و به صورت مستمر 
کار حرفه ای وکالت را انجام می داد، بحق نامش در این کتاب آورده شــد. در همین 
کتاب از او می پرسند که چرا شما کتاب زیاد نمی نویسید و بیشتر مقاله می نویسید؟ 
ایشان گفته بود که اگر من مثلا در زمینه آیین دادرســی مدنی بیشتر کتاب بدهم، 
فوقش می شــوم مانند فلان استاد که در زمینه آیین دادرســی مدنی چندین کتاب 
نوشته است اما من بیشتر مایلم مقاله بنویسم و مطالب و مسائل روز را به نقد بگذارم 
و نقد کنم. همان طور که گفتم نعمت در اغلب زمینه های حقوقی، اجتماعی، سیاسی 
و مطالب روز و مسائلی که اتفاق می افتاد، واکنش نشــان می داد و نقد می کرد. حالا 
اینکه چه اندازه انتقادات یا اظهاراتش وارد بود یا نبود اما همین اندازه که ایشان وکیل 
متفاوتی بود و نسبت به مسائل پیرامون خودش بی تفاوت نبود، همین اندازه قابل تامل 
بود. در همین کتاب تاریخ شفاهی وکالت در انتهای مصاحبه اش عنوان کرده است که 
کار خیلی از وکلا قابل پذیرش نیست و وکلای جوان را ارشاد کرده که راه درست بروند 
و اخــلاق حرفه ای وکالــت را رعایت کنند. نعمــت احمدی این وکیــل فعال و این 
ژورنالیست خوش فکر و استادی که عاشق کارش بود، سرانجام پرونده زندگی اش در 
آخرین روز تابستان ســال ۱۴۰۲ برای همیشه مختومه شــد. نعمت به چندین هنر 
آراســته بود همان طور که گفتم معلم خوبی بود، منتقِد بی نظری بود و وکیل فعالی 

بود. خدایش بیامرزد، راهش مانا و یادش ماندگار. 

شــمار دانش آموزان بیــش از دوازده میلیون نفر هســتند، حــدود ۱۰ درصد 
دانش آموزان در مدارس غیردولتی تحصیل خواهند کرد و بیش از یک میلیون نفر 
معلم، آموزش دانش آموزان را عهده دار هســتند. معلمان یکی از حســاس ترین 
مسئولیت ها را برعهده دارند، نتایج کار آنان بر همه شئون و آینده کشور تاثیر بسیار مهم 
و تعیین کننــده ای بر جای می گــذارد خدا قوت دهد و یاورشــان باشــد از تلاش ها و 
زحمات شان تشکر و برای موفقیت آنان دعا می کنیم. از دولت محترم نیز انتظار می رود 
برای رضایت معلمان موضوع پرداخت حقــوق کافی این عزیزان را وجهه همت خود قرار 
دهد تا با تامین معیشت آنان و کاهش نگرانی اداره امور زندگی شان همه دانایی و توانشان 
را برای آموزش و تربیت فرزندان این کشور که آینده سازان جامعه هستند به کار گیرند. 
وزارت آموزش و پرورش امسال شعار مدرسه قوی، ایران قوی و عدالت محوری، مدرسه 
مداری را برگزیده است که تحقق آن نیازمند یک برنامه ریزی منسجم و فراهم کردن ساز 
وکارهای اجرایی متعددی اســت، امیدواریم توفیق عملیاتی کردن آن را داشته باشند. 
وسعت کار آموزش و پرورش و جامعه هدف آن در حقیقت نه فقط دانش آموزان را شامل 
می شود بلکه همه مردم کشور را به نوعی تحت تاثیر قرار می دهد، توفیق در آن نیازمند 

عزم ملی و مشارکت همه آحاد جامعه است. 
هم اکنون مردم برای ساخت مدارس مشارکت وهمراهی بسیار خوبی دارند به صورتی 
که اعلام شده است ۵۴ درصد مدارس با مشــارکت خیرین و نیکوکاران و ۴۴ درصد آن 
توسط دولت ساخته شده است که نشان دهنده مسئولیت پذیری بسیار خوب اهل خیر و 
نیکوکاران مدرسه ساز است از این همه بزرگواری و نیک اندیشی سپاسگزاری می کنیم. 
مردم عزیز هم توجه دارند که با وجود همه تلاش های انجام شده هنوز تعداد قابل توجهی از 
دانش آموزان در محیط های نامناسب و فاقد امکانات ضروری مشغول تحصیل هستند که 
زیبنده کشور نیست و باید با اقدامات گسترده تر با مشارکت مردم این نقص بزرگ غیر قابل 
قبول برطرف شود. همین جا این نکته را یادآور شویم که این کمبود فقط به استان های 
محروم وکم برخوردار محدود نمی شود بلکه اعلام شده استان تهران و شهر تهران نسبت 
به خیلی از استان های دیگر از فضا وامکانات آموزشی کمتری برخوردار است. ضرورت دارد 
یادآور شویم اولیای دانش آموزان هنگام خرید لوازم تحصیل فرزندانشان متوجه می شوند 
که قیمت ها نسبت به سال گذشته خیلی تغییر کرده است به طوری که گفته می شود برخی 
ازاقلام تا پنجاه درصد گران تر شده است، از متولیان این امور انتظار می رود برای کنترل 
قیمت ها به فکر چاره باشــند تا امر تحصیل دانش آموزان با چالش بیشتری مواجه نشود. 
موضوع بسیار مهم و قابل توجه دیگر این است که دنیای جدیدی با توسعه فناوری های 
نوین و گسترش علم و دانش و افزایش نفوذ تکنولوژی های نوین در حال شکل گیری است 
که همراهی با آن نیازمند تامین امکانات و ابزارهای جدید آموزشی و کمک آموزشی بسیار 
فراتر از آنچه در مدارس ما وجود دارد، است. لازم اســت برنامه ریزان و دولتمردان حوزه 
آموزش وپرورش به آن بیندیشــند و برای تامین آن به سرعت دست به اقدام بزنند، قبل 
از آنکه خیلی دیر شود. فارغ از آنچه یادآور شــدیم اولیا دانش آموزان توجه داشته باشند 
که فقط به انتخاب مدرسه و تهیه لوازم تحصیل فرزندانشــان بسنده نکنند بلکه ضمن 
ارتباط لازم با مدرسه و صحبت با معلمان و هماهنگی با آموزگاران و فراهم کردن شرایط 
خانواده و محیط مناسب و آرامبخش برای انجام تکالیف مدرسه، همراهی و درک دنیای 
ذهنی و روانی فرزندان را مهم شمارند، آنان را تشویق و ترغیب کنند و هیچ وقت سرزنش 
نکنند، فرزندانشــان را با دیگران مقایســه نکنند زیرا فرزندان به لحاظ هوش واستعداد 
وسلیقه با یکدیگر متفاوت هستند، لازم است با حمایت های ضروری از فرزندشان نشان 
دهند که دوستشان دارند وبرایشان مهم هستند تا اضطراب فرزندان کاهش یابد وشاهد 

موفقیت های آنان باشند. 

 هحفص
۱۱

سخن روزیاد  د  اشت

سال تحصیلی جدید از امروز اول مهر شروع می شود با توجه 
به اعلام برچیده شدن دوران تسلط کرونا بر همه امور مردم 
جهان امسال دانش آموزان به صورت حضوری سر کلاس های 

درس حاضر شده و به تحصیل مشغول می شوند.

شروع سال تحصیلی

پیمانه عمر دوست قدیمی و همدوره ای دانشکده من، وکیل 
باسابقه، ژورنالیست متبحر و استاد تاریخ در شصت و هشت 

سالگی پر شد...

وکیلی متفاوت

صفحه 2

آیت ا... سیدحسن خمینی:

   انتخابات به شرطی انتخابات است 
که منشأ تغییر باشد

هرچه مردم می گویند باید اطاعت شود ولو غلط باشد

نعمت ا... فاضلی مطرح کرد: 

وقتی اساتید دانشگاه به راحتی اخراج شوند، 
هویت مستقل دانشگاه از بین می رود

»آرمان ملی« به بررسی رویکرد دولت در برنامه توسعه هفتم در حوزه انرژی می پردازد؛ 

چشم انداز ناترازی برق در برنامه هفتم توسعه
علت قطعی برق درماه های گذشته چه بود؟

صفحه 7

صفحه 4

 عبدالصمد خرمشاهی
وکیل پایه یک دادگستری

صفحه 3

اقدامات بازگرداندن 35۰6  لوح هخامنشی در دولت قبل انجام شده بود

شهادت حضرت امام حسن عسکری )ع( را  تسلیت می گوییم

صفحه 3

در مراسم رژه هفته دفاع مقدس انجام شد

نمایش نسل جدید موشک »سوم خرداد« 
آرمان ملی: مراسم رژه نیروهای مسلح جمهوری 
اســلامی ایران صبح جمعه ۳۱ شــهریور ۱۴۰۲ با 
حضور ابراهیم رئیســی رئیس جمهوری، سرلشــکر 
پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، 
امیر سرلشکر سیدرحیم موسوی فرمانده کل ارتش، 
سرلشــکر پاسدار حسین ســلامی فرمانده کل سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی و جمعی از فرماندهان ارشد 
نیروهای مسلح در جوار حرم مطهر امام خمینی)ره( 
برگزار شد. در ابتدای این مراسم که به مناسبت آغاز 
هفته دفاع مقدس و با حضور جمعی از خانواده شهدا 
و ایثارگران و همچنین وابستگان نظامی کشورهای 
مختلف برگزار شد، رئیس جمهوری اسلامی ایران به 
سخنرانی پرداخت و در ادامه یگان های پیاده برگزیده  
نیروهای مسلح از مقابل رئیس جمهوری رژه رفتند. 
مرحله دوم این رژه به رژه ستون خودرویی نیروهای 
مسلح تعلق داشت؛ در این مرحله خودروهای محمول 
نیروهای مســلح، بخش هایی از تجهیزات و امکانات 
در اختیار نیروهای مســلح را حمل کردند. ســامانه 
مجید، سامانه ارتباطی، ســامانه جهت یاب، سامانه 
جمر V/UHF، ســامانه الینت، کیــان ۸۰۰ پلاس، 
کیان ۷۰۰، کیــان ۶۰۰، خودرو شناســایی رزمی 
صیاد حامل موشــک تاو، کیان توپکش حامل توپ 
۱۵۵م م، تانک ذوالفقار نســل۳، تانک تیام، ســلاح 
تــک تیرانداز ۵/۱۴ م م شــاهد، ســلاح اخگر، توپ 
۵۷ م م دولــول بهمن، خودرو ضــد گلوله رویین تن، 
ایسوزو GSM، هارد تاپ GIS، ارس محمول شیلتر 
مخابراتی، آمبولانس زرهی، سامانه سیار اتاق عمل، 
سامانه سیار آزمایشگاه، ســامانه سیار دندانپزشکی، 
هارتاپ سیستم های پزشــکی، پهپاد مهاجر۶، پهپاد 
مهاجر۴، پهپاد ابابیل۴، پهپاد آرش، خودرو ایستگاه 
کنترل زمینی، موشــک فتح ۳۶۰ و موشــک فجر۵ 
تجهیزاتی بودند که نیروی زمینی در مراســم دیروز 
به نمایش گذاشــت. نیروی پدافند هوایی نیز در این 
رژه رادار سامانه موشکی تلاش، سکوی پرتاپ سامانه 
موشــکی تلاش، رادار ســامانه ۱۵خرداد )جوشن(، 
سکوی پرتاب سامانه ۱۵خرداد، صیاد تک خودرویی، 
موشــک صیاد۳و۴، خودروی TM ســامانه دماوند، 
موشــک اس۲۰۰ منصوب بر روی سکو، رادار هادی 
سامانه مرصاد، رادار کاوش ســامانه مرصاد، سکوی 
پرتاب فایر از کن مرصاد ۱۶، سامانه موشکی دزفول، 
سامانه موشــکی نواب، ســامانه مجید، رادار کاشف، 

 ،MSSR رادار جلیلوند، سامانه راداری کاوش، سامانه
سامانه تروپو ارتباطی، سامانه ارتباطی مفتاح، پهپاد 
کرار و پهپاد انتحاری را از مقابــل جایگاه مقامات و 
فرماندهان نیروهای مسلح عبور داد. پهپاد آموزشی 
سفیر، پهپاد مهاجر۲، پهپاد کمان۲۲، موشک فکور 
۹۰ هواپایه، موشــک قادر هواپایه، موشــک ستار و 
قائم، بمب هوشــمند قاصد، پاد جنــگ الکترونیک 
سحاب و شــاهین، ســامانه اخلالگر باند V/UHF و 
همچنین شــیلتر مخابراتی، ســامانه پرتاب موشک 
برد بلند ولایت۳، اژدر مارک۴۶، اژدر اکسیژنی، اژدر 
الکتریکی، مین صدف، مین انفطار، مین کوسه، پهپاد 
باور۵، پهپاد آرش، پهپاد صادق، پهپاد ابابیل۵، پهپاد 
چمروش، پهپاد یسیر، پهپاد هما، زیردریایی مرطوب 
السابحات۱۵ از تجهیزاتی بودند که از سوی یگان های 
متعلق به نیروی هوایی و نیز نیروی دریایی ارتش به 

نمایش گذاشته شد. 

   نمایش چند سامانه موشکی برای نخستین بار
در ادامه مراســم رژه نیروهای مســلح به مناسبت 
هفته دفاع مقــدس، یگان های نمونه محمول ســپاه 
از مقابــل جایگاه مقامات این مراســم عبــور کردند؛ 
پهپادهای معــراج ۵۳۲، معــراج ۳۱۳ و معراج ۵۲۲، 
تانک رخش، تانک ذوالفقار، تانک مهندســی شبدیز، 
نفربر BMP، نفربر رزمــی ذوالجناح، نفربر ارتقا یافته 
تیکران، سامانه موشــک انداز ۳۶۰، راکت انداز فجر۵، 
راکت انداز فجر۳، راکت انداز ۴۰ لول حدید، توپ۱۵۵ 
میلیمتری کششــی، توپ ۱۳۰ میلیمتری کششی، 
خودروی تاکتیکــی طوفان، تــوپ ۱۰۵ میلیمتری 
کششی و راکت انداز فلق از جمله این تجهیزات بودند. 
سامانه پدافند هوایی ۹دی، سکوی پرتاب ۶ فروندی 
ســامانه پدافند هوایی سوم خرداد، ســامانه پرتابگر 
خشابی پهپاد، موشک هایپرسونیک فتاح، موشک کروز 
برد بلند پاوه، سامانه موشکی شهید قاسم سلیمانی و 
سامانه موشکی جدیدترین تجهیزاتی بودند که در رژه 
امروز برای نخســتین بار به نمایش درآمدند. نمایش 
ســامانه پدافند هوایی طبس، ســامانه پدافند هوایی 
ضد کروز دزفول، سامانه موشکی خیبرشکن، سامانه 
موشکی دزفول، سامانه موشــکی ذوالفقار، خرمشهر، 
سامانه موشکی عماد، سامانه موشکی قدر اچ و سامانه 
موشکی ســجیل از دیگر برنامه های مراسم رژه دیروز 

نیروهای مسلح بود. 
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   تنش حدود یک سال اخیر بین ایران و اتحادیه اروپا موجب 
شد روابط دو طرف به سردی گراییده و تهران به منظور بازگشت 
به برجام زیاد روی اروپا حساب باز نکند و از سوی دیگر در اروپا 
نیز تمایل به اظهار نظر در ارتباط با بازگشت به برجام وجود 
نداشته باشد. بنابراین خواست دو طرف این است که جریان 
میانجی بین ایران و آمریکا متوقف گردد. از این رو ایران به سمت 
عمان و قطر حرکت کرده تا این کشورها خصوصا قطر به تبادل 
پیام بین ایران و آمریکا کمک کنند. البته آمریکایی ها هم چنین 
تمایلی دارند چرا که آنها نیز از کانال کشورهای عربی با ایران 
مذاکره کرده و شاهد بودیم که در روزهای اخیر گام های مثبتی 
برای تبادل زندانیان ایران و  آمریکا و همچنین دسترسی ایران 
به ارزهایش برداشته شد. البته گویا قطر به دنبال آن است که 
در سطوح بالا بین ایران و آمریکا گفت و گوهایی انجام شود که 
بر اساس این گفت و گوها برخی مسائل بین تهران و واشنگتن 
در معرض گفت و گوهای غیرمستقیم قرار گیرد. در هر صورت 
قطر در تلاش  بود در حاشیه اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل تبادل پیام هایی بین ایران و آمریکا صورت گیرد اما اینکه 
تا چه میزان قطر موفق شود در این زمینه گام هایی بردارد به 
این بازمی گردد که قطر تا چه اندازه در این زمینه تلاش کند. با 
توجه به سابقه ای که البته در تبادل زندانیان صورت گرفت قطر 
در تلاش است نقش هایی هم در زمینه حل برخی مسائل ایران 
و غرب انجام دهد هر چند قطر از یک ظرفیت خاصی برخوردار 
است و اتحادیه اروپا نیز در گذشته از ظرفیت های خود به منظور 
حل و فصل پرونده هسته ای ایران اقدام کرد. البته برخی از 
کارشناسان اعلام کرده اند تهران نباید میانجی هایی برای حل 
پرونده هسته ای خود ایجاد می کرد چرا که این میانجی ها از ابتدا 
به دنبال سهم خواهی از برجام بودند. مشخص نیست این دسته 
از تحلیلگران چه فرضی از میانجی گری اتحادیه اروپا داشتند. 
آنها اینگونه می اندیشند که برجام یک کیک است و اروپایی ها هم 
سهمی از این کیک دارند. در حالی که اینگونه نیست و برجام یک 
توافقنامه بود که از منظر اروپایی ها به عدم اشاعه  سلاح هسته ای  
کمک می کرد مساله ای که مستقیما به  امنیت آنها بازمی گردد 
چون آنها معتقد بودند داشتن فناوری موشکی در کنار فناوری 
ساخت سلاح هسته ای عملا  امنیت آن ها را به خطر می اندازد 
در نتیجه تلاش کردند از این مورد جلوگیری کنند. حال اینکه  
تهران داشتن سلاح هسته ای را ممنوع می دانست. چه این مورد 
را بهانه و چه واقعیت بدانیم اما اروپا تلاش کرد که در موضوع 
هسته ای به توافق با تهران دست یابند.  افرادی که اروپا را به 
سهم خواهی از برجام به خاطر میانجی گری بین ایران و آمریکا 
محکوم می کنند باید در برداشت خود تجدیدنظر کنند. برجام از 
نگاه ایران قراردادی بود که می توانست به تهدیدات و تحریم ها 
علیه ایران پیام دهد و برای اولین بار بر اساس برجام روی یک 
موضوع با غربی ها به منظور همکاری به توافق رسیده بودیم. 
اختلاف ایران با اروپا برسر مسائل به اصطلاح حقوق بشری و 
آنچه اتهام کمک پهپادی ایران به روسیه است و  تا زمانی که 
مذاکراتی در این ارتباط صورت نگیرد نمی توان امیدی به احیای 

برجام از کانال اروپا داشت.

 تنش بین ایران و اروپا 
یادداشت

 پیام تسلیت  مقام معظم رهبری 
مقام معظم رهبری در پیامی، درگذشت مادر 
گرامی مجید مجیدی - کارگردان سینما- را 
تسلیت گفتند. در پیام حضرت آیت ا... خامنه ای به 
شرح زیر آمده است: جناب آقای مجید مجیدی 
دام توفیقه درگذشت مادر گرامی تان را به شما و 
دیگر بازماندگان تسلیت عرض می کنم و رحمت 

و مغفرت الهی را برای ایشان مسألت می نمایم. 

 عزم جدی دولت 
برای خودکفایی در کاغذ 

معاون اول رئیس جمهور در محل کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان حضور یافت 
و از غرفه های مختلف نمایشگاه لوازم التحریر 
ایرانیِ »ایران نوشت« بازدید کرد. محمد مخبر 
در این بازدید با ابراز خشنودی از استقبال 
خوب تهرانی ها از تولیدات ایرانی، در گفت وگو 
با تعدادی از ۲۰۰ تولیدکننده داخلی که در این 
نمایشگاه شرکت کرده بودند، وضعیت تولید 
انواع مختلف نوشت افزار و کالاهای مرتبط را 
بررسی کرد و برای رفع برخی مشکلات آنها 
قول مساعدت داد. وی تامین تمام کاغذ مورد 
نیاز چاپ کتاب های درسی برای سال جاری در 
داخل کشور را یک موفقیت بزرگ خواند و اظهار 
امیدواری کرد با حمایت از تولید کاغذ در داخل 
کشور بزودی بتوان در زمینه تامین کاغذ، به 
عنوان یک ماده اولیه مهم برای لوازم التحریر نیز 
خودکفا شد و قیمت ها را بهبود داد. مخبر استقبال 
از این نمایشگاه و نوشت افزار ایرانی را نشانه ذائقه 
سازی مناسب بر اساس فرهنگ ایرانی اسلامی و 
همچنین قیمت گذاری و کیفیت مناسب دانست 
و از عزم جدی دولت برای حمایت و تداوم این 

وضعیت خبر داد. 

 در تمام نبردها 
دشمن را شکست دادیم

فرمانده کل سپاه پاسداران اظهار کرد: 
استواری، شکوه، صبر، قدرت امید و ایمان بود 
که باعث شد ما در صحنه سخت بر دشمن غلبه 
کنیم و خداوند بود که ملت ایران را در شرایط 
سخت تحریم نجات داد. جنگ پایان یافت و 
خاطرات باشکوه آن در حافظه ایران می ماند و 
دین شهدا بر ما خواهد ماند و امنیت و اقتدار و 
پیشرفت ما مدیون خون های پاک ریخته شده 
است. سردار سرلشکر حسین سلامی گفت: امروز 
عظمت ایران را در همه جا می بینید. می بینید 
رئیس جمهور ما با مواضع انقلابی و دقیق چطور 
استکبار را به چالش می کشاند. ما در تمام نبردها 
دشمن را شکست دادیم و ملت ایران شجاعانه و 
آگاهانه و با بصیرت در تمام صحنه ها دشمن را با 
ناکامی بدرقه کردند. وی یادآور شد: امسال مردم 
عزیز ما حتی به فراخوان دشمن لبیک نگفت و 
نشان داد که در ایران گوش هیچ کس شنوای 

گفته های بیگانگان نیست. 

دیوارنگاره ولیعصر جمع شد
شعار دیوارنگاره میدان ولیعصر تهران »بانک ها 
غلط می کنند با پول مردم بنگاهداری کنند«، 
جمله ای از رهبر انقلاب است که در سال ۹۷ 
خطاب به مسئولان دولت ها گفته شده است. 
فعالان رسانه ای دلیل جمع آوری این دیوارنگاره 
را فشار بانک ها اعلام کردند. جدیدترین طرح 
دیوارنگاره میدان ولیعصر)عج( به موضوع 
بنگاهداری بانک ها و آسیب زدن این موسسات 

به اقتصاد کشور پرداخته بود. 

  شرط آزادی های انسانی 
در روابط اجتماعی 

امام جمعه موقت تهران درباره مسئولیت 
اجتماعی؛ مسئولیت ناشی از زندگی در جامعه و 
ارتباط با سایر انسان ها، گفت: این موضوع، مساله 
اساسی سلامت در روابط اجتماعی است. همه 
زیست اجتماعی ما براساس این قاعده اجتماعی 
استوار شده است. حجت الاسلام محمدجواد 
حاج علی اکبری اظهار کرد: مهم ترین دلیل و 
فلسفه تشکیل حکومت ها در تاریخ بشریت تامین 
همین حق بوده است. آزادی های انسانی در روابط 
اجتماعی مشروط به این اصل اصیل و مشروط به 
رعایت حقوق دیگران است. مراقب رابطه خود با 
دیگران باشید و باید حریم آنها در رابطه با گفتار و 
رفتار شما صیانت شود. وی بیان کرد: ۷۰ درصد 
روابط اجتماعی ما روابط کلامی است. زبان در 
روابط اجتماعی تعیین کننده است و در حفظ 
حقوق دیگران و به سلامت برگزار کردن رابطه 

اجتماعی ما دارای اهمیت ممتاز است. 

 عراق از تهران 
انتظار مشابهی دارد 

وزیر خارجه عراق، در اظهاراتی گفت که 
نخست وزیر عراق برای سفر به آمریکا طی سال 
جاری برنامه ریزی می کند. فؤاد حسین، اظهار 
کرد: با سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه طی 
روزهای آتی دیدار و گفت وگو خواهد کرد. رئیس 
دستگاه دیپلماسی عراق اشاره کرد که عراق 
به تجارب روسیه در نگهداری از سیستم های 
سلاح های قدیمی نیاز دارد اما تحریم ها مانع این 
همکاری می شود. وی ادامه داد: عراق به توافق 
امنیتی با ایران پایبند است و از تهران نیز موضع 
مشابهی را انتظار دارد. حسین اشاره کرد که بغداد 
امیدوار است مذاکرات با آنکارا برای ازسرگیری 
صادرات نفت از اقلیم کردستان عراق شاهد 

پیشرفت باشد. 

حسن بهشتی پور
کارشناس روابط بین الملل  

خبــــر
 محمد باقر قالیباف:   

رمز پیروزی دفاع مقدس، حضور مردم و 
فرماندهی امام راحل بود 

آرمان ملی: رئیس مجلس در مراسم رژه اقتدار ملی در 
بندرعباس اظهار داشت: سنت الهی مختص دوران جنگ 
تحمیلی نیست بلکه همیشه ثابت است. محمد باقر قالیباف 
گفت: ما باید بر این مدار حرکت کنیم خواه جنگ ما سخت، 
نرم، ترکیبی و یا شناختی با آمریکا و رژیم صهیونستی باشد. وی 
با یادآوری شهدای دوران دفاع مقدس و مدافعان حرم، به ویژه 
شهدای نبرد ناوچه پیکان با نظام استکباری آمریکا افزود: پیروزی 
دردوران دفاع مقدس از معجزات انقلاب اسلامی بود، زیرا در آغاز 
جنگ تحمیلی و پیروزی انقلاب، به علت نبود آمادگی و انسجام 
لازم در انقلاب عظیم، و دشمنی همه جانبه و در راس آن ها 
آمریکا و شوروی، تنها نقطه اتفاق نظر این دو ابر قدرت در آن 
مقطع مبارزه با انقلاب اسلامی و تجاوز و نابودی انقلاب اسلامی 
بود. قالیباف افزود: پیروزی در دفاع مقدس شبیه یک معجزه بود 
و کسی فکر نمی کرد که ما در جنگ تحمیلی به این پیروزی و 
موفقیت دست یابیم. وی ادامه داد: رمز موفقیت ما برای نیرو های 
مسلح، جوان و کسانی  که در زمان دفاع مقدس حضور نداشتند، 
نیازمند یادآوری است. رئیس مجلس بیان کرد: خداوند به ما 
وعده پیروزی داده است و آنچه را که در دفاع مقدس لمس 
کردیم، بدون تغییر در همه میدان ها پیش روی ماست. رئیس 
قوه مقننه عنوان کرد: در کنار دشمن های ظالم خارج از کشور 
که علیه ما توطئه می کنند، باید به دشمن های درونی هم توجه 
شود. وی افزود: دشمن های درونی ما دست برداشتن از اصول و 
باور ها، تردید و سست شدن اعتقادات و مبانی الهی است. رئیس 
مجلس گفت: باید به تحولی که مورد تاکید فرمانده معظم کل قوا 
است توجه کنیم و نباید در تحول، اصلاحات و اداره امور لحظه ای 
غفلت شود. محمد باقر قالیباف اذعان کرد: باید به صورت مداوم 
درحال تحول به نفع مردم، خلاقیت و رفع اشکالات باشیم و از هر 
گونه اختلاف افکنی پرهیز شود، زیرا این ها دشمن درونی ماست. 
وی ادامه داد: باید از سرگرم شدن به حواشی از سوی وابستگان 
داخلی که تحت فرمان دشمنان خارجی هستند، دوری کنیم. 
رئیس مجلس با بیان اینکه پیشرفت در زمینه دریا پایه نیازمند 
همراهی و همفکری همه سران قوا و فرماندهان نیرو های نظامی 
است، گفت: در برنامه هفتم به مساله دریا پایه توجه ویژه ای 
می شود که یکی از زمینه های پیشرفت ایران قوی تمرکز به 
مساله دریا پایه در زمینه نظامی و اقتصادی است. قالیباف افزود: 
از فرصت خلیج فارس و تنگه هرمز باید به نفع احسن استفاده 
شود و یکی از مسائلی که به پیشرفت ایران اسلامی کمک می کند 
توجه به مساله دریاپایه در بعد های نظامی و اقتصادی است. 
وی ابراز داشت: اثبات کارآمدی دین در همه مسائل جامعه از 
مهم ترین وظایف ماست. رئیس قوه مقننه تصریح کرد: ما باید در 
همه عرصه های اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی دنبال 

مسیر تحول و اصلاحات به نفع مردم توجه کنیم. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور در 
مراسم رژه نیروهای مسلح در تهران 
به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس 
با گرامیداشت این هفته و تقدیر از 
ایستادگی و ایثار نیروهای مسلح 
و اقشار مختلف در سال های دفاع 
مقدس، اظهار کرد: این ایام یادآور 
همان ایستادگی ها و مقاومت های 
نیروهای مسلح و ملت برابر دشمن 
است. دفاع مقدس جلوه های به 
یادماندنی و درس های بسیاری 
داشت. جلوه خداباوری و اخلاص 
بود. سیدابراهیم رئیسی گفت: ما 
شکوه بسیاری در دفاع مقدس 
دیدیم. حضور بانوان و مادران و 
همسرانی که فرزندان و دلبندان 
و همسران خود را به جبهه های 
بدرقه  باطل  علیه  حق  نبرد 
می کردند، اینان زنانی نمونه بودند 
و هستند. دفاع مقدس جلوه ای از 
مردم باوری بود. نیروهای مسلح 
ما از مردم هستند، با مردم هستند 
و در کنار مردم. نیروهای مسلح در 
سختی ها در کنار مردم هستند، 
چه در گذشتن از سختی ها و چه 
در حفظ امنیت آنان. وی افزود: 
مردم بودند که در کنار نیروهای 
را  جبهه ها  جنگ،  در  مسلح 
پشتیبانی کردند. آن هم در زمانی 
که کمترین امکانات و تجهیزات 
نظامی در اختیار ما قرار داده 
نمی شد، اما امروز نیروهای مسلح 
از یک انبارکننده تجهیزات نظامی 
دیگران به تولیدکننده سلاح های 
پیشرفته و روز بدل شده است و 
این فریاد »ما می توانیم« نیروهای 
مسلح است. امروز با تمام قدرت 
می گوییم یکی از جلوه های اقتدار 
جمهوری اسلامی، اقتدار نیروهای 
مسلح ما است. رئیس جمهور با 
بیان اینکه همواره مردم در کنار 
نیروهای مسلح و نیروهای مسلح در 
کنار مردم بودند، اظهار کرد: امروز 
همچنان  اسلامی  جمهوری  در 
که از موشک فتاح و پهپاد مهاجر 
رونمایی می شود، جمهوری اسلامی 
جهانی  پیمان های  عضویت  به 
درمی آید و برای رشد اقتصادی و 

تجاری تلاش می کند و در علم و 
فناوری در جهان حرف برای گفتن 
دارد. رئیس دولت سیزدهم تاکید 
کرد: امروز کشور ما به عرصه هایی 
که دیگران تصور نمی کردند دست 
پیدا کرده اند. امروز این میزان از 
دستیابی به دانش نو برای سایر 
کشورها در دیدارهایی که با آنان 
داریم شگفتی آور است. وی گفت: 
یک  اسلامی  جمهوری  امروز 
مدل حکمرانی از تلفیق معنویت 
و مردم سالاری است. می توان به 
مردم منطقه آموخت که امروز راه 
مقاومت و ایستادگی است. آنچه 
به عقب نشینی  وادار  را  دشمن 
می کند تسلیم، تزلزل و کوتاه  آمدن 
نیست، مقاومت و ایستادگی است. 
رئیس جمهور با بیان اینکه حضور 
نیروهای ما در منطقه و خلیج 
فارس امنیت ساز است، تصریح کرد: 
برخلاف نیروهای مسلح بیگانه که 
حضورشان مشکل ساز و بحران ساز 
است. امروز کشور ما تحریم ها را 
به فرصتی برای رشد بدل کرده 
است. امروز شعار ما اتحاد ارتش و 
سپاه و اتحاد بسیج با فراجا و اتحاد 
است،  مردم  با  مسلح  نیروهای 
این جلوه اتحاد حقیقتا ستودنی 

به  کرد:  تاکید  رئیسی  است. 
جنگ افزارهایی که ساخت نیروهای 
افتخار  ماست  جوان  و  کارآمد 
می کنیم، اما بیش از آن به نیروهای 
کارآمد و متخصص و متعهد خود 
مسلح  نیروی  می کنیم.  افتخار 
مقتدر و توانمند در همه معادلات 
منطقه ای و جهانی پشتوانه کشور 
و ملت ایران محسوب می شوند و 
قدرت بازدارندگی دارند. رئیس 
دولت سیزدهم یادآور شد: با اقتدار 
نیروهای مسلح و همراهی ملت 
ما، دیگر حرفی از تجاوز نظامی 
به کشور ما وجود ندارد و این 
گزینه از ادبیات دشمنان ما حذف 
شده است. وی تصریح کرد: در 
دکترین نظامی ما جنگ وجود 
ندارد اما حفظ آمادگی نظامی با 
رویکرد دفاعی برای امنیت پایدار 
و بازدارندگی اطمینان بخش یک 
امر عملی است. طرح دشمن برای 
ایران با شکست  منزوی کردن 
مواجه شده است، طرح دشمن 
برای ناامید کردن ملت با شکست 
مواجه شده است و این ها برای 
اقتدار و ایستادگی نیروهای مسلح و 
مردم ماست. رئیس جمهور با تاکید 
بر اینکه ما بر حفظ و گسترش 

سیاست همسایگی توجه داریم 
گفت: یکی از جلوه های همسایگی 
و  امنیتی  و  دفاعی  همکاری 
نظامی است. نیروهای مسلح با 
برای  منطقه  کشورهای  همه 
اطمینان بخشی  و  اعتمادسازی 
آماده همکاری بوده و هستند و 
دست نیروهای مسلح منطقه را به 
گرمی می فشارند تا منطقه و خلیج 
فارس را از حضور بیگانگان بی نیاز 
کنند تا امنیت منطقه به دست 
خود نیروهای منطقه حفظ شود؛ 
چرا که حضور نیروهای بیگانگان 
حل کننده  نه  است  مسئله ساز 
شد:  یادآور  رئیسی  مسائل. 
نیروهای مسلح ما از هرگونه تغییر 
ژئوپلیتیک و تغییر مرزها جلوگیری 
کردند و در این کار موفق بودند. 
حفظ حقوق ارامنه و وضعیت مرزها 
کاملًا مورد تأکید ماست. در عراق 
آغاز خلع سلاح گروه های مسلح 
نیروهای  است.  مثبتی  حرکت 
مسلح ما نماینده اعزام کنند تا از 
این امر اطمینان حاصل شود که 
هیچ گروه و افراد مسلح غیرقانونی 
در اطراف مرز ایران و در اقلیم 
کردستان وجود ندارد. وی اظهار 
کرد: بارها اعلام کردیم عادی سازی 
روابط با رژیم صهیونسیتی برای 
امنیت ساز  منطقه  کشورهای 
نیست. تمام ملت ها امروز نسبت 
به رژیم صهیونسیتی نفرت دارند. 
اگر افرادی یا حکومت هایی تصور 
روابط  عادی سازی  می کنند 
کند  عادی  را  مسائل  می تواند 
اینطور نخواهد بود. این خنجری 
است  فلسطین  ملت  پشت  بر 
و ملت فلسطین و سازمان های 
را  آن  فلسطین  در  مقاومت 
نخواهند بخشید. رئیسی تصریح 
کرد: راهکار فلسطین عادی سازی 
روابط و قراردادهای شرم الشیخ 
نیست،  دیوید  کمپ  و  اسلو  و 
راهکار همان است که رهبری 
انقلاب اعلام کردند که رأی دادن 
همه ملت فلسطین از مسلمان، 
مسیحی و یهودی برای حکومت 

این کشور است . 

رئیس جمهور: 
 نیروهای مسلح از تغییر ژئوپلیتیک منطقه جلوگیری  کردند

   نباید هیچ گروه مسلحی در اطراف مرزها باشد

 عضویت رؤسای قوا در
 هیات نظارت مجمع

  رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام از افزایش اعضای هیات عالی 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام به ۲۴ نفر خبر داد و گفت: 
رؤسای قوای سه گانه هم به ترکیب 
جدید هیات عالی نظارت پیوسته اند. 
... صادق آملی لاریجانی در  آیت ا
ابتدای جلسه هیات عالی نظارت 
بر حسن اجرای سیاست های کلی 
نظام، با بیان اینکه آیین نامه جدید 
هیات عالی نظارت به تأیید رهبری 
انقلاب رسیده است، گفت: طبق 
این ابلاغیه تعداد اعضا از ۱۵ به ۲۴ 
نفر افزایش یافته است و رؤسای 
قوای سه گانه نیز به هیات عالی 
نظارت پیوسته اند. در این جلسه 
مغایرت مصوبه مجلس برای »طرح 
توقف اجرای ماده ۵ قانون بیمه های 
اجتماعی کارگران ساختمانی« با 
سیاست های کلی نظام بررسی شد. 

آیت ا... سیدحسن خمینی:

 انتخابات به شرطی انتخابات است که منشأ تغییر باشد
هرچه مردم می گویند باید اطاعت شود ولو غلط باشد

 تامین امنیت خلیج فارس با 
مشارکت کشورهای منطقه

دولت مشکلات را از پشت 
میز پیگیری نمی کند

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح در دیدار با سرلشکر بلوشی 
فرمانده ارتش سلطنتی عمان با 
اشاره به اهمیت و جایگاه بالای 
کشور عمان در روابط میان دوکشور، 
گسترش تعاملات و همکاری ها میان 
دو کشور را در چارچوب رهبران 
پیگیری  بر  و  ارزیابی  دوکشور 
توافقات صورت گرفته تاکید کرد. 
امیر سرتیپ آشتیانی در این دیدار 
با اشاره به اهمیت منطقه خلیج 
فارس و تنگه هرمز، لزوم آرامش و 
تامین امنیت این منطقه راهبردی با 
مشارکت کشورهای منطقه را مورد 
تاکید قرار داد و آمادگی جمهوری 
اسلامی ایران برای ارتقای سطح 
همکاری با عمان را اعلام کرد. در 
این دیدار فرمانده ارتش سلطنتی 
عمان سرلشکر ستاد مطر بن سالم 
بن راشد البلوشی با ابراز خوشحالی 
از حضور در جمهوری اسلامی ایران 
روابط میان دو کشور و ملت را خوب 
ارزیابی و سفرهای مقامات سیاسی 
و نظامی دو کشور را برای ارتقای 

سطح روابط بسیار موثر دانست. 

معاون پارلمانی رئیس جمهور 
با بیان اینکه دولت سیزدهم به 
عنوان دولتی عملگرا، نتیجه گرا و 
واقع گرا با حضور میدانی به دنبال 
رفع مشکلات و گرفتاری های مردم 
است، گفت: این دولت به جای اینکه 
پشت میز بنشیند و از مشکلات 
کشور و مردم بی خبر باشد با حضور 
میدانی حل و فصل مشکلات مردم 
و نیاز مناطق مختلف را با اشراف 
کامل پیگیری می کند. سید محمد 
حسینی گفت: خدمت صادقانه و 
بی وقفه به مردم مهم ترین مولفه 
افزایش سرمایه اجتماعی و تقویت 
اعتماد عمومی است که متاسفانه 
در دوره گذشته به خاطر ضعف و 
سستی موجود آسیب دید. وی 
افزود: در کنار خدمت به مردم، 
ضرورت دارد فعالیت ها و اقدامات 
خوبی که در سراسر کشور در حال 
انجام است به شیوه های مناسب 
برای افکار عمومی تبیین شود تا 
روحیه امید و سرزندگی در بین 

مردم و سطح جامعه افزایش یابد. 

  آرمان ملی: یادگار امام)ره( در دیدار 
با دبیرکل و اعضای شورای مرکزی حزب 
بر  تأکید  با  اسلامی،  یران  ا همبستگی 
ینکه حزب محل ساختن است نه محل  ا
ینکه این آفت در احزاب  تخریب، با بیان ا
و همه کنشگران اجتماعی و سیاسی هم 
مروز روشنفکران و  هست اظهار داشت: ا
ا نمی زنند، بلکه  کنشگران ما حرفشان ر
موضع گیری ها به خاطر کامنت و لایک 
 . . . گرفتار خود سانسوری شده است. آیت ا
سید حسن خمینی در همین خصوص با 
تأکید بر اینکه اکثریت ملاک اطاعت است 
کثریت  ا نه ملاک حقیقت، گفت: هرچه 
می گویند باید عمل شود، گرچه ممکن است 
ما در عین حال، جریان های  غلط باشد. ا
سیاسی وقتی از قدرت کنار می روند، نباید 
در موج اجتماعی بیفتند؛ بلکه باید تلاش 
کنند تا حرف شان را بزنند و سپس به سپهر 
عمومی برگردند و مردم را مجاب کنند. 
ز  . سید حسن خمینی گفت: یکی ا . . آیت ا
نقلاب اسلامی این است که  شاخصه های ا
در مدت زمان کوتاهی نظام قبل را خراب 
کرد و سپس نظام جدید را ساخت، چون 
ا قبول کرده بودند.  مام ر قاطبه جامعه ا
ز نساختن است؛  نید که ساختن بهتر ا بدا
یک بنایی بسازید، چون روی یک بنای 
ساخته، با تمام ایرادات احتمالی، می توان 
زندگی کرد، اما با فقط خراب کردن، چیزی 
ند. لذا فردای خراب کردن  باقی نمی ما
تجزیه طلبی  چون  فی  هدا ا است  ممکن 
مام)ره( با تأکید بر  ر ا مطرح شود. یادگا
ینکه حزب باید یک سخن ایجابی بگوید،  ا
عنوان کرد: من هر جایی صحبت شده به 
همه گروه ها گفته ام که روش اصلاح طلبانه 
یعنی برای رسیدن به هر نظری که داریم، 
بات استفاده می کنیم؛ و به  نتخا ز مسیر ا ا
ع و  زی، جنگ، نزا ندا سمت خشونت، برا
نیم  ما در عین حال بدا کودتا نمی رویم. ا
هویت  همه  نه«  اصلاح طلبا »روش  که 
اصلاح طلبی نیست؛ چرا که جریان رادیکال 
داشته  نه  اصلاح طلبا روش  ند  می توا هم 

باشد. یعنی برای اجرای یک برنامه و اندیشه 
افراطی از روش اصلاح طلبانه استفاده کرد. 
ینکه شما  سید حسن خمینی تأکید کرد: ا
نه داشته باشید، خیلی  روش اصلاح طلبا
حرف خوبی است اما »تئوری اصلاح طلبی« 
یجابی سخن بگوید و باید بگوید من  باید ا
ینکه چه چیزی  چه چیزی می خواهم، نه ا
نمی خواهم. این را تعریف کنید؛ احزاب باید 
مانیفست ایجابی داشته باشند. یادگار امام 
اظهار کرد: ما در خلأ زندگی نمی کنیم. هیچ 
وقت شما نمی توانید برای یک جامعه نسخه 
صد درصد بپیچید؛ اگر نسخه ای ۷۰ درصد 
سود داشت، شاید بالاترین نتیجه ای است 
که می شود به آن رسید. همیشه راه حل های 
پیش روی ما مثلا دارای ۷۰ درصد ضرر و 
۳۰ درصد سود است. ولی بهترین روش 
است چون بقیه روش ها دارای ۲۰ یا حتی 
۱۰ درصد سود است. یادگار امام بیان کرد: 
به نظر من بحران بزرگ در طول سال های 
ه  اشتبا ره  گزا دو  بین  که  بود  ین  ا زیاد 
گرفته ایم. فکر کردیم هرچه مردم می گوید 
درست است؛ نه، هرچه مردم می گویند باید 
گر باید  اطاعت شود ولو غلط باشد. ولی ا
اطاعت شود، نباید بگویم درست است، اگر 
غلط است باید بگویم غلط است. وی یادآور 
شد: همه فکر می کنند این دو گزاره با هم 
یکسان است و لذا به محض اینکه می گویند 
می گویند  نیستند،  حقیقت  ملاک  مردم 
ریم. از طرف دیگر  پس مردم را کنار بگذا
می گویند چون باید از مردم اطاعت کرد، 
پس هرچه می گویند درست است. هر دو 
ما راه سوم این است که  ینها غلط است. ا ا
اکثریت مردم هرچه می گویند باید حکومت 
کند ولی اگر از نظر من غلط باشد، من آن 

سخن را حتی اگر همه بگویند نمی پذیرم. 
نتخابات بتواند منشأ تغییر   اگر ا
شود، هر عقلی می گوید که شرکت 

کنم
نتخابات مجلس  سید حسن خمینی به ا
و خبرگان رهبری در اسفند ۱۴۰۲ اشاره 
بات به شرطی  نتخا ز داشت: ا برا کرد و ا

لّا  نتخابات است که منشأ تغییر باشد؛ و ا ا
انتخابات، انتخابات نیست. انتخابات فقط 
وقتی است که مردم احساس کنند اگر زید 
بیاید زندگی آنها فرق می کند با اینکه عمرو 
ر باشد هیچ تغییری نشود،  گر قرا ید. ا بیا
جامعه چرا باید رأی بدهد؟! قرار است رأی 
بدهید که در زندگی شما تأثیر داشته باشد. 
ر  قا شهردا ین آ گر ا فرض کنید بگویند ا
شود شهر من بهتر اداره می شود و اگر او 
شهردار شود شهر من خراب می شود؛ عقل 
ین رأی بدهم.  قتضا می کند که به ا من ا
وَران بین بد و  وی تأکید کرد: حتی در دَ
ما  نتخاب می کند، ا بدتر هم جامعه بد را ا
هم باشد.  مکان تغییر فرا به شرطی که ا
یطی که  ز مسئولیت شرا ا بخش زیادی 
انتخابات را انتخابات کند، دست مجریان 
هند  گر بخوا بات است. ا نتخا و ناظرین ا
نتخابات پرشور باشد، که بهترین مسأله  ا
است و واقعا هم کشور را از همه بحران ها 
نجات می دهد، باید اجازه بدهند انتخابات 
بتواند منشأ تغییر شود. یادگار امام افزود: 
ند منشأ تغییر شود، هر  نتخابات بتوا گر ا ا
گر  ما ا عقلی می گوید که شرکت کنم. ا
بات منشأ تغییر نباشد، وضع عراق  نتخا ا
پیش می آید که هیچ فیلتری در انتخابات 
بات شان مثل  نتخا نون ا رد و قا وجود ندا
سوئد است و حتی سهمیه ویژه به زنان 
داده اند، اما در آخرین انتخابات آنها درصد 
کمی از واجدین شرایط هم شرکت نکردند. 
برای اینکه مردم عراق می گویند هر کدام 
یند هیچ فرقی در  ر بیا ینها که سر کا ز ا ا
زندگی ما ندارد. وی یادآور شد: انتخابات 
ترکیه ۹۰ درصد شرکت کردند برای اینکه 
احساس می کنند بین آقای قلیچ دار اوغلو 
نها  ردوغان تفاوت در زندگی آ و آقای ا
ایجاد می شود. باید انتخابات پرشور باشد 
ین است که هیچ عاملی مثل  قعیت ا و وا
انتخابات کشور را در مقابل حوادث سخت 
بیمه نمی کند، ولی اگر قرار است انتخابات 
پرشور باشد، انتخابات باید شرایط حداقلی 

خود را دارا باشد. 



سیر تا پیاز قانون حجاب
  از فقدان شفافیت مفاهیم 
تا تسهیلات پیش بینی شده

 بعد از کش و قوس های فراوان بین سه قوه مجریه، 
قضائیه و مقننه، سرانجام مجلس با اجرای ۳ سال آزمایشی 
قانون حجاب و عفاف موافقت کرد تا مصوبه مجلس در 
صورت تایید شورای نگهبان به مرحله اجرا برسد. بعد از  
مرگ مهسا امینی و اعتراضات پس از آن، تغییر قانون حجاب 
در دستور کار دولت و قوه قضائیه قرار گرفت و لایحه ای تهیه 
و به مجلس ارسال شد. اما در ادامه، لایحه ارسالی قوه قضائیه 
و دولت، مورد انتقاد اقلیت نمایندگان نزدیک به جبهه 
پایداری قرار گرفت و تلاش آنها برای تغییر این لایحه در 
نهایت کار را به بهره گیری از اصل ۸۵ قانون اساسی و بررسی 
محرمانه لایحه در کمیسیون ویژه کشاند. لایحه عفاف و 
حجاب در نهایت به وسیله ۱۰ عضو کمیسیون قضائی و 
حقوقی که مجموع رأی شان در ایام انتخابات، ۴۹۲ هزار و 
۵۷۳، بود، تبدیل به قانون شده و به شورای نگهبان رفت. 
بررسی متن منتشر شده از قانون حجاب و عفاف، انتقادات 
کارشناسان سیاسی، اقتصادی و فرهنگی را به دنبال داشته 
است. اما مهم ترین انتقادات به این قانون، در حوزه قانون 
نویسی است. حقوقدان ها معتقدند نگارندگان قانون حجاب 
بدون شناخت از نظامات اداری کشور، تکالیفی را برای 
دستگاه های اجرایی تعریف کرده اند که در اجرا، آنها را با 
موانع و مشکلات جدید روبه رو خواهد کرد. چه آنکه یکی 
از مهم ترین دلایل ناکارآمدی قانون قبلی حجاب و عفاف 
و مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای فرهنگ 
عمومی درباره حجاب، ناتوانی دستگاه های اجرایی در 

اجرای قانون و مصوبات ابلاغی بود.
 منطق نظارت اجباری مردم بر مردم

 از سوی دیگر، منطق قانونگذار برای نگارش این قانون، 
ایجاد شبکه ای متقابل از نظارت هایی است که مردم متاثر از 
ضرر مالی ناشی از عدم رعایت حجاب یا گزارش بی حجابی، 
منافع اقتصادی آنها را در پیوند با یکدیگر، زنجیر می کند 
تا اگر یک جزء از جامعه به وظیفه نظارتی خود برای اعلام 
بی حجابی عمل نکند، دومینوی مجازات ها، منافع سایر 
افراد را هدف قرار دهد. برای نمونه، برابر قانون جدید، 
تعیین صلاحیت کارمندان و معلمان و اساتید دانشگاه، به 
طور مستمر و در طول خدمت شان خواهد بود و در صورت 

تخطی از این قانون، مجازات خواهند شد. 
 فقدان شفافیت مفاهیم

اما مهم ترین نقد به قانون از ناحیه عدم تعریف مفاهیم 
اولیه آن است. مفاهیمی که سایر اجزاء این قانون به آن 
پیوند و ارجاع داده شده است. به همین دلیل، ناظران 
سیاسی می گویند در قانون حجاب و عفاف مصوب ۱۴۰۲، 
عبارت هایی مانند برهنگی، بی حجابی، بدپوششی، اقلام 
مرتبط با حجاب، کالای فرهنگی، سبک زندگی اسلامی 
خانواده محور، فرهنگ عفاف و حجاب که بارها در متن 
قانون تکرار شده و اقدامات سلبی و ایجابی مجریان قانون 
برای مجازات افراد، نسبت به این مفاهیم ارزشگذاری شده 
است، فاقد معانی دقیق بوده و قابلیت تفسیر سلیقه ای 
توسط مجریان را خواهد داشت. چه آنکه در بسیاری از 
موارد مرجع تشخیص تخطی از قانون حجاب و عفاف، 
دستگاه های مختلف با سلیقه های گوناگون تعیین شده 
است. مشخص نیست قانون گذار به چیزی »سبک زندگی 
اسلامی خانواده محور« می گوید که تخطی از آن، مجازات 
به دنبال دارد. قانونگذار تلاش کرده با خط کش گذاری 
حجاب، یک مفهوم کیفی همچون حجاب یا عفاف یا 
پوشش را اندازه گیری کرده و برای آن مجازات تعیین 
کند. چه آنکه مهم ترین نقطه ضعف این قانون، تکرار 
اشتباه قانون قبلی در عدم تعیین شفاف مرجع تشخیص 
بی حجابی یا بدپوششی است. اینکه چه کسی یا چه نهادی 
با توجه به عرف هر فرهنگ در هر استان، بی حجابی را معنا 
خواهد کرد. آیا بدپوششی با توجه به تنوع قومی و فرهنگی 
ایران، معنای یکسانی در فرهنگ های مختلف دارد؟ اگر 
در قانون قبلی، دادگاه ها مرجع تشخیص بی حجابی بودند 
حالا مراجع متعددی برای تشخیص بی حجابی افراد در 
نظام اداری، امنیتی و انتظامی کشور تعریف شده است. 
حقوقدان ها معتقدند یکی از بایسته های قانون نویسی، 
شفافیت مفاهیم و صراحت در استخدام واژگان حقوقی 
است به نحوی که بعد از تصویب قانون، ابهامی برای اجرای 
آن یا اجرای سلیقه ای قانون وجود نداشته باشد. این انتقاد 
به قانون قبلی حجاب هم در تعریف عبارت »بدحجابی« 
وارد بود و موجب می شد تا مجریان قانون، متناسب با سلیقه 
خود، قانون را اجرا نمایند. اجرای سلیقه ای قانون آنجا 
رخ نمایی کرد که تشخیص بی حجابی توسط گشت ارشاد 
شهرتهران با تشخیص بی حجابی توسط گشت ارشاد شهر 

قم، متفاوت بود.
 تسهیلات پیش بینی شده در قانون حجاب و 

عفاف
  اگرچه در قانون حجاب و عفاف، پیش بینی اعتبار 
اجرای این قانون برابر بند۴ ماده۲۵، به سازمان برنامه و 
بودجه واگذار شده است اما ناظران اقتصادی معتقدند، 
قانونگذار محل و ردیف بودجه ای برای ارائه تسهیلات 
توسط دستگاه ها مشخص نکرده و تحمیل آن بر دولت 
در بودجه سال آینده، افزایش کسری بودجه را به دنبال 
خواهد داشت. در نظر گرفتن سازوکارهای جریمه مالی 
برای شخصیت های حقوقی و حقیقی در فراگیرترین 
شکل ممکن در قانون حجاب دیده شده است. موضوعی 
که در صورت استمرار مشکلات اقتصادی، علاوه بر افزایش 
فاصله طبقاتی و تبعیض بین مردم، اثرات نامطلوبی بر نظام 
اقتصادی و نارضایتی مردم خواهد داشت. نقاط ضعفی 
که نیازمند دریافت نظرات کارشناسی برای ترمیم آن در 

فضایی شفاف است. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: خبر کوتاه بود؛ اما سخت 
»نعمت احمدی نسب درگذشت« قطعا در ابتدای شنیدن 
این خبر بسیاری از آنهایی که این بزرگمرد را می شناختند 
همچون نگارنده دچار بهت، حیرت، آه و افسوس شدند. اما 
تقدیر و روزگار با کسی شوخی ندارد و افراد در هر جایگاهی 
که باشند با هر درجه اجتماعی باید در مقطعی از زمان رخ در 
نقاب خاک بکشند. دکتر نعمت ا... احمدی نیز از این قضیه 
مستثنی نبود و پس از ماه ها دست و پنجه نرم کردن با بیماری 
و گذران دوران نقاهت بالاخره روحش آسمانی شد. دکتر 
احمدی چهره رسانه ای و شناخته شده ای بود که بسیاری 
با وی آشناییت داشتند اما به واقع توصیف آن مرحوم را باید 
از سیاسیون، حقوقدانان، وکلا، اساتید دانشگاه، خبرنگاران و 
روزنامه نگاران پرسید و هم آنها هستند که امروز بیشتر آه و 
حسرت را در فقدان آن وکیل آزاده می کشند. دکتر احمدی 
شخصیتی چند وجهی و نگاهی بلند داشت و نسبت به همه 
مسائل با دیدگاهی کارشناسانه می نگریست. به ویژه در حوزه 
مسائل حقوقی و قضائی که به قرائت بسیاری؛ خودش از 
یگانه های دوران محسوب می شد و همواره در رسانه ها نظرات 
کارشناسی اش منعکس می شد. شاید بسیاری از خوانندگان یا 
مخاطبانی که اخبار را به صورت عمومی دنبال می کنند رزومه 
دکتر نعمت احمدی در این چند خط خلاصه شود که »نعمت 
احمدی نسب متولد ۱۳۳۴ بود. او دانش آموخته حقوق و 
دکترای تاریخ بود و وکیل بسیاری از روزنامه نگاران در دهه ۷۰ 
و پرونده هایی همچون قتل های محفلی در کرمان بود.« اما به 
نگاه اهالی رسانه نعمت احمدی شخصیتی ورای یک کارشناس 
حقوقی بود. این وکیل و حقوقدان همواره در هر موردی از 
موضع مردم به مساله نگاه می کرد و همواره دغدغه مردم و در 
کنار آن توسعه و پیشرفت کشور را داشت و اتفاقا همواره نیز 

پیشنهاداتی را در حوزه های مختلف برای رشد و توسعه بیشتر 
ارائه می داد. این استاد دانشگاه که خود نیز در زمره اساتید 
اخراجی در سالیان گذشته بود، در این خصوص همواره معتقد 
بود که اگر اساتید نخبه و مجرب از دانشگاه کنار گذاشته 
شوند نه تنها به لحاظ علمی دانشگاه ها با افت کیفی مواجه 
خواهند شد؛ بلکه دانشجویان نیز آنچنان اطلاعات گرانسنگی 
در نخواهند یافت. مرحوم احمدی در مواجهه با خبرنگاران 
همواره با رویی گشاده برخورد می کرد و در هر ساعتی که با 
وی تماس حاصل می شد با ملاطفت و مهربانی پاسخگو بود و 
مطابق با موضوع مورد بحث مطالب کارشناسی خود را عنوان 
می کرد. حتی زمانی که وی را با نامهربانی از دانشگاه کنار 
گذاشتند و پروانه وکالتش را باطل کردند نیز ضمن گلایه و 
انتقاد از رویه نادرست به کشاورزی بازگشت. احسان اسقایی، 
خبرنگار »آرمان ملی« درخصوص درگذشت دکتر احمدی 
می گوید: همین چند ماه قبل بود که پیام داد درست است که 
بیمارم اما هنوز کله ام بوی قرمه سبزی می دهد. صبح دیروز که 
با دکتر نجفی توانا، رئیس اسبق کانون وکلا صحبت می کردم و 
خبر فوت دکتر احمدی را دادم ایشان صراحتا گفتند که آقای 
احمدی از وکلای خوب بودند. از احمدی نژاد خوشش نمی آمد 
و در گفت وگو با من در آن سال ها گفت مردم هم می توانند 
او را از طریق دادگاه صالحه محاکمه کنند. مرحوم هاشمی 
رفسنجانی از آن مصاحبه خوشش آمده بود و به احمدی گفته 
بود مرحبا شنیده ام که سنگ تمام گذاشتی. هر چند منتقدی 
جدی بود اما هیچ گاه منافع ملی را زیر پا نگذاشت.« حال از 
آن مرحوم برای اهالی»آرمان ملی« تنها صدایی دلنشین، 
یادداشت ها و مصاحبه هایش باقی مانده است. نعمت احمدی 
دوستدار مرحوم آیت ا... هاشمی بود.  او در زمره وکلای آزاده و 
آزاداندیش بود. آخرین گفت وگوی او در خصوص اعتراضات 

مردمی به علت عدم اجرای فصل سوم قانون اساسی است. 
 احمدی خیلی وطن پرست بود

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با نگاه و نگرش 
مرحوم نعمت احمدی به مسائل جامعه و کشور اظهار داشت: 
دکتر احمدی نگاهش نسبت به توسعه و پیشرفت ایران خیلی 
عمیق و وطن پرستانه بود. به نحوی می توان گفت ادامه باستانی 
پاریزی بود چون دکتر باستانی پاریزی هم کرمانی بود و از 
لطافت در نگارش برخوردار بودند. فیاض زاهد به »آرمان ملی« 
گفت: دکتر احمدی نیز تا زمانی که زنده بود و هنوز بیمار نشده 
بود برای همه رسانه ها از جمله آرمان ملی می نوشت. مرحوم 
احمدی زندگی اش را از کشاورزی اداره می کرد و پس از اینکه 
بعد از انقلاب ممنوع الوکاله شد به کشاورزی در باغ پسته ای در 
غرق آباد میان ساوه و همدان مشغول شد. این استاد دانشگاه بیان 
کرد: دکتر احمدی زمانی که دوباره توانست وکالت کند؛ وکیل 
فعالان سیاسی و روزنامه نگاران و مردمان گرفتار بود و شاید 
یکی از معروف ترین پروندها ماجرای قتل های محفلی کرمان 
بود و در حوزه های سیاسی نیز وکالت بسیاری از سیاسیون را 
عهده دار بود. زاهد ادامه داد: متاسفانه سال گذشته عذر ایشان 
را از دانشگاه خواستند و به نظر من علت تشدید بیماری آقای 
دکتر احمدی ممنوع التدریسی و ممنوع الوکاله شدن وی بود. 
زاهد در خصوص آخرین ملاقاتش با مرحوم دکتر احمدی اظهار 
کرد: چهارشنبه بعد از مدت ها ایشان را در بیمارستان آتیه دیدم 
که دستگاه ها را از وی جدا کرده بودند و قابل صحبت کردن بود 
و سراغ من را گرفته بود که خودم ر ا سریع رساندم و خیلی با او 
گفتیم و خندیدم و تلفن خیلی دوستان که نعمت دوست داشت 
صدایشان را بشنود گرفت. آنجا به من جمله ای گفت که بسیار 
دردناک بود که اینها می خواهند با این کارهایشان من را تحقیر 
کنند و من پاسخ دادم که تو تحقیر نمی شوی و بزرگ تر شده و 
منزلت و جایگاهت بالاتر خواهد رفت. زاهد تصریح کرد: آدم ها 
بعضی وقت ها از غصه، فشار و قدر ناشناسی زندگی برایشان 
سخت می شود و به هر حال عده ای با دکتر احمدی نسب که 
نگاهی ملی، میان دارانه، اصلاح طلبانه و خیرخواهانه  داشت، 
نساختند. نعمت را دق مرگ کردند. واقعیت این است که 
نعمت احمدی هیچگاه زندگیش را بر مبنای حقوق دانشگاه و 
حق الوکاله اداره نمی کرد و اصلا محتاح این مسائل نبود آدمی 
آزاده و آرمان خواه بود. به نظر من برخوردهای سال آخر خیلی 

به نعمت لطمه زد.
 از حریم رسانه ها دفاع می کرد

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: آقای دکتر 
احمدی از دوستان خوب ما بود که از سالیان پیش خدمت 
ایشان ارادت داشتیم و معمولا در مناسبت های مختلف و 
برنامه های مختلف وی را زیارت می کردیم، اما بیشتر به 
واسطه حضور در فعالیت های سیاسی و بودن در وزارت کشور 
و مواجهه با پرونده های سیاسی و حقوقی که پیش می آمد 
خدمتشان می رسیدیم و از نظرات ایشان بهره می گرفتیم. 
جهانبخش خانجانی به »آرمان ملی« گفت: ایشان از وکلایی 
بودند که هم به تاریخ مسلط بود و هم موضوعات حقوقی و 
آشنا بود. وی افزود: در دورانی که روزنامه ها تحت فشار قرار 
گرفته بود ایشان از وکلایی بود که محکم در دفاع از حریم 
آزادگی رسانه ها و روزنامه ها یک تنه به میدان آمد و در دفاع از 
روزنامه نگاران و رسانه ها تلاش زایدالوصفی داشتند. سخنگوی 
وزارت کشور دولت اصلاحات تصریح کرد: دکتر احمدی با 
روحیه بشاش به همه افراد روحیه می داد خصوصا در وقایع 
۸۸ که خود ما هم دچار مشکل شده بودیم بعد از آزادی از 
دیدگاه های عملی و حقوقی ایشان بهره می بردیم. فقدان 
چنین شخصیتی به نظر من برای جامعه سیاسی و حقوقی 
ایران خیلی سخت است و جایگزین ایشان را به سختی 

می توان پیدا کرد. 
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دکتر نعمت احمدی نسب حقوقدان درگذشت

فقدان نعمت
  فیاض زاهد در گفت وگو با »آرمان ملی«: نعمت دق مرگ شد     

 جهانبخش خانجانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: فقدان چنین شخصیتی برای جامعه 
سیاسی و حقوقی ایران خیلی سخت است

 آرمان ملی – مطهره شفیعی: ۳۰ شهریورماه بود که 
عزت ا... ضرغامی از بازگشت ۳۵۰۶ لوح هخامنشی از آمریکا 
به ایران خبر داد. وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در ایکس )توئیتر( از انتقال ۳۵۰۶ لوح تاریخی مربوط 
به دوره هخامنشی در بازگشت رئیس جمهور از سفر آمریکا، 
به ایران خبر داد. او نوشت: پیگیری های مستمر نتیجه داد و 
سرانجام ۹ صندوق، هر کدام به وزن ۷۵ کیلوگرم که شامل 
مجموعه ای ارزشمند از میراث فرهنگی و تمدنی کشور است از 

آمریکا تحویل گرفته شد.
 مصادره اقدام دولت روحانی 

 بازگشت تعداد زیادی از لوح های هخامنشی به کشور خبر 
خوبی است اما تحریف واقعیت موضوعی است که نمی توان 
نادیده گرفت. ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهور به آمریکا 
رفت و به همراه محموله ای از الواح هخامنشی وارد ایران شد. 
برخی سعی فراوان کردند که بازگشت لوح های هخامنشی را 
دستاورد دولت رئیسی معرفی کنند. تیترهای مانند »سوغاتی 
رئیسی از نیویورک«، »دستاورد رئیس جمهور« و حتی تیتر 
سابت دولت مبنی بر »سوغاتی تاریخی دکتر رئیسی از 
نیویورک« چنان القا می کند که این دولت نقش اصلی را در 
بازگرداندن الواح هخامنشی داشته است که واقعیت خلاف 
آن است. سخنگوی دولت یعنی علی بهادری جهرمی که 
شاید اطلاعات زیادی از روند بازگشت لوح ها دارد، مدعی شده 
بود: »رئیس جمهوری در بازگشت از سفر غرورآفرین خود به 
آمریکا، سوغاتی  هایی از جنس فرهنگ، تمدن و تاریخ ایران را 
به همراه خود خواهند آورد که همه از آن ها خوشحال خواهیم 
شدم.« این اقدامات و ادعاها همانند برخی موضوعات دیگر 
مصادره دستاوردهای دولت روحانی است یعنی تلاش های 
موثر در آن دولت انجام شد و دولت رئیسی به وقت چیدن 

میوه رسید!
 واقعیت چه بود؟

پی  در  دولت  رسانه ای  تیم  چیست؟  واقعیت  اما   
دستاوردسازی از بازگشت الواح هخامنشی در جریان سفر 
رئیس جمهور به نیویورک است که اسناد منتشره در فضای 
مجازی حکایت از مصادره دیگری از دستاوردهای دولت 
روحانی دارد.  ماجرا از این قرار است که دیوان عالی آمریکا سال 

۹۶ برای بازگرداندن الواح هخامنشی به نفع ایران حکم داده 
بود و چیزی که دولت رئیسی به عنوان دستاورد رونمایی کرد، 
چهار مرحله قبل آن سال ۱۳۹۸ وارد کشور شده بود و رئیسی 
سفر پنجمین محوله از این الواح را با خود به ایران آورد. حسین 
موسویان دیپلمات پیشین کشورمان، در حساب توییتری 
خود مطلبی درباره سوغاتی ابراهیم رئیسی منتشر کرد. او 
نوشت: »سال ۹۶ دیوان عالی آمریکا حکم مصادره و فروش 
الواح هخامنشی ایران را لغو کرد. سپس اوفک مجوز خروج را 
صادر و سال ۹۸ پس از ۸۴ سال، چهارمین محموله از الواح 
شامل ۱۷۸۰ قطعه لوح هخامنشی به ایران بازگشت و اکنون 
محموله پنجم هم طبق حکم دادگاه به ایران بازگردانده شد...« 
حتی »ایسنا« رسانه حامی دولت هم حاضر نشد تا بازگشت 
بخشی از لوح های هخامنشی را دستاورد پاستورنشینان فعلی 
بداند و نوشت: »الواح هخامنشی از جمله آثاری است که حدود 
۹۰ سال پیش با موافقت دولت وقتِ ایران از کشور، خارج و 
برای مطالعه و بررسی به دانشگاه شیکاگو »امانت« سپرده شد. 
الواح در ۵۰ صندوق چوبی شامل حدود دوهزار جعبه مقوایی 
و چند پیت نفتی که در تخت جمشید )پارسه، پرسپولیس( 
به پارافین آب شده آغشته شده بودند، از راه بوشهر به آمریکا 
فرستاده شدند. قرار بود این الواح ۳ سال پس از مطالعه به 
ایران برگردانده شوند. بعد از مطالعه و انتشار نتایج مطالعات 
در قالب چند کتاب، استرداد الواح آغاز شد که در سه مرحله 
بخش کوچکی از آن ها به کشور برگردانده شد؛ ۱۷۹ قطعه 
در نخستین محموله ارسالی در سال ۱۳۲۷ به تهران رسید. 
دومین محموله شامل ۳۷ هزار قطعه بود که در سال ۱۳۲۹ به 

ایران بازگردانده شد و در سال ۱۳۸۳ سومین محموله یعنی 
۳۰۰ قطعه لوح به ایران تحویل داده شد. برای بازگشت بخش 
چهارم الواح به کشور، یک شکایت اما ورق را برگرداند. پرونده 
معروف »جنی روبین« علیه ایران تشکیل شد. رویترز در اسفند 
۱۳۹۶، آن را بررسی کرد و درباره آن نوشت: »سه سال پیش 
دادگاهی در آمریکا حکم داد، آثار تاریخی ایران که امانت در 
دانشگاه شیکاگو بودند، مصادره شوند و غرامت ۷۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار دلاری حاصل از فروش آن به قربانیان آمریکایی 
که در انفجار انتحاری در بیت المقدس بودند، پرداخت شود. 
در نتیجه دادگاه آمریکایی حکم مصادره این اشیای تاریخی 
را صادر کرد و دستور فروشِ الواح را داد، اما در بررسی نهایی 
قضات دیوان عالی در دادگاهی که دوم اسفند ۱۳۹۶ برگزار 
شد، حکم مصادره و فروش الواح هخامنشی ایرانی لغو شد.« 
ذوق زدگی حامیان دولت سیزدهم و مخالفان دولت روحانی 
نشان از عدم مطالعه از سوی آنها دارد چرا که با کمی مطالعه 
متوجه می شدند محموله ای که با در بوق و کرناکردن، آن را 
سوغاتی رئیسی می نامند، پنجمین محموله الواح است و در 
سال های ۲۷، ۲۹، ۸۳ و ۹۶ محموله های دیگر وارد کشور 
شد. خبرگزاری دولتی »برنا« هم نوشت: »در مهرماه سال 
۱۳۹۸ در جریان سفر رئیس موسسه شرق شناسی شیکاگو 
به تهران، وی اعلام کرد که بسته بندی الواح جهت انتقال به 
ایران در حال انجام است و زمان تقریبی پایان بسته بندی را 
اردیبهشت ۱۳۹۹ پیش بینی کرد.« بنابراین تلاشی از سوی 
دولت سیزدهم برای برگرداندن الواح هخامنشی به آن اندازه 

که تبلیغ می شود، صورت نگرفته است

اقدامات بازگرداندن الواح هخامنشی در دولت قبل انجام شده بود

سوغات رئیسی از دستاورد  دولت روحانی!
      در پنجمین مرحله ،35۰6 لوح هخامنشی دیگر از آمریکا به ایران برگردانده شد

 هیأت مولدسازی هیچ 
حق الزحمه ای نگرفته است

رئیس  توکلی،  احمد  آنکه  از  پس 
هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت 
در نامه ای بلند خطاب به روسای قوا و 
نمایندگان مجلس انتقاداتی را نسبت 
به هیأت ۷ نفره مولدساز وارد آورد و از 
دریافت حق الزحمه  میلیاردی این اعضا 
گفت. روز یکشنبه مورخ هجدهم شهریوه 
ماه سالجاری روزنامه »آرمان ملی در 
مطلبی تحت عنوان »از افشا تا تکذیب؛ 
شفافیت قلب شد« به بررسی پروژه 
مولد سازی دارایی های دولت در قالب 
هیأت مولد ساز و همچنین اظهارات احمد 
توکلی پرداخت که هدف از این مطلب نیز 
صرفا بررسی و شفاف سازی در خصوص 
آنچه از سوی رئیس دیده بان عدالبت و 
شفافیت مطرح شده بوده و اساسا قصدی 
در جهت تخریب یا سیاه نمایی بر علیه 
هیأت ۷ نفره وجود نداشته است. چرا 
که قطعا سازمان خصوصی و خود هیأت 
۷ نفره اشراف بهتری به این مساله دارند 
و اخبار این امور را به درستی به آگاهی 
جامعه می رسانند. در همین راستا مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در پاسخ به ادعای 
مطرح شده در گزارش یاد شده جوابیه ای 
را به شرح ذیل صادر کرده است که در 
ادامه می خوانید. در این جوابیه آمده 
است: ادعای حق الزحمه هیأت مولدسازی 
کذب و خلاف واقع است. مبلغ مورد اشاره 
در قانون طبق آیین نامه اجرایی موجود، 
صرف پرداخت هزینه های مربوط به 
اجرای قانون مولدسازی شده و فهرست 
هزینه کرد آن طبق قانون هر ۶ ماه افشا 
می شود و به هیچ عنوان پرداختی برای 
اعضای هیأت مولدسازی در آن در نظر 
گرفته نشده است. در این مورد وزیر 
اقتصاد ادعای مطرح شده را تکذیب کرده 
و از دستگاه قضائی خواسته است تا در 
ارتباط با ادعای نادرست مطرح شده 
مبنی بر دریافت دستمزد توسط هیأت 
۷نفره مولدسازی ورود و نتیجه بررسی 
خود را فورا به افکار عمومی اعلام کند 
چرا که این هیأت نه دریافتی داشته و 
نه خواهد داشت و این ادعا مصداق بارز 
خلاف گویی و اخلال در امنیت روانی 
جامعه است. لازم به یادآوری است که 
عدم کارایی لازم در بهره گیری از اموال و 
دارایی های دولت، موجب درج احکامی در 
قانون برنامه ششم توسعه و قوانین بودجه 
سنواتی پیرامون موضوع مولدسازی 
شد، اما عدم دستیابی به اهداف قوانین 
مذکور، موجب آسیب شناسی این امر با 
شروع به کار دولت سیزدهم شده که در 
این راستا عدم تمرکز در امور مرتبط با 
مدیریت دارایی های دولت و مولدسازی 
آسیب  بزرگ ترین  به عنوان  آنها 
شناسایی شد. با توجه به این موضوع و 
به موجب مصوبه شصت و هفتمین جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا ابلاغی مورخ ۱۴۰۱. ۹. ۷، هیأت عالی 
مولدسازی دارایی های دولت متشکل 
از معاون اول رئیس جمهور، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی )دبیر هیات(، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور، وزیر کشور، 
وزیر راه و شهرسازی، یک نفر نماینده 
از طرف رئیس مجلس شورای اسلامی 
و یک نفر نماینده از طرف رئیس قوه 
قضائیه تشکیل شد. آیین نامه اجرایی 
مولدسازی دارایی های دولت در ۲۴ 
به تصویب هیأت   ۱۴۰۱ ماه  اسفند 
عالی مولدسازی دارایی های دولت و در 
فروردین ماه ۱۴۰۲ به تایید شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی )سران قوا( رسید. 
مهم ترین اقداماتی که تاکنون در این 
راستا از سوی دولت به سرانجام رسیده 
شامل شناسایی ۳۳۵۷ ملک و اموال 
مازاد دولت، تصویب ۱۳۸۷ ملک به عنوان 
اموال مازاد دولت به منظور فروش یا 
مولدسازی )۱۲۹۶ ملک در مرحله ارزش 
افزایی، ۹ ملک در مرحله قیمت گذاری 
و ۴ ملک در مرحله عرضه(، تدوین و 
تصویب ۵ مورد آیین نامه، دستورالعمل، 
رویه های مقرراتی، تصویب معاوضه 
۴ مالک مازاد دولتی با املاک بخش 
غیردولتی، تصویب تعداد ۳۱ مورد پروژه 
عمرانی نیمه تمام اولویت دار جهت طرح 
در کمیته پایش پروژه های عمرانی نیمه 
تمام و تقویت چارچوب های نرم افزار 
در زمینه مولدسازی دارایی های دولت 
)طراحی سامانه مولدسازی دارایی های 
دولت )مدد( و طراحی تالار مولدسازی 
دارایی های دولت شاخص( است. در 
کنار شفاف سازی درباره عملکرد دولت 
در مولدسازی دارایی های دولت لازم به 
یادآوری است که آسیب شناسی درباره 
خصوصی سازی های گذشته، بازخوانی 
پرونده خصوصی سازی ها و شناخت نقاط 
قوت و ضعف، تکیه بر شفافیت به ویژه در 
موضوع مهم مولدسازی که با طراحی 
و رونمایی »تالار مولدسازی« چهره 
عینی تری به خود گرفت، برای کاهش 
نگرانی ها از رویکرد جدید دولت در نظر 

گرفته شده است. 
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 وضعیت یکسان سازی ارز واردات موبایل
اظهارات اخیر دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت 
و لوازم جانبی نشان می دهد هنوز موضوع یکسان سازی نرخ 
ارز واردات موبایل که از ابتدای سال قرار بود انجام شود، محقق 
نشده، اما با تصمیم اخیر سازمان توسعه تجارت محل تامین ارز 
گوشی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار صرفا به »ارز صادراتی غیر« 
تغییر کرد. بعد از آغاز به کار مرکز مبادله ارز و طلا مقرر شد 
موبایل های زیر ۳۰۰ دلار با ارز نیمایی، ۳۰۰ تا ۶۰۰ دلار با ارز 
تالار دوم مرکز مبادله و بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات 
خود وارد شود، اما انجمن موبایل طی نامه ای از بانک مرکزی 
خواست همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز مبادله وارد شود که 
موافقت شد همه موبایل های زیر ۶۰۰ دلار با ارز تالار دوم مرکز 
مبادله ارز و طلا وارد شود، اما این موضوع هنوز اجرایی نشده 
است. در این میان روزبه، عضو هیات مدیره انجمن واردکنندگان 
تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی، از برخی سوءاستفاده ها ناشی 
از تداوم تخصیص ارز حاصل از صادرات به موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار خبر داده بود. طبق گفته های او در حال حاضر برای 
صادرکنندگان سقف و سابقه وجود ندارد و برای رفع تعهد ارزی 
با ارز خود واردات کالای غیرتخصصی انجام می دهند. بنابراین 
برخی از صادرکنندگان در حال سوءاستفاده های کلان و اجاره 
کارت بازرگانی هستند. موضوع دیگری که در رابطه با واردات 
موبایل های بالای ۶۰۰ دلار با ارز حاصل از صادرات خود وجود 
دارد، این است که به خاطر ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ و ۱۵ و 
توقف تولید آیفون ۱۳ و مدل های پایین تر، این صادرکنندگان 
موبایل های دست دوم )رفرش( امارات و کشورهای دیگر را جمع 
می کنند و همین آیفون ۱۳ را به قیمت بالا عرضه می کنند. البته 
به جز آیفون چند مدل سامسونگ بالای ۶۰۰ دلار است که در 
رابطه با برند سامسونگ هم مشکلاتی وجود دارد، چراکه برخلاف 
قیمت گذاری موبایل هایی که با استفاده از ارز مرکز مبادله وارد 
می شوند، موبایل هایی که با استفاده از ارز حاصل از صادرات وارد 
می شود، این فرآیند را طی نمی کنند. میانه فروردین امسال 
عبقری، دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم 
جانبی گفت که با درخواست انجمن برای تخصیص ارز تالار 
دوم مرکز مبادله برای موبایل های بالای ۶۰۰ دلار موافقت شده 
است، اما در شرایطی که پیش بینی می شد این موافقت به زودی 
به مرحله اجرا برسد، اخیرا او به ایسنا گفت که هنوز یکسان سازی 
ارز واردات موبایل انجام نشده است. به گزارش ایسنا، با این حال 
به نظر می رسد مشکلاتی که استفاده از ارز حاصل از صادرات 
خود برای واردات موبایل ایجاد کرده بود باعث شده که در نهایت 
سازمان توسعه تجارت محل تامین ارز گوشی تلفن همراه بالای 
۶۰۰ دلار را از »ارز حاصل از صادرات خود« به »ارز صادراتی 
غیر« تغییر دهد. حال باید دید آیا این تصمیم می تواند مشکلات 
ایجاد شده در رابطه با واردات موبایل های بالای ۶۰۰ دلار را 
برطرف کرد یا همچنان باید منتظر یکسان سازی ارز واردات 

موبایل باشیم. 

 رشد قیمت مسکن 
در بسیاری از شهرها منفی شد

وزیر راه و شهرسازی از واگذاری زمین ساخت ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی روستایی تا پایان سال خبر داد و گفت: خروج عرضه 
سیمان و فولاد از بورس باعث کاهش قیمت مسکن می شود. 
مهرداد بذرپاش با بیان اینکه در روستاها زمین برای ساخت 
مسکن واگذار می کنیم، اظهار کرد: در حوزه ساخت مسکن در 
بافت های فرسوده باید اقدامات زیادی برای جبران برخی عقب 
ماندگی ها از سال های گذشته انجام شود. وی با یادآوری اینکه 
به شهرداری ها برای اجرای طرح های ساخت مسکن و نوسازی 
بافت های فرسوده کمک خواهیم کرد، افزود: موضوع بیمه 
مسکن و ساخت و ساز در مجمع تشخیص و شورای مصلحت 
نظام مورد تأیید قرار گرفته است و عملا به حوزه ساخت و ساز 
کمک می کند. وی با اشاره به اینکه بسته ۱۹ بندی مشوق ها 
برای رونق و افزایش ساخت و سازها تهیه و ابلاغ شده بود، گفت: 
هرجا که این بندها نیازمند اصلاح است می توانیم در شورای 
عالی شهرسازی این موارد و بندها را اصلاح کنیم. بذرباش ارائه 
تسهیلات بانکی را یکی از مشوق ها برای رونق ساخت و ساز 
مسکن بیان کرد و گفت: شناسایی زمین های بدون استفاده از 
محدوده شهرها که سال ها بدون ساخت و ساز مانده اند و تعیین 
تکلیف این اراضی امری مهم است. وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه لازم است بسته هایی برای بلندمرتبه سازی در شهرهای 
استان مدنظر قرار گیرد، گفت: باید مکان هایی که مستعد بلند 
مرتبه سازی هستند شناسایی شود، در زمان حاضر ۵ شهر 
کشور از مصوبه شورای عالی برای بلند مرتبه سازی استفاده 
کردند. وی نظارت و ساماندهی مشاوران املاک، کنترل بازار و 
مصالح و خروج مصالح سیمان و فولاد از بورس کالا را در کنترل 
و کاهش قیمت مسکن امری مهم دانست و گفت: طی چهار ماه 
گذشته رشد قیمت مسکن در بسیاری از شهرها منفی شده است. 
بذرپاش افزود: یکی دیگر از عوامل افزایش قیمت مسکن، گرانی 
مصالح ساختمانی است که این موضوع مهم در دستور جلسه 
شورای عالی مسکن هفته آینده قرار دارد و با حضور شخص 
رئیس جمهور مورد بررسی و تصمیم گیری قرار خواهد گرفت. 
وی با تاکید بر اینکه منابع طبیعی طبق قانون باید همکاری 
همه جانبه در روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن داشته 
باشند، ادامه داد: تا پایان سال باید زمین ساخت ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی روستایی واگذار شود. به گزارش تسنیم، وی تصریح 
کرد: در حوزه های بافت های فرسوده و مسکن روستایی طرح 
نهضت ملی مسکن در بسیاری از استان ها از جمله مازندران باید 
سرعت بیشتری داشته باشیم. مکانیزم شهرداری ها و تسهیلات 
بانکی می تواند ساخت مسکن در بافت های فرسوده شهری را 

رونق ببخشد. 

اخبار

 سهمیه بنزین خودروهای 
شخصی تغییر کرد؟

میزان ۶۰ لیتر سهمیه بنزین ماهانه به 
کارت های هوشمند سوخت شخصی واریز 
می شود همچنین سهمیه سوخت خودروهای 
عمومی و خدماتی مطابق جدول سهمیه 
طرح مدیریت مصرف سوخت واریز می شود. 
به گزارش مهر، سقف ذخیره سهمیه بنزین 
کارت های هوشمند سوخت برای مالکان 
خودروهای شخصی و موتورسیکلت ها ابتدا 
شش ماه بود که به  دنبال گسترش ویروس 
کرونا در کشور و شرایط ویژه اعلام  شده و 
برای مقابله با گسترش آن، شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در اطلاعیه ای این سقف را 
به ۹ ماه تغییر داد. بنابراین سهمیه واریزی 
ماهانه خودروهای شخصی و موتورسیکلت ها 
در صورت استفاده نکردن، حداکثر تا ۹ ماه 
در کارت های هوشمند سوخت قابل ذخیره 

خواهد بود. 

 بازار آگهی فروش 
لاستیک داغ شد

کافی است با مراجعه به پلتفرم های آگهی 
در فضای مجازی سراغ خرید لاستیک بروید، 
با یک جست وجوی ساده قیمت های بالایی 
را برای فروش لاستیک های سواری مشاهده 
می کنید که تفاوت معناداری با قیمت لاستیک 
دولتی دارند به همین جهت چند هفته ای 
است که کاهش عرضه لاستیک به بازار باعث 
شده تا قیمت ها روند صعودی پیدا کرده و 
خریداران هم در بلاتکلیفی قرار بگیرند، اما 
نکته مهم اینجاست سوءاستفاده کنندگان 
از این شرایط برای انتشار آگهی های مختلف 
استفاده کرده و سعی در تنش بیشتر قیمت ها 
در بازار دارند. بررسی ها نشان می دهد با توقف 
عرضه لاستیک دولتی در بازار قیمت لاستیک 
افزایش یافته و افرادی با انتشار آگهی سعی 
در افزایش بیشتر قیمت ها دارند. کافی است 
با مراجعه به پلتفرم های آگهی در فضای 
مجازی سراغ خرید لاستیک بروید و با یک 
جست وجوی ساده قیمت های بالایی را برای 
فروش لاستیک های سواری مشاهده می کنید 
که تفاوت معناداری با قیمت لاستیک دولتی 
دارند که در حال حاضر لاستیک سمندی به ۳ 
میلیون و ۹۰۰ هزار تومان، پژویی به ۳ میلیون 
و ۷۵۰ هزار تومان و پرایدی به ۳ میلیون و ۴۰۰ 
هزار تومان رسیده است. به گزارش تسنیم، 
امروز اگر مشتری بخواهد لاستیک دولتی تهیه 
کند باید با مراجعه به نمایندگی های فروش یا 
کارخانجات اقدام به خرید نماید علاوه بر این 
دولت راهکار استفاده از پلتفرم های مجازی 
را نیز به مردم پیشنهاد داده است تا در این 
سایت ها ثبت سفارش خود را انجام دهند اما 
نکته مهم اینجاست عرضه ای در این سایت ها 
انجام نمی شود و مدام مخاطب با اخطارهای 
مختلفی در عدم موجودی لاستیک روبه روست، 
هستند  مدعی  نیز  فروش  نمایندگی های 
لاستیکی در اختیار آنها نیست و مشتری باید 

منتظر تحویل کارخانه باشد. 

استقبال از کالابرگ الکترونیک 
افزایش یافت

معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی گفت: استقبال یارانه 
بگیران از خرید کالا با استفاده از کالابرگ 
الکترونیک به ۱۰ درصد افزایش یافته است. 
علیرضا عسگریان، معاون رفاه و امور اقتصادی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام 
اینکه روند استقبال یارانه بگیران از کالابرگ 
الکترونیک رو به افزایش است، گفت: هدف ما 
این است که بین ۳۰ تا ۴۰ درصد یارانه بگیران 
از این امکان استفاده کنند و یارانه نقدی را 
به خرید کالاهای مورد نظر در این سبد کالا 
اختصاص دهند. به گزارش مهر، وی تاکید کرد: 
در این طرح، دهک های ۱ تا ۳ که ۴۰۰ هزار 
تومان یارانه نقدی می گیرند، چنانچه ۲۰۰ هزار 
تومان از این مبلغ را به خرید کالاهای این سبد 
با استفاده از کالابرگ الکترونیک اختصاص 
دهند، ۱۲۰ هزار تومان به یارانه آنها اضافه 
می شود و بقیه دهک ها هم که ۳۰۰ هزار تومان 
یارانه نقدی می گیرند، به همین ترتیب یارانه 

آنها ۱۲۰ هزار تومان زیادتر می شود. 

حقوق کارمندان و کارگران 
ترمیم می شود؟

بر اساس ضوابط مالی بخشنامه بودجه 
۱۴۰۳ کل کشور، حقوق کارکنان دولت به 
صورت علی الحساب ۲۰ درصد افزایش خواهد 
یافت در حالی که در قانون بودجه ۱۴۰۱ 
افزایش حقوق ۱۰ درصدی برای کارمندان 
دولت لحاظ شده بود، این رقم در میانه سال 
گذشته و بعد از شوک ارز ترجیحی با افزایش 
مجدد مواجه شد، هرچند تبعات تورمی ناشی 
از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی به گونه ای بود که 
ابعاد منفی آن به سال ۱۴۰۲ نیز سرریز شده 
است. در سال جاری نیز حقوق کارمندان 
دولت در ابتدای سال ۲۰ درصد افزایش یافت، 
همچنین بر این اساس با وجود اختلاف قابل 
توجه با تورم سال ۱۴۰۱ حقوق کارگران 
 و کارکنان بخش خصوصی )با وعده مهار 
گرانی ها و تورم( تنها ۲۳ درصد افزایش یافته 
که این موضوع همچنان مورد اعتراض بخش 

خصوصی قرار دارد. 

   آرمان ملی: برنامه هفتم توسعه، چهارمین برنامه از سند 
چشم انداز ۲۰ ساله است که براساس آن مقرر شد که رشد 
اقتصادی سالانه ۸ درصد باشد و اقتصاد کشور در مقایسه با 
سایر کشورها منطقه رتبه اول را به دست آورد که در برنامه سند 
چشم انداز مقرر شده بود با رفع موانع تولید و بهبود بهره وری 
۳ درصد از ۸ درصد رشد اقتصادی را از بهره وری حاصل کنیم. 
بنا بر آمار موجود بیش از ۹۵ درصد برق کشور در نیروگاه های 
حرارتی تولید می شود که باتوجه  به اینکه بخش عمده برق 
کشور توسط واحدهای حرارتی تأمین می شود، ازاین رو هر 
ساله یک برنامه ریزی منسجم برای آماده سازی این واحدها 
در دستور کار قرار می گیرد تا با انجام به موقع برنامه های 
تعمیراتی بتوانیم نیروگاه ها را برای فصل گرم سال در حداکثر 
آمادگی تولید در اختیار قرار گیرد و برای تحقق این امر باتوجه 
 به رشد مصرف برق در پنج سال آینده باید مجموعاً ۳۵ هزار 
مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی با حجم سرمایه گذاری ۱۸ 
میلیارد یورو احداث شود که در حال حاضر متوسط راندمان 
نیروگاه های حرارتی کشور حدود ۳۹. ۵ درصد است و این 
رقم تقریباً یک درصد با متوسط راندمان جهانی اختلاف دارد 
و برنامه ریزی شده تا از حداکثر ظرفیت ممکن برای افزایش 
راندمان از طریق احداث واحدهای بخار نیروگاه های گازی 
موجود و جایگزین کردن برخی از نیروگاه های فرسوده استفاده 
شود. حمیدرضا صالحی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
ایران و تحلیلگر حوزه انرژی در این خصوص به »آرمان ملی« 
گفت: تحقق برنامه های توسعه ای در کشور تاکنون آنچنان که 
باید و شاید بر اساس واقعیات موجود جامعه تدوین نشده است 
و در مجموع می توان گفت که تاکنون شاید در مجموع ۶ دروه 
برنامه های توسعه پیشین حدود ۴۰ تا ۵۰ درصد از آنها محقق 
شده است که در نگاهی به عملکرد دولت در حوزه انرژی به ویژه 
صنعت برق که تاکنون انجام داده است می توان با واقع نگری 
بیشتری در این خصوص ارزیابی مناسبی در خصوص برنامه 
توسعه هفتم به بحث پرداخت. صالحی افزود: رویکرد دولت 
در برنامه توسعه هفتم در حوزه انرژی خصوصا صنعت برق 
با بهره گیری از ظرفیت های موجود بخش خصوصی چنانچه 
عملیاتی شود می تواند چشم انداز روشنی در این حوزه را برای 
کشور ترسیم کند و اقدامات صورت گرفته و گذر از بحران 
تامین برق خانگی و چالش در بخش صنایع از آورده های دولت 
در دو سال حضور خود است که می تواند نقاط قوت در عرصه 
برق تلقی شود هر چند همچنان خلأهایی نیز وجود دارد که 
در صورت برنامه ریزی واقعی و مناسب می توان به تراز صحیح 
و مناسبی در این زمینه دست یافت البته تحریم های موجود 
علیه کشور، فقدان سرمایه گذاری، موانع حضور فعالان در این 

عرصه در کشورهای دیگر به منظور سرمایه گذاری و ارزآوری 
و مبادلات تجاری و... از جمله چالش هایی محسوب می شوند 
که با وجود آن توانسته ایم از بحران گذر کنیم. او بیان کرد: 
قطعی برق درماه های گذشته، محصول سیاست های غلطی 
است که بسیاری از آنها به دولت های نهم و دهم برمی گردد ؛ 
سیاست هایی که منجر به کاهش ظرفیت تولید برق شده اند 
هرچند با ایجاد بستر مناسب برای سرمایه گذاری بخش 
خصوصی و ایجاد تسهیلات مناسب در این خصوص می تواند این 
مشکلات را نیز کاهش دهد. صالحی گفت: با توجه به تغییرات 
صورت گرفته تاکنون پیش بینی می شود که بابِ سرمایه گذاری و 
تعامل با کشورهای دیگر بیش از پیش باز شود و از این رو صنعت 
برق نیز از رشد خوبی در برنامه هفتم توسعه برخوردار خواهد 
شد و پیش بینی رشد اقتصادی ۸ درصدی و۱۲/۴ درصدی در 
صادرات نفتی و همچنین ۲۲/۶ درصدی در بخش صادرات 
غیرنفتی از جمله رویکردهایی است که با حضور سرمایه گذاران 
به ویژه در صنعت برق محقق خواهد شد. رئیس کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی ایران افزود: توانمندی های ایران در زمینه 
صادرات کالای آب و برق به کشورهای دیگر به ویژه منطقه 
اوراسیا می تواند ما را به رسیدن به نرخ توسعه ای در برنامه هفتم 
توسعه کمک کند، همچنین بنگاه های خصوصی در این زمینه 
بسیار توانمند هستند و تاکنون با حضور در بازار کشورهای 
عراق، سوریه و... توانسته است ارزآوری مطلوبی برای کشور 

به ارمغان بیاورد همچنین تقویت زیرساخت های لجستیکی، 
دریایی – هوایی به منظور توسعه صادرات کالاهای آب و برق 
توسط بخش خصوصی از شروط اصلی تحقق برنامه های از پیش 
تعریف شده در این بخش است. او بیان کرد: توسعه فرهنگ 
صرفه جویی انرژی در قالب های گوناگون می تواند کمک بزرگی 
در صرفه جویی و سرمایه گذاری در به روزرسانی نیروگاه ها و... 
باشد همچنین افزایش صادرات نفتی و امید به کسب درآمدهای 
نفتی در این زمینه می تواند ما را امیدوار کند تا صادرات غیرنفتی 
خود را از حدود ۵۰ میلیارد دلار کنونی به میزان ۴ برابر در برنامه 
توسعه هفتم افزایش دهیم، البته تحقق این اهداف با به کارگیری 
مطلوب دیپلماسی اقتصادی و انرژی در سطح منطقه و فراتر از 
آن و رقابتی کردن آن در اقتصاد مدرن کنونی محقق می شود. 
براساس این گزارش تا زمانی که قدرت خرید مردم تا این 
اندازه پایین است، نمی شود با افزایش قیمت نهاده های انرژی 
به اقتصاد شوک جدیدی وارد کرد و به نظر می رسد تنها راه 
این است که مانند برنامه سوم توسعه برنامه ریزی کرده و روند 
اصلاحات ساختاری را سرعت ببخشیم، همچنین در حال حاضر 
یک سوم برق کشور در صنعت مصرف می شود و با فشار آوردن 
به خانواده ها با توجه به وضعیت کنونی کشور با خاموشی های 
پی در پی چندان راهکار مناسبی نیست که باید نسبت به جذب 
سرمایه برای تولید برق اقدام کرد و با تمهیداتی سرمایه گذاران 

داخلی و خارجی را به این سمت سوق داد. 

»آرمان ملی« به بررسی رویکرد دولت در برنامه توسعه هفتم در حوزه انرژی می پردازد؛ 

چشم انداز ناترازی برق در برنامه هفتم توسعه
   علت قطعی برق درماه های گذشته چه بود؟

  آرمان ملی: کاهش قیمت دلار و رکود 
در بازار مسکن اثر خود را در دیگر بازارهای 
موازی نظیر طلا و سکه هم گذاشت و هفته 
آخر شهریور و اوایل مهر چندمین هفته پی 
در پی است که قیمت طلا به طور متناوب 
کارشناسان  از  برخی  می شود  ریزشی 
علت این ریزش را به سفر رئیس جمهور 
به نیویورک و برخی دیگر به کاهش نرخ 
ارز ربط می دهند، از سوی دیگر برخی از 
صاحب نظران معتقدند که جامعه تجارت 
طلای دنیا سیاست انتظار را در پیش گرفته 
تا نتیجه اجلاس فدرال رزرو آمریکا در مورد 
سیاست های پولی این بانک مشخص شود و 
ممکن است بعد از آن خیز بلندی در هر اونس 
طلا رخ دهد و می تواند ارزش خود به عنوان 

یک سرمایه گذاری ایمن را بازپس بگیرد. 
 سرنوشت طلا به اجلاس فدرال 

آمریکا گره خورده است
به نظر می رسد جامعه تجارت طلای 
دنیا سیاست انتظار را در پیش گرفته تا 
نتیجه اجلاس فدرال رزرو آمریکا در مورد 
سیاست های پولی این بانک و همچنین 
تصمیم سایر بانک های دنیا در مورد نرخ 
بهره مشخص شود. قیمت هر اونس طلا با 
۰. ۰۳ درصد کاهش به ۱۹۳۰ دلار و ۷۸ 
سنت رسید و قیمت معاملات آتی طلا در 

بازار کامکس نیویورک با یک افزایش ۰. ۷ 
درصدی به ۱۹۴۶ دلار و ۲۰ سنت رسیده 
است. بانک فدرال رزرو آمریکا و بانک های 
مرکزی انگلیس، ژاپن و چین قرار است 
تصمیم گیری خود در مورد نرخ بهره را در 
این هفته منتشر کنند، بنابراین اگر بانک های 
مرکزی بزرگ دنیا به این نتیجه برسند که 
روند افزایش نرخ بهره باید متوقف شود، خبر 
خوبی برای طلا خواهد بود و می تواند ارزش 
خود به عنوان یک سرمایه گذاری ایمن را 
بازپس بگیرد همچنین بالا رفتن نرخ بهره 
هزینه نگهداری طلا به عنوان یک سرمایه 
غیر سودده را پایین آورده و تمایل برای 

خرید آن را کاهش می دهد. 
 ریزش قیمت  طلا و سکه در هفته 

پایانی شهریور
نایب  رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر 
تهران ضمن اشاره به کاهش نرخ ارز در هفته 
اخیر که به سبب تحولات سیاسی کشور 
رخ داده است، از ریزش ۱۵۰ تا ۴۵۰ هزار 
تومانی قیمت انواع سکه در این هفته خبر داد 
و بازار سکه و طلا را در آخرین هفته شهریور 
ریزشی تحلیل کرد. محمد کشتی آرای در 
گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت یک هفته 
اخیر بازار سکه و طلای داخلی اظهار کرد: 
برخلاف هفته های پیش  که بازار در ثبات 

نسبی قرار داشت، در هفته ای که گذشت، 
تحولات سیاسی کشور سبب شد که نرخ ارز 
در بازارهای داخلی به شدت کاهش پیدا کند 
و کاهش نرخ ارز منجر به کاهش قابل توجه 
قیمت سکه و طلا در بازار شد. نایب رئیس 
سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران خاطرنشان 
کرد: این ریزش قیمت  سکه و طلا در بازارهای 
داخلی در حالی بود که قیمت اونس جهانی 
تغییراتی جزئی در حدود دو دلار داشت و 
روز گذشته )پنجشنبه( در آخرین معاملات، 
هر اونس طلا در بازارهای جهانی ۱۹۲۲ دلار 
بود که به نسبت ابتدای هفته دو دلار کاهش 
یافت؛ اما همان طور که اشاره شد، کاهش قابل 
توجه نرخ ارز سبب شد این هفته قیمت طلا و 
انواع سکه با کاهش همراه شود. این کارشناس 
بازار سکه و طلا در رابطه با آخرین قیمت سکه 
و طلا در هفته اخیر و تغییرات آن نسبت به 
ابتدای هفته، گفت: سکه تمام طرح قدیم با 
۴۰۰ هزار تومان کاهش به ۲۴ میلیون و ۹۰۰ 
هزار تومان رسید و سکه تمام طرح قدیم با 
۴۵۰ هزار تومان کاهش هفتگی در آخرین 
معاملات روز پنجشنبه ۲۷ میلیون و ۷۰۰ 
هزار تومان قیمت داشت. نیم سکه نیز با 
۴۰۰ هزار تومان کاهش، در پایان هفته ۱۴ 
میلیون و ۸۵۰ هزار تومان معامله شد و ربع 
سکه هم با حدود ۳۰۰ هزار تومان کاهش 

قیمت نسبت به ابتدای هفته ۱۰ میلیون 
تومان در آخرین معاملات هفته دادوستد 
شد. همچنین سکه های یک گرمی بانک 
مرکزی با ۱۵۰ هزار تومان کاهش هفتگی 
به پنج میلیون و ۹۰۰ هزار تومان رسید. وی 
ادامه داد: هر مثقال طلای ۱۷ عیار نیز به طور 
متوسط با ۱۸۰ هزار تومان کاهش طی یک 
هفته اخیر، در آخرین معاملات روز گذشته 
۱۰ میلیون و ۲۰ هزار تومان قیمت داشت و 
هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با ۴۲ هزار تومان 
کاهش، دو میلیون و ۳۲۰ هزار تومان مبنای 
معاملات طلا قرار گرفت. کشتی آرای درباره 
آخرین وضعیت حباب سکه نیز اظهار کرد: 
باتوجه به اینکه در این هفته دادوستدها روال 
عادی خود را داشت و عرضه و تقاضا متناسب 
بود، در حباب سکه هم تغییرات خاصی نسبت 
به ابتدای هفته ایجاد نشد و همچنان هر 
قطعه سکه پنج میلیون و ۱۰۰ هزار تومان 
حباب دارد. نایب  رئیس سابق اتحادیه طلا 
و جواهر تهران در پایان خاطرنشان کرد: در 
مجموع این هفته بازار سکه و طلا، بازاری 
آرام داشت و با ثبات بود و کاهش نرخ ارز 
سبب کاهش قیمت سکه و طلا شد. بر این 
اساس، پیش بینی می شود که تا روز دوشنبه 
هفته پیش رو احتمالا تغییری در قیمت ها 

نخواهیم داشت. 

»  آرمان ملی «     به بررسی وضعیت بازار طلا می پردازد؛ 

طلا باز هم ارزان خواهد شد؟



حضور  با  میراحمدی  آرش   
و  سینما  بازیگران  از  جمعی 
اندوه  و  کشورمان  تلویزیون 
دوستانش در »محله گل و بلبل« 
و »خنده بازار«. سعید آقاخانی و 
نادر سلیمانی در نمایی از بدرقه 
این هنرمند و طناز دیده  شدند. 
بازیگرانی که سال ها با هم کار 
کرده اند و حالا آمده  بودند همکار 
و دوست خود را به خانه ابدی 
مشایعت کنند. آقاخانی در این 
مراسم از فقدان حضور این طناز 
گفت. همچنین داریوش فرضیایی 
که با او چند کار را تجربه کرده و 
شهاب عباسی که »خنده بازار« را با 
نقش آفرینی ویژه آرش میراحمدی 
به تلویزیون آورد در این مراسم 
از هنرنمایی ها و جایِ خالی او 
گفتند. حمید لولایی، پژمان بازغی، 

نعیمه نظام دوست، امیر غفارمنش، سروش 
جمشیدی فر، سیروس میمنت، قربان نجفی، 

مجید شهریاری، خشایار راد، مهوش وقاری و 
بسیاری از هنرمندان دیگر سینما و تلویزیون 
در این مراسم حضور پیدا کردند. آرش 

میراحمدی متولد ۴ تیرماه ۱۳۵۰ در 
فراشبند استان فارس و فارغ التحصیل 
لیسانس رشته هنرهای نمایشی از 
دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران 
بود که علاوه بر بازیگری، کار نویسندگی 
و کارگردانی هم انجام می داد. »بی بی 
چلچله«، »نوروز ۷۲«، »نیمه پنهان«، 
استاندارد«،  »بیمار  بازار«،  »خنده 
»کلبه عموپورنگ«، »بچه محل« و... از 
جمله کارهای زنده یاد میراحمدی در 
سینما و تلویزیون است. او سه شنبه ۲۸ 
شهریورماه در بیمارستان بر اثر بیماری 
سرطان درگذشت. وی که با بیماری 
سرطان پانکراس مبارزه می کرد، در پی 
یک عارضه جدی کبدی در بیمارستان 
فیروزگر بستری و مورد عمل جراحی قرار 
گرفته بود و مدتی در آی سی یو بستری 
بود. همچنین مراسم ترحیم این بازیگر 
روز شنبه )یکم مهرماه( ساعت ۱۶ الی 
۱۷و۳۰ در مسجد حجت ابن الحسن )عج( واقع 

در خیابان سهروردی شمالی برگزار می شود.

تلویزیــــون

کوتـــــاه

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
 شمار ه 1651
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a r m a n m e l i . i r

خبـــــر

  رئیس سازمان سینمایی و سمعی و بصری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در حال حاضر 
بالغ  بر ۲۲۵ شهر بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت در 
کشور فاقد سینما هستند. محمد خزاعی در حاشیه 
سفر به کاشمر در گفت وگو با »ایسنا« خاطرنشان 
کرد: در سفرهایی که به استان ها داریم مطالبات 
مختلفی در حوزه سینما مطرح می شود. وی با 
بیان اینکه بیشترین مطالبات در حوزه زیرساخت، 
توسعه، آموزش، تجهیز دفاتر، امکانات و تولیدات 
است، اظهار کرد: خوشبختانه در سفر به کاشمر 
جلسه بسیار خوبی با هنرمندان برگزار شد. رئیس 
سازمان سینمایی با اشاره به اینکه سینمای کاشمر 
اخیرا توسط موسسه سینماشهر تجهیز و راه اندازی 
شده است، ادامه داد: به رغم اینکه سالیانه ۲۰ تا ۳۰ 
درخواست از تمامی شهرهای کشور برای راه اندازی 
دفاتر انجمن سینمای جوانان ایران داریم اما بر اساس 
مصوبه هیات امناء دفاتر سینمای جوانان ایران صدور 
مجوز دفاتر در تمامی کشور ممنوع شده است. 
وی با بیان اینکه با پیگیری های فراوان توانستم 

مجوز راه اندازی دفتر سینمای جوانان کشور را فقط 
برای کاشمر بگیرم، گفت: در این خصوص جلسات 
متعددی با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتم. 
خزاعی با اشاره به اینکه برای هیچ شهر دیگری 
در کشور نمی شود مجوز راه اندازی دفاتر انجمن 
سینمای جوانان ایران را صادر کرد، افزود: این 
دفتر ظرفیت های چهار شهرستان منطقه ترشیز 
از جمله کاشمر، خلیل آباد، بردسکن و کوهسرخ 
را پوشش خواهد داد. معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی اظهار کرد: هر زمان که تجهیزات اداری 
تأمین و ساختمان به نام دفتر انجمن سینمای 
جوانان ایران ثبت شود مجوز فعالیت صادر و رسما 
افتتاح خواهد شد، همچنین تجهیزات ارسال و 
بودجه تولید تخصیص خواهد یافت. وی اذعان کرد: 
بدون شک هر زمان که دفتر سینمایی تأسیس شود 
سایر جشنواره های حتی کشوری را می توان در 
این شهرستان برگزار کرد، قطعا این مکان به پایگاه 
خوبی برای هنرمندان تبدیل خواهد شد. خزاعی با 
بیان اینکه همیشه صرف راه اندازی یک دفتر انجمن 

سینمایی مشکل هنرمندان رفع نمی شود، بیان 
داشت: در حال حاضر حدود ۴ تا ۵ دفتر انجمن 
سینمای جوانان ایران در کل کشور غیرفعال هستند 
که به زودی جمع آوری خواهند شد. وی اذعان کرد: 
مجوز این دفاتر که بعضا در سالیان گذشته با پارتی 
صادر شده است، تاکنون نتوانسته اند تولیدی داشته 
باشند و یا از بودجه و ظرفیت دفتر به خوبی استفاده 
کنند. خزاعی با اشاره به اینکه از ظرفیت این دفتر 
برای ارتقاء سطح فرهنگی هنری شهرستان و 
منطقه باید به خوبی استفاده شود، ادامه داد: موضوع 
عدالت محوری برای توسعه و امکانات در سراسر 
کشور در دستور کار دولت قرار گرفته است. رئیس 
سازمان سینمایی خاطرنشان کرد: در شهرهایی 
که امکان پذیر باشد تلاش می شود در حوزه تولید 
و تجهیزات کارهای بزرگی را انجام دهیم. وی یکی 
از مصوبات اخیر شورای عالی سینما را مربوط به 
شهرستان های بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت و فاقد 
سینما اعلام کرد و گفت: راه اندازی سینما در این 
شهرها و استان ها در دستور کار سفرهای استانی قرار 
گرفته است و راه اندازی و استفاده از ظرفیت های این 
مکان ها در سفرهای ریاست محترم جمهور مصوب 

خواهد شد.

 رئیس سازمان سینمایی:
 ۲۲5 شهر کشور سینما ندارند

55۹ اثر متقاضی حضور 
در جشنواره فیلم کودک 

  انتشار پشت صحنه 
»پوست شیر« 

 پشت  صحنه سریال »پوست شیر« 
به کارگردانی و تهیه کنندگی برادران 
محمودی در دو قسمت پخش می شود. 
شیر«  »پوست  سریال  پشت صحنه 
و  محمودی  جمشید  کارگردانی  به 
تهیه کنندگی نوید محمودی در تاریخ 
پنج و شش مهرماه عرضه می شود. در 
سالروز انتشار نخستین قسمت سریال 
»پوست شیر«، پشت  صحنه این مجموعه 
در قالب دو قسمت از پلتفرم فیلمنت عرضه 
خواهد شد. سریال »پوست شیر« سال 
گذشته در سه فصل عرضه شد. در »پوست 
شیر« بازیگرانی همچون شهاب حسینی، 
هادی حجازی فر، پانته آ بهرام، ژیلا شاهی، 
مجتبی پیرزاده، مهرداد صدیقیان، علیرضا 
کمالی و پردیس احمدیه ایفای نقش 

کرده اند.

   سانحه برای 
بازیگر یک نمایش

 مبینا سلیمان فلاح، بازیگر نمایش 
»کابوس های شازده اجباری« دچار سانحه 
شد. حین اجرای نمایش »کابوس های 
شازده اجباری« در پی سانحه ای که برای 
این بازیگراتفاق افتاد، گروه اجرایی ناچار شد 
پایان بندی نمایش را در لحظه تغییر دهد. 
مبینا سلیمان فلاح، به دلیل این سانحه در 
شب های پیش رو توانایی حضور روی صحنه 
را ندارد و افشین زمانی کارگردان نمایش 
»کابوس های شازده اجباری« پس از 
پشت سرگذاشتن ۲۰ اجرا، در این اثر هنری 
به روی صحنه خواهد رفت. »کابوس های 
شازده اجباری« به نویسندگی و کارگردانی 
افشین زمانی هرشب ساعت ۲۰ در سالن 
شماره ۲ پردیس تئاتر شهرزاد به صحنه 
می رود. »کابوس های شازده اجباری« بعد 
از »هار یا مردی که به هنگامه تولد هر دو 
دستش پر از خون بود« که سال گذشته 
روی صحنه رفت، بخشی از یک سه گانه 
است. این سه گانه بر مبنای کاراکترهای 
تاریخی ایران نوشته شده است. پیمان 
 محمدی، محمد  سعادت، مبینا سلیمان 
فلاح، امیرحسین  نعیمی، نجمه  نصیری، 
مهسا  ظهیری، فرانک  افتاده  حال، سحر 
 دیده  ور، پریسا  ملک  محمودی، سلمان 
 ذنوبی، پارسا  فارسی، امیرمحمد  عمورضا، 
حمید  قیاسی  فر و یلدا  میرزاخانی بازیگران 

این اثر نمایشی هستند.

  نخست وزیر ارمنستان گفت که با وجود تنش های 
بسیار در مناقشه قره باغ، هنوز به بهبود وضعیت پیرامون 
این منطقه امید دارد. به گزارش اسپوتنیک، نیکول 
پاشینیان، نخست وزیر ارمنستان بیان داشت: وضعیت 
هنوز بسیار پرتنش است و این بحران انسانی ادامه دارد. 
ما دائما با متحدان خود در قره باغ کوهستانی در ارتباط 
بوده و می توانیم بگوییم که به پیشرفت مثبت امید داریم. 
او درباره احتمال جابه جایی مردم ارمنی تبار قره باغ 

کوهستانی به ارمنستان گفت: موضع توافق شده باکو با 
قره باغ کوهستانی این است که شرایط زندگی امن و خوب 
برای ارمنی ها در خانه هایشان فراهم شود. نیکول پاشینیان 
ادامه داد: مهاجرت مردم ارمنی تبار قره باغ کوهستانی 
جزو برنامه های اصلی ما نیست. باکو روز سه شنبه از 
آغاز عملیات »ضدتروریسم« در قره باغ خبر داد و مدعی 
شد که ارمنستان در حال تقویت نظامی در این منطقه 
است و عملیات »خرابکارانه« علیه نیروهای جمهوری 

آذربایجان انجام داده است. ایروان این اتهامات را رد کرد و 
مدعی شد که باکو قصد پاکسازی ارامنه از قره باغ را داشته 
است. در نهایت وزارت دفاع روسیه در بیانیه ای گفت که 
با میانجیگری فرماندهی نیروهای حافظ صلح روسیه، 
توافقی میان طرف آذربایجانی و نمایندگان قره باغ مبنی 
بر توقف کامل درگیری ها حاصل شد. به گفته آنها، اجرای 
این توافق ها با هماهنگی فرماندهی نیروهای حافظ صلح 

روسیه انجام خواهد شد.

 نایب رئیس شورای امنیت ملی روسیه در واکنش به 
اختلافات اخیر لهستان و اوکراین گفت: از نظر ورشو، 
کی یف حتی به اندازه پول خُرد آنها هم نمی ارزد. »دیمیتری 
مدودف« نایب رئیس شورای امنیت ملی فدراسیون روسیه 
به اختلافات و تقابل اخیر بین لهستان و اوکراین واکنش 
نشان داد. مدودف در بیانیه ای با بیان اینکه حتی متحدان 
نزدیک کی یف هم این کشور را به عنوان یک شریک برابر 
در طولانی مدت نمی دانند، افزود: آنها منتظر آن هستند 
که اوکراینی ها خودشان همدیگر را نابود کنند. به نوشته 
خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی در این باره با کنایه توضیح 

داد: »محبوب ترین رقبای ما بر سر یک تکه نان بیات 
دعوا می کنند. لهستان ممنوعیت عرضه غلات اوکراینی 
به خاک خود را تمدید کرد. حتی کمیسیون اروپا هم ]به 
شکایت اوکراین[ گوش نکرد. رئیس جمهور سابق روسیه 
با بیان اینکه سایر اعضای اتحادیه اروپا از جمله اسلواکی و 
مجارستان هم فورا از این اقدام لهستان دنباله روی کردند، 
اظهار داشت: »کی یف بلافاصله با اضطراب از لهستان به 
سازمان تجارت جهانی شکایت کرد. آنها همسایگان خود 
را به همکاری با روسیه متهم می کنند.« طبق این گزارش، 
مدودف ادامه داد: »اوکراینی ها می گویند که لهستان و 

دیگران به دستور روس ها کار عالی انجام می دهند. یافتن 
سرزنش توهین آمیزتری نسبت به این برای لهستانی های 
روس هراس، دشوار است. ما این اتهام زنی کی یف به 
ورشو را تحسین می کنیم.« وی با بیان اینکه متحدان 
اوکراین دیگر به فکر خودشان افتاده اند، تصریح کرد: برای 
همگان مشخص شده که حتی نزدیکترین متحدان کی یف 
نیز برای مدت طولانی اوکراین را به عنوان یک شریک 
برابر نمی بینند. آنها ارزش کی یف را حتی به اندازه پول 
خرد لهستان نیز نمی دانند. آنها در واقع صبر می کنند تا 

اوکراینی ها خودشان را بخورند یا خودشان را نابود کنند.

ابراز امیدواری »پاشینیان« نسبت به بهبود وضعیت قره باغ

دیمیتری مدودف: 
حتی متحدان اوکراین هم آن را شریک برابر نمی دانند

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

زلنسکی: 
 تولید مشترک تسلیحات با 

آمریکا را آغاز می کنیم
 رئیس جمهور اوکراین گفت: اوکراین و ایالات متحده برای 
راه اندازی تولید مشترک تسلیحات توافق کرده اند. طبق این 
گزارش، زلنسکی در ویدئویی خطاب به مردم این کشور 
درباره نتایج سفر خود بیان داشت: این توافق بلندمدت باعث 
ایجاد شغل و پایگاه صنعتی جدید در اوکراین می شود. او در 
اظهاراتش سفر به آمریکا را مهم با نتایج مهم خواند. زلنسکی 
افزود: با هم کار خواهیم کرد تا اوکراین تسلیحات لازم را 
به همراه آمریکا تولید کند. همکاری در )بخش( دفاعی با 
ایالات متحده امری تاریخی است. طبق این گزارش، کی یف 
تلاش ها برای تولید تسلیحات داخلی را افزایش داده، زیرا ۱۹ 
ماه جنگ تقاضای زیادی برای تسلیحات و مهمات که اوکراین 
برای تامین آن ها به شدت به غرب وابسته است، ایجاد کرده 
است. زلنسکی اظهارکرد: وزارت صنایع استراتژیک که بر تولید 
تسلیحات در اوکراین نظارت می کند، با سه انجمن که بیش از 
دو هزار شرکت دفاعی آمریکایی را متحد می کنند، توافقاتی 
درباره همکاری احتمالی آینده در اوکراین امضا کرده است. 
وی افزود: در حال آماده شدن برای ایجاد یک اکوسیستم 
دفاعی جدید با ایالات متحده برای تولید تسلیحات هستیم. 
رئیس جمهور اوکراین که کارزار او برای ملحق کردن اوکراین 
به ناتو به ایجاد جنگ و از دست رفتن خاک کشورش منجر 
شده، پنجشنبه وارد واشنگتن شد. او گفته بود دریافت 
سامانه های پدافند هوایی در صدر برنامه هایش در این سفر قرار 
دارد. سفر زلنسکی در بحبوحه تشدید مخالفت قانونگذاران 
حزب جمهوری خواه با تخصیص کمک های تسلیحاتی به 
اوکراین صورت گرفت و درخواستش برای سخنرانی در 
کنگره آمریکا رد شد. رئیس جمهور اوکراین در دیداری که با 
جو بایدن داشت، گفت: ایالات متحده به تقویت پدافند هوایی 
اوکراین در فصل زمستان کمک خواهد کرد. رئیس جمهور 
آمریکا هم که کشورش اصلی ترین حامی اوکراین در جنگ 
با روسیه به شمار می رود، در دیدار با همتای اوکراینی خود 
مدعی شد روسیه تنها کشور مانع صلح در اوکراین است. بایدن 
همچنین بیان داشت: نخستین تانک های آبرامز هفته آینده 
تحویل اوکراین خواهند شد. اخیرا »راب باوئر« رئیس کمیته 
نظامی سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( اذعان کرد که 
میزان و حجم تجهیزات نظامی و مهمات درخواستی اوکراین 
زیاد است و فراتر از توانایی های تولید ناتو است. به رغم سیلی 
از تجهیزات پیشرفته که غرب در اختیار کی یف قرار داده، این 
کشور نتوانسته موفقیت  چشمگیری در مقابل روسیه در 
ضدحملات به دست آورد و متحمل تلفات و خسارات سنگین 
شده است. به اذعان، کاخ سفید، آمریکا تاکنون بیش از ۱۱۱ 
میلیارد دلار در جنگ اوکراین هزینه کرده است. »سیمور 
هرش« روزنامه نگار کهنه کار آمریکایی گزارش داده سازمان 
اطلاعات مرکزی ایالات   متحده به »آنتونی بلینکن« وزیر 
خارجه این کشور اطلاع داده ضدحمله جاری اوکراین کارساز 

نیست و بعید است باعث شکست روسیه شود.

 امضای توافقنامه راهبردی 
کوتــــاه دیدار بشار اسد با رئیس جمهور چین

  بشار اسد، رئیس جمهور سوریه با شی جین پینگ، 
رئیس جمهور چین دیدار و گفت وگو کرد و طرفین توافقنامه 
همکاری راهبردی به امضا رساندند. به گزارش سانا، بشار 
اسد رئیس جمهور سوریه با شی جین پینگ رئیس جمهور 
چین در هانگژو دیدار و گفت وگو کرد. »شی« در این 
نشست اعلام کرد که دو کشور به دنبال اعلام برقراری روابط 
شراکت راهبردی میان خود هستند. رئیس جمهور چین 
بیان داشت: پکن آماده توسعه همکاری با سوریه و دفاع 
مشترک از عدالت بین المللی در سایه شرایط بی ثباتی است. 
سوریه در زمره اولین کشورهایی بوده که با چین جدید 
روابط برقرار کرده است. وی افزود: روابط سوریه و چین در 
برابر تغییرات اوضاع بین المللی ظرف ۶۷ سال پایدار بوده و 
همچنان دوستی قوی میان دو کشور با وجود گذشت زمان 
برقرار است. روابط مشارکت راهبردی با سوریه نقطه عطف 
مهمی در تاریخ روابط دوجانبه در مواجهه با شرایط بی ثبات 
بین المللی خواهد بود. رئیس جمهور چین تاکید کرد: ما 
مشتاق هستیم که به طور مستمر برای تبادل حمایت 
قاطع بین دو کشور و تقویت همکاری بین آنها برای دفاع 
از عدالت و صلح بین المللی تلاش کنیم. از سوی دیگر بشار 
اسد رئیس جمهور سوریه هم گفت: ما به نقش چین در عرصه 

بین المللی امیدواریم و با تلاشهایی که برای تضعیف این نقش 
صورت می گیرد، مخالفیم. بشار اسد تاکید کرد: این سفر از 
حیث زمان و شرایط مهم است. این دیدار در زمان و شرایط 

خود حائز اهمیت است، زیرا امروز جهانی چند قطبی در حال 
شکل گیری است که تعادل و ثبات را به جهان باز می گرداند 
و وظیفه همه ماست که از این لحظه به خاطر آینده ای 
روشن و امیدوارکننده استفاده کنیم. از سوی دیگر روسای 
جمهوری چین و سوریه توافقنامه همکاری راهبردی به امضا 
رساندند. لازم به ذکر است که بشار اسد رئیس جمهور سوریه 
در سفری رسمی وارد کشور چین شد. این نخستین سفر 
رئیس جمهور سوریه به چین بعد از گذشت نزدیک به ۲ دهه 
به شمار می رود. سفر بشار اسد به چین بنا به دعوت رسمی 
شی جین پینگ رئیس جمهور این کشور و به همراه »اسما 
اسد« همسر وی صورت گرفت. فیصل المقداد وزیر خارجه، 
محمد سامر الخلیل وزیر اقتصاد، بثینه شعبان مشاور ویژه 
رئیس جمهور، ایمن سوسان معاون وزیر خارجه و محمد 
حسنین سفیر سوریه در چین رئیس جمهور کشورشان را در 
جریان این سفر همراهی می کنند. بر اساس گزارش رسانه ها، 
باتوجه به نقش چین در کمک به سوریه برای غلبه بر بحران 
اقتصادی، مقامات سوری گفته اند که این سفر »بسیار مهم« 
خواهد بود و اسد در یک مراسم رسمی با همتای چینی خود 
دیدار خواهد کرد. آخرین سفر بشار اسد به چین به سال 

۲۰۰۴ برمی گردد.

  حمله سایبری »بی سابقه« 
به شبه جزیره کریمه

 هم زمان با اعلام حمله موشکی اوکراین به شبه جزیره کریمه، 
مقامات محلی از حمله سایبری »بی سابقه« به این منطقه خبر 
می دهند. به گزارش اینتل ریپابلیک، دقایقی پس از اعلام حمله 
موشکی ارتش اوکراین به شبه جزیره کریمه، مقامات محلی در این 
منطقه اعلام کردند که شبه جزیره کریمه هدف حملات سایبری 
»بی سابقه ای« قرار گرفته است. »اولگ کریوچکوف«، مشاور 
رئیس منطقه کریمه دراین باره گفت: حمله سایبری بی سابقه به 
ارائه دهندگان اینترنت کریمه انجام شده و تمام سامانه های ما در 
حال دفع این تهدید هستند. »سرگئی آکسایونوف«، رئیس منطقه 
شبه جزیره کریمه اعلام کرد که پدافند هوایی ارتش روسیه در این 
منطقه موشک های کروز شلیک شده ارتش اوکراین در آسمان 
کریمه را رهیگیری و منهدم کردند. منابع روسی هم اعلام کردند 
که آمبولانس ها به سمت محل حمله اوکراین به مقر ناوگان روسیه 
در دریای سیاه روانه شده اند. حاکم سواستوپل با اشاره به اینکه مقر 
فرماندهی ناوگان سواستوپل هدف حمله موشکی قرار گرفته است، 
بیان کرد: از ساکنان می خواهیم که از منازل خود خارج نشوند. 
منابع روسی اعلام کردند که صدای آژیر خطر در سواستوپل به صدا 
درآمد. همزمان مقامات محلی شبه جزیره کریمه از اعمال مقررات 
منع آمد و شد بر روی پل کریمه به شکل موقت خبر دادند. وزارت 
دفاع روسیه هم با انتشار بیانیه ای اعلام کرد: »بعد از ظهر جمعه، 
رژیم کی یف به شهر سواستوپل حمله موشکی کرد. در جریان 
این حمله، ۵ موشک توسط سامانه های پدافند هوایی سرنگون 
شدند. در نتیجه این حمله، ساختمان مقر تاریخی ناوگان دریای 
سیاه آسیب دید. بر اساس اطلاعات موجود، یک سرباز کشته شده 

است.«

 نامزدی مجدد »السیسی« 
برای ریاست جمهوری مصر

 منابع مصری اعلام کردند که عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور 
مصر طی روزهای آتی به طور رسمی نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری این کشور خواهد شد. به گزارش الشروق، منابع مصری 
خبر دادند: عبدالفتاح السیسی طی روزهای آتی به طور رسمی 
مجددا نامزد انتخابات ریاست جمهوری این کشور خواهد شد. 
مصطفی بکری فعال رسانه ای مصری اظهارکرد: این موضوع 
قطعی شده است. رئیس جمهور السیسی طی روزهای آتی خود را 
در برابر ملت مصر کاندید انتخابات ریاست جمهوری خواهد کرد و 
به تشریح دیدگاه های آتی خود درباره اوضاع اقتصادی و سیاسی و 
چالش های پیش روی مصر خواهد پرداخت. وی افزود: نامزدهای 
دیگر هم دیدگاه های خود را تشریح خواهند کرد. قیمت ها سر به 
فلک کشیده است و جنگ اوکراین تبعات جهانی به همراه داشته 
است و می خواهیم بدانیم که طرح آنها برای حل مشکلات چیست. 
احتمال می رود که انتخابات ریاست جمهوری مصر در سال ۲۰۲۴ 
پس از پایان دوره ریاست جمهوری السیسی برگزار شود اما دولت 
مصر موعد دقیق انتخابات را مشخص نکرده است. این انتخابات 

سومین انتخابات پس از سی ام ژوئن ۲۰۱۳ خواهد بود. 

 مجیـــــــد زین العابدین، دبیر 
بین المللی  جشنواره  سی وپنجمین 
فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان، 
آمار تفکیکی ۵۵۹ اثر رسیده دو بخش 
ملی و بین الملل این دوره از جشنواره 
زین العابدین  مجید  کرد.  اعلام  را 
اظهار داشت: بر اساس آثار ثبت نامی 
در دبیرخانه، ۱۱۸ پویانمایی، ۱۸۹ 
فیلم کوتاه داستانی، ۳۵ فیلم بلند 
تلویزیونی و ویدئویی و ۱۷ فیلم بلند 
سینمایی متقاضی شرکت در بخش 
ملی جشنواره شده اند که جمع آثار 
ثبت نام شده دربخش ملی به ۳۵۹ اثر 
رسید. وی افزود: در بخش بین الملل 
این دوره جشنواره نیز ۲۰۰ فیلم 
کوتاه، پویانمایی و بلند سینمایی از ۴۰ 
کشور از جمله آرژانتین، آلمان، آمریکا، 
ارمنستان، اسپانیا، اسلواکی، امارات، 
اندونزی، ایران، ایتالیا، ایرلند، برزیل، 
بلژیک، بلغارستان، پرو، ترکیه، چک، 
چین، دانمارک، روسیه، رومانی، ژاپن، 
سوریه، سوئد، سوئیس، صربستان، عراق، 
فرانسه، قزاقستان، کانادا، کره جنوبی، 
کرواسی، گرجستان، لهستان، مراکش، 
مصر، مغولستان، مکزیک، نروژ، هلند و 
هندوستان برای شرکت در این رویداد 
ثبت نام کرده اند. به گفته دبیر جشنواره 
سی وپنجم فیلم های کودکان و نوجوانان، 
با پایان مهلت فراخوان و ثبت نام، کار 
انتخاب آثار شروع شده و اسامی نهایی 
فیلم های پذیرفته شده در این دوره 
جشنواره هفته آینده اعلام خواهد شد. 
بین المللی  جشنواره  سی وپنجمین 
فیلم های کودکان و نوجوان اصفهان با 
دبیری مجید زین العابدین و با همکاری 
سازمان سینمایی، بنیاد سینمایی فارابی 
و شهرداری اصفهان از پانزدهم تا بیستم 
مهرماه سالجاری )۷ تا ۱۲ اکتبر ۲۰۲۳( 

در اصفهان برگزار می شود.

انتخاب »میدون« از بین 8 هزار متقاضی
 تهیه کننده »میدون« عنوان کرد: بر اساس مؤلفه های مدنظر، 
از میان ۸ هزار متقاضی شرکت در برنامه شرکت کنندگان انتخاب 
می شوند. مصطفی خلیل زاده گفت: ما بیش از ۱۵ قسمت ضبط 
کرده ایم که مدتی است پخش آن قسمت ها هم آغاز شده است و 
بنا داریم تا ۷۰ قسمت در این فصل به تولید برسانیم. وی درباره 
تعداد ۸ هزار متقاضی برای حضور در برنامه و کسب وکارهای 
مشابه در میان این افراد بیان کرد: تلاش ما این است که از میان 
اینها سراغ کسب وکارهای مشابه نرویم. سعی ما این است که در 
میان هم صنف ها بهترین ها را انتخاب کنیم. مولفه هایی هم داریم و 
جذابیت برنامه هم به تنوع است. این تهیه کننده به برخی مولفه ها 
برای انتخاب افراد اشاره و عنوان کرد: به طور مثال داستان افراد 
در سرمایه ای که دارند و آن را به کسب وکار رسانده اند بسیار 
مهم است. مباحث اقتصادی کسب وکارها را بررسی می کنیم 
تا صرفا یک ایده نباشد بلکه به توسعه و درآمد رسیده باشد و 
از نوعی سودآوری و شبکه فروش برخوردار باشد. خلیل زاده در 
بخش دیگر درباره معرفی این کسب وکارها و چالش با بازرگانی 
صداوسیما تصریح کرد: بعد از سه فصلی که برنامه روی آنتن است 
این چالش هم حل شده اما یک ملاحظه این بود که تعداد اسم 
بردن از برندها در مدت زمانی کوتاه در برنامه خیلی زیاد نباشد. 
از طرفی بازرگانی صداوسیما هم به این نتیجه رسیده است که 
اینها می توانند به تولید ایرانی کمک کنند. خلیل زاده درباره بخش 
سخت این برنامه یادآور شد: قسمت چالشی این است که کسی 
که به برنامه می آید، کسب وکار اقتصادی واقعی داشته باشد چون 
اعتبار تلویزیون و اعتماد مردم را در بردارد و این خط قرمز ما است.

 دورهمی دوبلورها و انیمیشن سازان 
 سومین دورهمی »هم پیشه« با حضور صداپیشگان، مدیران 
و فیلمسازان حوزه انیمیشن در عمارت کوشک بوستان گفت وگو 
برگزار شد. در این مراسم کلیپ هایی به یاد درگذشتگان دوبله 
ایران، پیشکسوتان عرصه دوبلاژ و انیمیشن های ساخته شده توسط 
فیلمسازان ایرانی به نمایش درآمد. سعید مظفری، نصرا... مدقالچی، 
محمد سرشار، محمدمهدی مشکوری، بهرام عظیمی، محمد 
خیراندیش، غلامرضا صادقی، مژگان عظیمی، حسن کاخی، الهام 
حاتمی، شراره حضرتی، سمیه رهنمون، مهدی منصوری، سعید 
خانی، بهزاد الماسی، نرگس آهازان، فائقه تبریزی، مسعود تقی پور، 
رضا سلطانی، پرستو عامری، راضیه فهیمی، حامد معبودی، علیرضا 
مهدوی، مینا مومنی، کسری نیک آذر، عرفان هنربخش و علیرضا 
وارسته از مهمانان این دوره  هم پیشه بودند. »هم پیشه« به مدیریت 
مریم پیرکاری و با حمایت موسسه تصویر شهر است که با هدف 
کشف و حمایت از استعدادهای جوان با حضور صنف های مختلف 
سینمایی برگزار می شود و در این دورهمی ها، دانشجویان علاقه مند 
می توانند از تجربیات پیشکسوتان صنوف مختلف سینما بهره برده 

و برای ورود به این عرصه استعدادهای خود را به نمایش بگذارند.

بدرقه آرش میراحمدی به خانه ابدی
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رابطه ایران با عراق، رابطه حساسی است، چراکه بخش زیادی 
از جمعیت عراق، شیعه هستند و عتبات عالیات در عراق نیز برای 
ایران بسیار مهم است. مناسکی از جمله اربعین نشان می دهد که 
موضوع ارتباط دو کشور حتی در اقشار مختلف مردم، تا چه حد 
حائز اهمیت است. عراقی ها آمار دادند که ۲ میلیون نفر و طرفین 
ایرانی نیز اعلام کردند که بیش از ۴ میلیون نفر در طول مراسم 
اربعین، وارد عراق شده و برگشته اند. موقعیت عتبات، در کنار 
مسأله حوزه علمیه نجف که سال های سال محل ارتباط مقام های 
مذهبی ایران و عراق بوده، از یکسو و مسأله صادرات و واردات بین 
دو کشور، از سوی دیگر، مهم است. در سال هایی که ایران تحت 
تحریم های شدید قرار داشت، روابط اقتصادی ایران و عراق تا 
حدودی تقویت شد. ارسال برق و گاز، مواد غذایی و دیگر اقلام از 
ایران به عراق در سال های گذشته کاملا رواج داشت، اما به محض 
اینکه، عراق شرایطی را تجربه کرد که روابط بهتری با اعراب و 
غرب پیدا کرد، همه کمک های ایران به دست فراموشی سپرده 
شد. این در حالی است که کویت تا ریال آخر خسارت های تهاجم 
عراق صدامی را از عراق غیر صدامی گرفت. ما که اعلام کرده بودیم 
هزار میلیارد دلار خسارت جنگی دیدیم، با وجود پذیرش قطعنامه 
سازمان ملل، نه تنها خسارتی دریافت نکردیم، بلکه، هزینه اضافی 
نیز ارائه کردیم، هرچند هزینه هایی مثل توسعه حرمین در عراق، 
با ارزش معنوی همراه است، اما ایران فارغ از مسائل مذهبی و 
شیعی، حمایت زیادی از عراق طی سال های اخیر انجام داده 
است. اکنون صحبت هایی از ریل بصره شلمچه به میان آمده تا 
بر اساس سخنان رئیس جمهور کشور ما، بار و کالا از مسیر ریلی 
جا به جا شود، این طرح را می توان طرح مثبتی دانست، اما عراق 
اکنون با مسأله یا شاید باید گفت بحران کرد ها رو به رو است. 
مسأله کردستان عراق برای ایران و عراق حائز اهمیت زیادی 
است. گرچه کردستان سوریه و کردستان ترکیه نیز، مناقشات 
داخلی و منطقه ای زیادی دارند. اما فعالیت برخی احزاب کرد عراق 
در مرز های ایران باعث شده است، ایران و عراق وارد قرارداد های 
امنیتی شوند تا بتوانند وضعیت را تحت کنترل بگیرند. در نهایت 
همه این موارد گفته شد تا این نتیجه گرفته شود که روابط ایران 
و عراق تا چه حد درگیر پیچیدگی های گسترده است. اگرچه 
عراق در حال حاضر با ایران روابط دوستانه دارد، اما در عمل روابط 
ایران و عراق به سادگی پیش نمی رود و عراق با توجه به مناسبات 
منطقه ای و روابط خود با غرب و به ویژه ایالات متحده، در حوزه 
روابط بین الملل خود تصمیم گیری می کند. در آخرین ملاقات 
فواد حسین با امیرعبداللهیان، مدام بر مساله امنیت تاکید شد. 
حفظ امنیت در منطقه، یک موضوع دوطرفه است و در صورتی 
محقق می شود که فواد حسین و عراق به تعهدات خود عمل کنند. 
در حال حاضر این ظن برای مقامات ایرانی وجود دارد که اسرائیل 
در مناطق کردنشین عراق نفوذ کرده است، تاکید ایران بر گسترش 
همکاری های امنیتی، تا حد زیادی با هدف حفظ تمامیت ارضی 
خاک ایران و مبارزه با گروهک هایی است که ممکن است تلاش 
کنند در خاک ایران عملیات های خرابکارانه ای را شکل دهند. 
بنابراین، باز هم باید بر مساله همکاری دوجانبه تاکید کرد و تصور 
می شود اگر عراق به تعهدات خود عمل کند، می توانیم امیدوار 
باشیم که همکاری های امنیتی دوجانبه با موفقیت شکل بگیرد. 
آنچه مسلم است گسترش روابط امنیتی دوجانبه بین ایران و 
همسایگانش، بسیار مهم و ارزشمند است و می تواند یک موضوع 
مثبت ارزیابی شود. اما ایران نباید یک طرفه عمل کند و باید در 
قبال هر همکاری یا حمایتی که در قبال دیگر کشور ها انجام 

می دهد، حمایت و همکاری متقابل دریافت کند. 

روابط ایران و عراق؛ دوستانه اما پیچیده!  
 

یادداشت

شیطنت های آقای دبیرکل!
رافائل گروسی در پی چیست؟

 دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تازگی 
بر شدت موضع گیری های منفی و تهاجمی خود 
علیه ایران افزوده است. وی به طور خاص اخیرا 
از تصمیم ایران مبنی بر عدم ارائه ویزا به برخی 
بازرسان آژانس انتقاد کرده و آن را عامل حذف شمار 
قابل توجهی از بازرسان باتجربه آژانس در پرونده 
اتمی ایران ارزیابی کرده است. او همچنین از تشدید 
فضای بی اعتمادی در قالب روابط ایران و آژانس نیز 
سخن گفته و خواستار تغییر رویکرد تهران شده 
است. این قبیل موضع گیری های رافائل گروسی در 
شرایطی ایراد شده اند که این کشور در مدت اخیر، 
روند مثبتی را از منظر همکاری با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در پیش گرفته و در واقع، پالس های 
مثبتی را از همکاری با این نهاد بین المللی ارسال 
کرده است. در این میان، یک سوال عمده و محوری 
مطرح می شود: پشت پرده موضع گیریهای منفی 
رافائل گروسی علیه ایران در مدت اخیر چیست؟ 
به بیان ساده تر، گروسی از موضع گیری های اخیر 
خود علیه تهران چه اهدافی را دنبال می کند؟ به 
نظر می رسد جهت پاسخ به این پرسش، توجه به 

۴ مولفه ضروری به نظر می رسد. 
    نیم نگاه گروسی به چشم انداز پایان 

تحریم های موشکی 
بایستی توجه داشت که در اکتبر سال جاری، بر 
اساس چشم اندازهای لحاظ شده در توافق برجام، 
موعد پایان تحریم های موشکی و شمار دیگری 
از تحریم ها علیه کشورمان است. مساله ای که 
تاکنون مقام های تروئیکای اروپایی از پذیرش 
آن خودداری و تاکید کرده اند که همچنان به 
نظام تحریمی علیه ایران پایبند هستند. این در 
حالی است که این موضع گیری آنها در تضاد با 
تعهداتشان در قالب برجام است. در این چارچوب، 
اینطور به نظر می رسد که بخش قابل ملاحظه ای از 
موضع گیری های منفی رافائل گروسی علیه ایران، 
نگاه به چشم اندازهای پایان برخی تحریم ها علیه 
ایران در ماه اکتبر داشته و سعی دارد زمینه های 
مساعدی را برای مشروعیت بخشی به ایده تداوم 

نظام تحریمی علیه تهران ایجاد کند. 
   تقسیم کار با آمریکا و اروپا

آمریکا در شرایط کنونی با توجه به نزدیک شدن 
به زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری این 
کشور و همچنین تشدید تقابلات آن با چین و 
روسیه، از تمرکز بر مساله ایران دور شده است. البته 
که به صورت سنتی، هر زمان که تنور رقابت های 
انتخاباتی در آمریکا گرم می شود، مساله ایران نیز 
تا حد زیادی از عرصه معادلات سیاسی این کشور 
به حاشیه رانده می شود. موضوعی که در بحبوحه 
جنگ اوکراین و همچنین تمرکز دولت بایدن بر 
فعالیت ها و سیاست های چین در شرق آسیا، ابعاد 
جدی تری را نیز به خود می گیرد. در عین حال، 
اروپایی ها نیز با چالش های اقتصادی عدیده و مساله 
جنگ اوکراین دست به گریبان هستند و از تمرکز 
کافی جهت تقابل با ایران با محوریت پرونده اتمی 
این کشور برخوردار نیستند. از این رو، اینطور به 
نظر می رسد که بخشی از موضع گیری های رافائل 
گروسی در مدت اخیر علیه ایران، معطوف به نوعی 
تقسیم کار پنهان با آمریکا و اروپا بوده است. در 
واقع، احتمالا رافائل گروسی با توجه به برگزاری 
نشست سالانه مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
در نیویورک، سعی داشته تا موج جدیدی را علیه 
ایران ایجاد کند تا شاید زمینه های مساعدی را در 
قالب تشدید فشار علیه تهران فراهم سازد و تا حدی 
ایران را وادار به همکاری های بیشتر با آژانس کند. 
البته که در قالب این سناریو، همان طور که پیش تر 
نیز گفته شد، با توجه به سوخت شدن بسیاری از 
کارت های آمریکا و اروپا علیه ایران، اینطور به نظر 
می رسد که گروسی در نقش یک بازیگر نیابتی برای 
کنشگران مذکور فعالیت می کند و در عین حال، 
سعی در جلب توجهات بین المللی به سمت پرونده 
اتمی ایران در بحبوحه برگزاری نشست سالانه 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک 

داشته است. 
   تداوم گفتمان غیرمنطقی اتمی علیه 

ایران
یکی از نقدهای جدی به رویکرد رافائل گروسی 
در مورد ایران و پرونده اتمی این کشور، معطوف به 
این گزاره است که اساسا گروسی در رابطه با مساله 
مذکور، به گفتمانی غیرمنطقی متوسل شده است. 
در این چارچوب اینطور به نظر می رسد که دبیرکل 
آژانس، هنوز کلیت این ماجرا که عامل اصلی ایجاد 
شرایط کنونی در قالب معادله اتمی ایران و عبور 
این کشور از بسیاری از خط قرمزهای لحاظ شده 
در برجام، بدعهدی های غربی بوده را از نظر ذهنی 
نپذیرفته است. در این راستا، دبیرکل آژانس از 
حالت بی طرفی خود تا حد زیادی خارج شده و 
صرفا در موضع گیری های خود در رابطه با ایران، به 
دنبال محدودسازی ایران و امتیازگیری از این کشور 
است. در سال های گذشته، دبیرکل های مختلفی در 
آژانس فعالیت داشته اند و درگیرِ پرونده اتمی ایران 
بوده اند با این حال، رافائل گروسی، در اتخاذ مواضع 
یکجانبه در قالب پرونده هسته ای ایران، به نسبت 

دیگران، پیشروتر بوده است. 
   مقدمه چینی برای تشدید تنش های 

هسته ای با تهران
در نهایت باید گفت که یکی دیگر از سناریوهایی 
که احتمالا رافائل گروسی دبیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی با در نظر گرفتن آن، اقدام به تشدید 
موضع گیری های منفی خود علیه کشورمان در چند 
وقت اخیر کرده، معطوف به مقدمه چینی او جهت 
افزایش تنش های اتمی با تهران است. مساله ای 
که مخصوصا در قالب نشست های دوره ای شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، معنا و مفهوم 
خاصی پیدا می کند و اوج گیری انتقادات گروسی از 
ایران، به نوعی سعی در فراهم کردن زمینه های لازم 

برای امتیازگیری های آژانس از ایران دارد. 

   در زمان حضور کریستیانو رونالدو در ایران اتفاقاتی 
رخ داد که با انتقاد زیادی مواجه شده است. دیدگاه 
شما درباره رفتارشناسی مردم ایران در مواجهه با 

این حضور چیست؟ 
چهره های بین المللی در زمینه های مختلف به خصوص در 
زمینه فوتبال و سینما در همه کشورهای جهان جایگاه ویژه ای 
دارند. این وضعیت درباره کریستیانو رونالدو به عنوان کسی 
که تاکنون پنج بار بهترین بازیکن جهان شده و یکی از بهترین 
بازیکنان تاریخ فوتبال به شمار می رود نیز وجود داد. شاید اگر 
یک بازیگر مشهور سینمای جهان نیز به تهران سفر می کرد با 
استقبال مردم مواجه می شد. با این وجود آنچه در مدت حضور 
رونالدو در ایران رخ داد از بسیاری جهات در  شأن مردم ایران و 
فرهنگ غنی آن نبود. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد 
ضعف شادی در جامعه ایران و افزایش میزان افسردگی هاست. به 
همین دلیل نیز مردم ایران با دیدن یک فوق ستاره فوتبال دست 
به حرکاتی می زنند که زیبنده فرهنگ ما نیست. دویدن پشت سر 
اتوبوس حامل بازیکنان النصر و رونالدو، شکستن در هتل و ایجاد 
هیاهو و سروصدا در محل اسکان تیم النصر از جمله اتفاقاتی 
بود که نیازمند بررسی و تأمل بیشتری است. ما باید از خود 
این سوال را بپرسیم که چرا مردم ما دست به چنین اقداماتی 
زدند؟ در پاسخ باید عنوان کرد ما در زمینه مدیریت فرهنگی 
و ورزشی کارنامه ناموفقی از خود بروز داده ایم. این در حالی 
است که باشگاه های بزرگ فوتبال کشور خود را باشگاه های 
فرهنگی و ورزشی معرفی می کنند. با این وجود هیچ گونه اقدام 
فرهنگی در ورزش ما صورت نگرفته است. چرا باید یک مدیر 
ارشد کشور با دخترش به استقبال بازیکن تیم رقیب برود و در 
پاسخ به انتقادات عنوان کند دخترم را بردم که از رونالدو بابت 
حمایت از مردم فلسطین سوال کند. این چه توجیهی است که 

یک مدیر می کند؟ 

   چرا معتقدید میزان شادی در جامعه ایران کم است؟ 
شادی زمانی وجود دارد که مردم رفاه داشته باشند و از زندگی 
خوبی برخوردار باشند. این در حالی است که وضعیت زندگی 
مردم ایران سخت شده است و علاوه بر چالش های مهم اقتصادی 
آسیب های خانوادگی و اجتماعی نیز در بین مردم بیشتر از 
گذشته شده است. شرایط اقتصادی و وضعیت معیشتی مردم به 
شکلی است که به راحتی می توان به وخامت اوضاع پی برد و خط 
فقر را بر اساس واقعیت ها مشخص کرد. با گرانی گوشت، مرغ، 
تخم مرغ، شیر و... شرایط به شکلی شده که یک کارگر، کارمند 
یا بازنشسته با مشکلات جدی در تأمین مایحتاج زندگی خود 
مواجه شده است. در جوامع دیگر معمولا سه لایه اقتصادی 
ضعیف، متوسط و خوب موردبحث و بررسی قرار می گیرد که 
متأسفانه به خاطر رخدادها و شرایط یادشده در کشور ما، فقط 
دوطبقه غنی و فقیر وجود داشته و تقریباً اکثر نظریه پردازان 
جامعه شناسی اقتصادی، این طبقه بندی نظری را پذیرفته اند. 
به نظر می رسد برخی از مسئولان با واقعیت های جامعه آشنا 
نیستند یا اینکه به جای اینکه مسأله را حل کنند تلاش می کنند 
صورت مسأله را پاک کنند. بسیاری از آسیب های اجتماعی امروز 

جامعه ایران ناشی از گرانی و فقر است. اقشار بیکار، کم درآمد و 
بازنشسته تأثیرپذیری بیشتری از گرانی و تورم لجام گسیخته 
در جامعه خواهند داشت. ۷۰ درصد از اضطراب ها در میان اقشار 
کم درآمد ناشی از گرانی است. وقتی نان آور خانواده توانایی 
تأمین نیاز    های یک خانواده را ندارد، هنگام بازگشت به خانه 
دچار اضطراب و استرس می شود. در پاسخگویی به همسر و 
فرزندان هم این استرس به سراغ  آنها می آید. فشار    های روحی 
و روانی باعث بروز تنش    های رفتاری می شود، این گونه افراد 
با کوچک ترین تنش اجتماعی از کوره در رفته و با خشم با 
شهروندان برخورد می کنند. نزاع هایی مانند بوق زدن و دعوا 
بر سر جای پارک ناشی از فشار    های روحی و عصبی است و 
هیچ کسی دلیل خود را مطرح نمی کند. بر سر بهانه    های کوچک 
همانند سوار و پیاده شدن از ماشین، انتظار برای سوارشدن در 
تاکسی درگیری لفظی و فیزیکی آغاز می شود. بسیاری از زوج ها 
به ویژه کسانی که تازه ازدواج کرده اند به فرزندآوری تمایل ندارند 
و خانواده    های تک فرزند هم به فرزند آوری بیشتر فکر نمی کنند. 
وقتی اقلام بهداشتی یا شیر خشک نوزادان با قیمت گزاف عرضه 
می شوند، خانواده ها حتی اگر پدر و مادر هر دو شاغل باشند 
نمی توانند هزینه ها را تأمین کنند. در چنین شرایطی چگونه 
می توان انتظار شادی در جامعه داشت. بحران های اجتماعی نیز 
در بزنگاه ها بروز می کند که حضور رونالدو در ایران یکی از این 
بزنگاه ها بود که به یک باره چالش هایی که برخی تلاش می کنند 

در لایه های پایین آن را پنهان کنند بروز و ظهور می کند. 

   حضور رونالدو در ایران چرا می تواند یک بزنگاه برای 
جامعه باشد؟ 

رونالدو به هر کشوری سفر می کرد با چنین شرایطی مواجه 
می شد و جوانان مشتاق فوتبال و دوستداران وی به استقبال وی 
می رفتند. در نتیجه استقبال از رونالد اتفاق جدیدی نیست که 
در کشور ما رخ داده است. با این وجود نوع رفتاری که مردم ایران 
در مقابل این فوق ستاره فوتبال انجام دادند جای تأمل دارد. 
بی برنامگی و نداشتن مدیریت در این اتفاق موج می زد. این در 
حالی است که برخی مدیران ما به فکر جایگاه خود و خانواده 
خود هستند و دختر خود را به عنوان مترجم به پاویون فرودگاه 
می برند. اتفاقی که در کمتر کشوری در جهان رخ می دهد. 
نکته دیگر اینکه چرا مسئولان زمانی به فکر آُسفالت خیابان ها 
می افتند که رونالدو وارد ایران شده است؟ چرا در گذشته و 
برای رفاه مردم دست به چنین اقداماتی نزدند؟ چرا شهرداری 
تهران که مدیران آن تا دیروز عربستان سعودی را دشمن 
سرسخت می دانستند با حضور رونالدو به زبان عربی به وی و تیم 
النصر خوشامدگویی کردند؟ آیا این سوالات جای تأمل و تفکر 
ندارد؟من به خاطر دارم هنگامی که پله به عنوان اسطوره فوتبال 
جهان به ایران سفر کرد نیز چنین صحنه هایی به وجود آمد. 
این در حالی است که اتفاقاتی که با حضور رونالدو در ایران رخ 
داد با بازتاب های گسترده ای در بین رسانه های منطقه و جهان 
همراه بود. بدون تردید بازتاب چنین حضوری وجهه یک ملت 
و فرهنگ را نشان می دهد که متأسفانه مدیران ما در ماجرای 
حضور رونالدو در ایران نمره قبولی نگرفتند و نتوانستند به شکلی 

رفتار کنند که در نهایت به سود کشور باشد. 

   چه ضعف های مهم مدیریتی در این زمینه وجود 
داشت؟ 

حضور کریستیانو رونالدو به عنوان یک چهره بین المللی در 
ایران اگر چه یک اتفاق مثبت بود اما کاستی ها و ناکارآمدی ها 
را بیشتر به رخ کشید. از نحوه استقبال از وی در پایون فرودگاه 
و حضور عجیب و بی موقع مدیرعامل باشگاه پرسپولیس و 
دخترش به عنوان مترجم برای دیدار با بازیکن تیم رقیب که 
در دنیای فوتبال مرسوم نیست گرفته تا رفتار عجیب هواداران 
فوتبال و دویدن پشت اتوبوس حامل تیم النصر و شکستن در 
هتل و هیاهو در جلوی هتل محل اقامت نشان داد ما هنوز در 
زمینه فرهنگ سازی با چالش های جدی و عمیقی مواجه 
هستیم. هرچند شهرداری تهران تلاش کرد با اقدامات غیر 
اصولی و با نصب بنر و خوشامدگویی فضا را به شکلی جلوه بدهد 
که ایرانیان مردمی فرهنگ دوست هستند، اما آنچه اتفاق افتاد 
خواسته واقعی مردم نبود. آسفالت محل عبور اتوبوس حامل 
رونالدو و دادن سیم کارتی که فیلتر نباشد نیز مزید بر علت شد 
تا حضور رونالدو در ایران با حواشی زیادی همراه شود و بسیاری 
را به تأمل وادارد که چرا برخی مسئولان در چنین موقعی 
نمی دانند چگونه باید عمل کنند و چه رویکردی در پیش بگیرند. 
اعتراض رونالدو و دیگر ستاره های تیم النصر به وضعیت چمن 
ورزشگاه آزادی و صحبت های خبرنگار عربستانی درباره وضعیت 
زمین و تصویربرداری مسابقه پرسپولیس و النصر نیز حاشیه های 
دیگری بود که این سفر کوتاه برای کشور به همراه داشت. همه 
این مسائل نشان از بی برنامگی و عدم مدیریت صحیح در ورزش 
و فرهنگ کشور است. این در حالی است که برخی با توجیه این 

موضوع تلاش می کنند صورت مسأله را پاک کنند. 
شاید مهم ترین مسأله ای که در این زمینه وجود داشت 
کیفیت نامناسب چمن ورزشگاه بود که بازتاب گسترده ای 
در بین رسانه های خارجی پیدا کرد. اتفاقی که می تواند شان و 
جایگاه ورزش و ملت ایران را در عرصه بین المللی مخدوش کند. 

   آیا زمان تجدیدنظر برای جلوگیری از این اتفاقات 
فرا نرسیده است؟ 

بدون تردید حضور رونالدو در ایران ناکارآمدی مدیریت ورزش و 
فرهنگ را در جامعه ما به خوبی نشان داد. برخی مفسدان اقتصادی 
همراه با مدیران ناکارآمد با سرنوشت سیاسی جامعه بازی می کنند. 
نکته قابل تأمل اینکه برخی کشورهای همسایه ما نیز تورم و گرانی 
دارند. در برخی مواقع حتی میزان  گرانی های آنها از ایران نیز بیشتر 
است. با این وجود به دلیل اینکه شبکه های معاند رسانه ای علیه آنها 
تبلیغ نمی کند کسی از وضعیت آنها مطلع نیست. این در حالی 
است که شبکه های معاند خارجی شبانه روز وضعیت بازار ایران را 
آشفته و خراب نشان می دهند که این موضوع آسیب های زیادی 
به روان مردم می زند. شرایط به شکلی شده که گرانی ها و وضعیت 
اقتصادی مردم دیگر مسائل جامعه را نیز تحت تأثیر قرار داده است. 
به عنوان  مثال آلودگی هوا که آسیب های زیادی به سلامتی مردم 
می زند مورد توجه نیست و کسی نیز به آن توجه نمی کند. این در 
حالی است که آلودگی هوا که بیشتر ناشی از عدم برنامه ریزی و 
تصمیمات نادرستی بوده که درگذشته گرفته شد سلامتی مردم 
را با مخاطره مواجه می کند. دولت باید به جای حرف زدن، تعارف 
و تبلیغ از نخبگان و متخصصان استفاده کند تا مشکلات کاهش 
پیدا کند. اگر دولت می خواهد مشکلات مردم را حل کند باید بدون 
توجه به سلیقه سیاسی نخبگان و تنها بر اساس تخصصی که دارند 

از آنها استفاده کند. 

دریـــچه
سفیر سابق ایران در ارمنستان مطرح کرد:   

 نظارت تهران، آنکارا و مسکو
بر توافق قره باغ 

سفیر پیشین ایران در ارمنستان در ارزیابی توافق بین 
آذربایجان و ارمنستان روی مساله قره باغ اظهار داشت: به نظر 
من قطعا فشارهایی که روی دولت آذربایجان از طرف ما در هفته 
گذشته بود و نکاتی که رئیس جمهور در نیویورک در مصاحبه  
آخرشان اعلام کردند که منطقه تحمل و توان چنین جنگ 
طولانی را ندارد و از طرف دیگر فشار مسکو در این زمینه باعث 
شد تا این توافق به دست بیاید. نکته بعدی هم مربوط به وضعیت 
ارامنه است. نیروهای نظامی ارامنه در قره باغ بعد از شکل گیری 
دولت آقای پاشینیان هم عوض شدند و آنها هم تمایل و توان 
درگیری نظامی و جنگ را نداشتند. بنابراین دو طرف در حال 
مذاکره هستند و دور اول مذاکرات تمام شده است و به نظر من 
مطلب خیلی روشن و واضح است. چیزی هم که آقای علی اف 
خواستار آن بود، در یک عملیات یک روزه بسیار کوتاه به دست 
آورده است. علی سقاییان در خصوص عوامل سرعت بخشیدن 
به این توافق گفت: تحلیل شخصی من این است که این اتفاق 
حاصل توافق پنهان پشت پرده ای بوده که بین پاشینیان 
و الهام علی اف نوشته شد. زمانی که پاشینیان روی کار آمد، ما 
شاهد پیشروی نیروهای نظامی در جنگ ۲۰۲۰ بودیم، به نظرم 
این موضوع یک توافق بود کما اینکه قبلا هم آقای پاشینیان 
رسما اعلام کرد که قره باغ را جزو حاکمیت آذربایجان می داند، 
بنابراین این موضوع جای تعجب ندارد که به توافق رسیده اند. 
وی در خصوص راهکارهای تداوم بیشتر این صلح افزود: قطعا 
پایداری و تعهد طرفین و مسئولان باکو و ایروان که جز اولین 
حافظان و ناظرین این مسأله هستند، در این زمینه موثر است و 
آنها می توانند بر پایندی طرفین به تعهدات نظارت کنند تا صلح 
ادامه داشته باشد و بعد از آن ناظرین دیگر توافقنامه مانند مسکو، 
تهران و آنکارا نیز اهرم های دیگری هستند که می توانند برای 
عملیاتی شدن این توافقنامه و تداوم این صلح فعال شوند. سقاییان 
در خصوص نقش ایران در این توافق تصریح کرد: ایران ابتدا بعد 
از مذاکراتی که طرفین باکو و ایروان داشتند، رسما موضع خود را 
اعلام کرد که قره باغ را جزو خاک آذربایجان می داند. از طرف دیگر 
رایزنی های فعال وزیر امور خارجه با دو طرف و همچنین مذاکرات 
مقامات نظامی ما حاکی از این مسأله است و همچنین سفر وزیر 
خارجه ترکیه به تهران و مسائل مطرح شده نشان می دهد که وزنه 

ایران در این توافق قطعا سنگین بوده است. 

آرمان ملی- احسان انصاری: حضور کریستیانو رونالدو فوق ستاره پرتغالی فوتبال جهان در ایران با حواشی 
زیادی همراه بود و انتقادات زیادی نسبت به نحوه استقبال از وی مطرح شد. اتفاقاتی که در صورت مدیریت بهتری 
می توانست شکل مناسب تری به خود بگیرد. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی ابعاد این حضور با دکتر مجید 
ابهری، رفتارشناس اجتماعی گفت وگو کرده است. ابهری در این زمینه معتقد است: » برخی مدیران به فکر جایگاه 
خود و خانواده خود هستند و دختر خود را به عنوان مترجم به پاویون فرودگاه می برند. اتفاقی که در کمتر کشوری 
در جهان رخ می دهد. نکته دیگر اینکه چرا مسئولان زمانی به فکر آسفالت خیابان ها می افتند که رونالدو وارد 
ایران شده است؟ چرا در گذشته و برای رفاه مردم دست به چنین اقداماتی نزدند؟چرا شهرداری تهران که برخی 
مدیران آن تا دیروز عربستان سعودی را دشمن سرسخت می دانستند با حضور رونالدو به زبان عربی به وی و تیم 
النصر خوشامدگویی کردند؟ آیا این سوالات جای تأمل و تفکر ندارد؟« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

ما در زمینه مدیریت فرهنگی و 
ورزشی کارنامه ناموفقی از خود 
بروز داده ایم. این در حالی است که 
باشگاه های بزرگ فوتبال کشور 
خود را با باشگاه های فرهنگی و 
این  با  می کنند.  معرفی  ورزشی 
وجود هیچ گونه اقدام فرهنگی در 
ورزش ما صورت نگرفته است. 
چرا باید یک مدیر ارشد کشور با 
آن وضعیت با دخترش به استقبال 
بازیکن تیم رقیب برود و در پاسخ به 
انتقادات عنوان کند دخترم را بردم 
که از رونالدو بابت حمایت از مردم 
فلسطین سوال کند. این چه توجیهی 

است که یک مدیر می کند؟ 

شادی زمانی وجود دارد که مردم رفاه داشته باشند و از زندگی خوبی برخوردار 
باشند. این در حالی است که وضعیت زندگی مردم ایران سخت شده است و علاوه بر 
چالش های مهم اقتصادی آسیب های خانوادگی و اجتماعی نیز در بین مردم بیشتر 
از گذشته شده است. شرایط اقتصادی و وضعیت معیشتی مردم به شکلی است که 
به راحتی می توان به وخامت اوضاع پی برد و خط فقر را بر اساس واقعیت ها مشخص 
کرد. با گرانی گوشت، مرغ، تخم مرغ، شیر و... شرایط به شکلی شده که یک کارگر، 
کارمند یا بازنشسته با مشکلات جدی در تأمین مایحتاج زندگی خود مواجه شده است

مجید ابهری در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

حضور رونالدو در ایران مشکلات 
اجتماعی را از لایه های زیرین به 
لایه های بیرونی کشاند 

 جامعه ای که رفاه ندارد
شادی هم ندارد 

 بحران های اجتماعی
 در بزنگاه ها بروز می کند 

 سیدجلال ساداتیان         
تحلیلگر مسائل بین الملل



 ایران در دوراهی بازی های آژانس 
چه خواهد کرد؟

 قاسم محبعلی:  اهمیت هوشیاری ایران
 در حفظ تعادل هسته ای

با گذشت ۴ روز از اعلام تصمیم ایران در لغو مجوز فعالیت 
شماری از بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی، سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی از آن دفاع کرده است. ابوالفضل عمویی، سخنگوی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی گفت: »اقدام دولت جمهوری اسلامی ایران برای 
لغو مجوز برخی از بازرسان با ملیت این کشور ها درست بود. 
وقتی این کشور ها با مواضع سیاسی شان فضای همکاری 
بین ایران و آژانس را تخریب می کنند چنین شائبه ای 
درباره بازرسان مربوط به این سه کشور هم به وجود می آید 
که فضای همکاری را به سمت چالش ببرند.« با این وجود، 
گروسی مدیرکل آژانس برای سومین بار طی هفته جاری، 
خواستار تجدیدنظر ایران در این تصمیم شده است. زمانی 
که ابراهیم رئیسی، برای شرکت در مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد، در نیویورک حضور داشت، گروسی اعلام کرده 
مایل است با رئیس جمهور ایران دیدار کند. ایالات متحده، 
بریتانیا، فرانسه و آلمان نیز در بیانیه مشترکی از ایران 
خواسته اند هرچه سریعتر در تصمیم خود تجدیدنظر و به 
طور کامل با آژانس همکاری کند. رافائل گروسی، چهار روز 
پیش اعلام کرده بود که شماری از این کارشناسان تعلیق 
شده، از »مجرب ترین بازرسان آژانس هستند« و به گفته او با 
این تصمیم، »ایران حدود یک سوم از گروه بازرسان آژانس را 
نپذیرفته و در نتیجه توان این نهاد بین المللی را برای بازرسی 
موثر و تایید صلح آمیز بودن برنامه اتمی اش به شدت محدود 
شده است.« ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه جمهوری 
اسلامی ایران با دفاع از این تصمیم گفته بود » متأسفانه سه 
کشور اروپایی و آمریکا به رغم تعامل مثبت، سازنده و مستمر 
جمهوری اسلامی با آژانس، با زیاده خواهی و با هدف تخریب 
فضای همکاری ایران و آژانس، از فضای شورای حکام برای 
مقاصد سیاسی خود سوءاستفاده کردند. ایران پیش تر نسبت 
به عواقب این گونه سوءاستفاده های سیاسی از جمله تلاش 
برای سیاسی کردن فضای آژانس هشدار لازم را داده بود.« 
با توجه به جدیدترین تحولات در روابط ایران و آژانس، 
پرسش هایی مطرح است، از جمله اینکه روابط ایران و آژانس 
به چه مسیری منتهی خواهد شد و آیا بحران در روابط ایران 

و آژانس قابل کنترل است؟

    اهمیت هوشیاری ایران در حفظ تعادل هسته ای
یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص روابط ایران 
و آژانس اظهار داشت:  جلسه اخیر آژانس و اظهارات آقای 
گروسی از یکسو و بیانیه ای که اتحادیه اروپا و آمریکا در 
خصوص حفظ و افزایش تحریم ها علیه ایران ارائه کردند، از 
سوی دیگر باعث واکنش ایران شد. واکنش ایران لغو روادید 
برخی از کارشناسان تروئیکای آژانس در کشور بود. حرکت 
مذکور باعث شد گروسی این احساس را پیدا کند که عملا 
اشراف و نظارت خاصی بر برنامه هسته ای ایران ندارد و در 
نتیجه آخرین سخنان خود را که شامل نوعی هشدار بود 
مطرح کرد. به نظر می رسد، مسئله آژانس، در صورتی که 
ایران و آژانس همکاری های لازم را انجام ندهند، با احتمال 
پیچیدگی بیشتر همراه است. قاسم محبعلی گفت: طبیعتا 
تصمیم اروپا و آمریکا، مطلقا مبتنی بر تصمیم آژانس نخواهد 
بود و با رگه هایی سیاسی همراه می شود، اما اگر آژانس 
اعلام کند نظارتی بر برنامه هسته ای ایران ندارد و نمی تواند 
صلح آمیز بودن آن را تایید کند، باید منتظر تصمیم های 
جدی تر اروپایی ها و آمریکا در شورای امنیت باشیم. اینکه چه 
زمانی این تصمیم ها علنی اعلام شود، بستگی دارد به اینکه این 
کشور ها به دنبال چه منافعی هستند. به نظر می رسد اروپایی ها 
و آمریکایی ها در عین حال که به دنبال حفظ تحریم ها هستند، 
علاقه ای به افزایش بحران های منطقه ندارند. سفیر پیشین 
ایران در مالزی و یونان بیان کرد: اگر ایران به دنبال راه حل و 
کاهش تحریم هاست، واکنش های سنگین به سخنان گروسی 
نمی تواند تاثیر مثبتی بگذارد. آمریکایی ها تمام تلاش خود را 
کردند که با هر روش ممکن، شهروندان خود را از کشور خارج 
کنند. در کنار این مسأله، ایالات متحده با موضوع انتخابات، 
بحران اوکراین و بازار نفت درگیر است. در حال حاضر ایالات 
متحده دغدغه هایی دیگر از جمله اتصال ارتباط اسرائیل 
و عربستان را نیز دنبال می کند و در نتیجه خواهان اجرای 
نوعی سیاست تنش زدایی با ایران است. بعید می دانم مواضع 
آمریکا در قبال ایران، ضعیف تر از مواضع اروپایی ها باشد، اما 
به دلیل شرایطی که گفتم، علاقه ای به تشدید بحران ندارد. 
باید ببینیم بیانیه های بایدن و دولت آمریکا در قبال ایران به 

چه سمتی می رود. 

    دوراهی تصمیم گیری
محبعلی تصریح کرد: مسأله دلگیری کشور های اروپایی 
از ایران در حوزه جنگ اوکراین بر دو فرض استوار است. 
یکی حمایت ضمنی ایران از روسیه و دیگری، حمایت 
عملی ایران از روسیه. در حوزه مسأله پهپاد ها بار ها شاهد 
تکذیبیه های ایران بوده ایم، اما برای شفاف سازی این 
موضوع، کار بسیار پیچیده خواهد بود اصلا کار ساده ای 
نیست که ایران بتواند اثبات کند در خلال جنگ اوکراین 
همکاری پهپادی با روسیه نداشته. به جز ایران، طرف های 
دیگری هم وجود دارند که باید در این زمینه نظر بدهند. 
برای مثال موضع گیری روسیه درباره پهپاد ها حائز اهمیت 
است. وی افزود: روسیه در ماجرای جنگ اوکراین به دنبال 
شرکایی بود که در زمین جنگ تنها نباشد، چینی ها وارد 
این زمین شدند اما تا حدی از روسیه فاصله گرفتند. روس ها 
بسیار علاقه مند بودند که ایران را نیز در این وضعیت شریک 
کنند. همچنین فارغ از جنگ اوکراین وقتی روابط ایران و 
غرب بهبود پیدا کند، مسأله تحریم ها کاهش پیدا کرده 
و ایران با فراغ بال بیشتری اقدام به فروش نفت می کند؛ 
بنابراین اساساً به نفع روسیه نیست. شاید یکی از دلایل 
گمراهی اروپایی ها نسبت به ایران همین باشد که تصور 
می کنند ایران قطعا با روسیه همکاری پهپادی دارد و برای 
تکذیب این موضوع و قانع کردن آنان نیز همان طور که اشاره 

کردم، کار سختی در پیش است. 

نعمت ا... فاضلی، پژوهشگر مطالعات فرهنگی و مردم شناسی 
گفت: اگر می خواهیم انسان دانشگاهی با هویت دانشگاهی یعنی 
نقاد و مسئول پرورش پیدا کند باید آزادی آکادمیک در دانشگاه ها 
وجود داشته باشد. مسئولیت برای فرد دانشگاهی زمانی معنا دارد 
که او آزادی آکادمیک داشته باشد. مشکل ایران امروز این است که 
فاصله ای بین حکومت، اقتصاد، بازار و دانشگاه وجود ندارد در نتیجه 
دانشگاهیان نمی توانند از موضع دانشگاهی نقد کنند زمانی که 
حکومت به راحتی می تواند اساتید دانشگاه را اخراج کند، هویت 

مستقل دانشگاه از بین خواهد رفت. 
این عضو پژوهشگاه علوم انسانی، خاطرنشان کرد: در این 
نشست قصد دارم که با توجه به تجربه زیسته خودم در حوزه 
دانشگاه به مفهوم مسئولیت اجتماعی دانشگاه بپردازم، دانشگاه 
باید استقلال خود را حفظ کند. باید همواره در نظر داشته باشیم 
که فعالیت هایی که می کنیم چه نسبتی با جامعه دارد، دانشگاه 
نهاد مستقلی است که هر مقدار از استقلال خود را از دست دهد به 
همان مقدار کارکرد خود را نیز از دست خواهد داد. همواره باید یک 
فاصله ای بین دانشگاه، با حکومت و بازار برقرار باشد و اگر این فاصله 
از بین رود حکومت و بازار همواره در کشف حقیقت، علم و توسعه 
سیاسی و اقتصادی دانشگاه دخالت خواهد کرد. و این دانشگاه هر 
چیزی می تواند باشد به جز دانشگاه. در نتیجه آدم هایی که تربیت 
می کند دیگر آدم دانشگاهی که هویت آکادمیک دارند نخواهد بود. 
در کشوری که فرد دانشگاهی هویت مستقل نداشته باشد انسان 

دانشگاهی وجود نخواهد داشت و مانند سایر افراد خواهد بود. 
عضو هیات علمی پژوهشگاه علوم انسانی مطالعات فرهنگی، 
افزود: علم مسئول، متفاوت تر از دانشگاه مسئول است دانشگاه 
مسئول دانشگاهی است که بتواند فرد دانشگاهی مسئول و کارآمد 
تربیت و آموزش و پرورش دهد. دانشگاه کارکردش این نیست که 

برای حکومت، بازار و اقتصاد پژوهش کند بلکه کار دانشگاه پرورش 
فرد کارآمد مسئول اجتماعی است که کار خود را بتواند به شکل 

مسئولانه و جدی انجام دهد. 
فاضلی گفت: انسان دانشگاهی مسئولیت اجتماعی خودش را 
ابداع می کند. مسئولیت اجتماعی تعهد اخلاقی و وجودی است که 
کسی بر اساس اخلاق کار و شکل مسئولیت خود آن را می پذیرد و 
ابداع می کند. بنابراین حکومت نمی تواند مسئولیت اجتماعی افراد 
را تبیین و تعیین کند، زیرا در آن صورت ایدئولوژی خواهد بود که 
حکومت سعی می کند ایدئولوژی های متفاوت را در جامعه بسط و 
گسترش دهد. در مسئولیت اجتماعی افراد علاقه  و شکل خاصی 
از مسئولیت اجتماعی را به عنوان فرد اخلاقی و اجتماعی انتخاب و 
انجام می دهند. مسئولیت انتخاب کردن و تعهد وجودی است که 

هر کسی آن را می پذیرد. 
وی افزود: کسی که مختار و آزادگر است در زندگی خود تصمیم 
می گیرد که نسبت به دیگری متعهد باشد، انسان فهیم کسی است 
که بتواند دیگران را بفهمد و مسئولیت اجتماعی یعنی فهمیدن 
دیگران و هر کسی شیوه پیوستن به این خیر اجتماعی خود را 

انتخاب خواهد می کند. 
فاضلی تاکید کرد: باید تجربه های خود با دیگران را در جریان قرار 
دهیم، من نام این دانشگاه را دانشگاه امید گذاشتم، دانشگاهی که 
همه آنها نقشی در جامعه کوچک خود در سطح روستاها، محله ها 
و حتی خانه ایفا می کنند. این نقش ها صامت هستند مسئولیت 
اجتماعی باور به عاملیت انسان دانشگاهی برای ایجاد تغییر به سوی 
بهبود جامعه است. معتقدم که هر کسی باید مسئولیت اجتماعی 
خود را در هر سطحی که است انجام دهد. همچنان که در حوزه 
علوم اجتماعی، در کلاس درسم در دانشگاه سعی کردم که عاشقانه 
تدریس کنم سعی کردم با محیط درس و دانشجویان به گونه ای 

رفتار کنم که احساس تعلق به دانش و دانشگاه را در دانشجویان 
ایجاد کنم مسئولیت اجتماعی انسان دانشگاهی از کلاس درسش 
شروع می شود، دومین کاری که کردم این است که در حوزه کاری 
خودم از همان ابتدا از حوزه عمومی وارد شدم. یعنی از همان ابتدای 
تدریسم وبلاگ ساختم و تجربه های زندگی خودم را در آنجا با 
مخاطبانم به اشتراک گذاشتم، من خودم را نسبت به رخدادهای 
جامعه، اتفاق ها و فرهنگ جامعه مسئول می دانستم و نسبت به 

اتفاقات هشدار می دادم و حساس بودم. 
مسئولیت اجتماعی این است که بتوانی جامعه را به سخن گفتن 
در بیاری و این سخن ها را به سیاست تبدیل کنی، در جوامعی که 

تحت فشار است سیاست در معنای اصلی ورود به سخن است. 
وی ادامه داد: برای ایفای مسئولیت اجتماعی خود روش شناسی 
را ابداع کردم که آن برای عامه اهل فکر است تلاش کردم که اقدامات 
خود را در جامعه نشر توضیح دهم تا جامعه را به سخن گفتن وادار 
کنم فردی که بتواند با جامعه سخن بگوید خلاق و آگاه خواهد 
بود چه بسیار اساتیدی که در جامعه نمی توانند سخن بگویند 
پاداش فردی که مسئولیت اجتماعی دارد این است که جامعه او 
را به رسمیت خواهد شناخت و برای او کرامت و عزت و ارج قائل 

خواهد بود. 
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دریـــچه

ذره بین
تهدیداتی که باید به آن توجه شود؟
از مشکلات اقتصادی تا منازعات 

ژئوپلیتیکی
در سال های گذشته، سیاست خارجی ایران بالا 
و پایین های زیادی را به خود دیده است. مساله ای 
که تا حد زیادی تابعی از اوج گیری تنش ها در 
محیط منطقه ای و بین المللی و برجسته شدن 
روند های جدید در سیاست بین الملل مخصوصا 
پس از جنگ اوکراین بوده است. در شرایط کنونی، 
ژئوپلیتیک منطقه ای و بین المللی، وضعیت به 
مراتب پیچیده تری را در قیاس با گذشته پیدا کرده و 
روند تحولات به قدری سریع است که شاید بسیاری 
از گزینه های معتبر در شرایط حال، در آینده 
نزدیک، دیگر معتبر نباشند و حتی بتوان از پیوستنِ 
آنها به تاریخ نیز صحبت کرد. با این همه، اینطور به 
نظر می رسد که ایران با ۴ چالش و تهدید جدی علیه 
منافع ملی خود روبه رو است. چالش هایی که اگر به 
نحوی دقیق و عمیق برای آن ها چاره اندیشی نشود، 
از ظرفیت های بحران زای قابل توجهی برخوردار 

هستند. در ادامه به این ۴ چالش اشاره می شود. 
   عدم حل موثر مشکلات اقتصادی

دولت های مختلف کشور در سال های گذشته 
و به طور خاص دولت سیزدهم، اصلی ترین اولویت 
و دستورکار خود را حل مشکلات و چالش های 
اقتصادی عنوان کرده اند. با این حال، در عرصه 
میدانی، جز موفقیت ها و دستاورد های موقت، شاهد 
وقوع تحولات قابل توجه عمیق و پایدار نبوده ایم. 
هنوز مراودات تجاری بین المللی ایران مشکل 
دارد، تحریم ها برقرار هستند و مهم تر از همه اینکه 
فرآیند ضروری اجرای اصلاحات در نظام اقتصادی 
ایران نیز از یک دولت به دولت دیگر موکول می شود. 
این مساله  خود موجب تعمیق چالش های اقتصادی 
می شود. تداوم خلق پولِ لجام گسیخته و ادامه 
یافتن چالش هایی نظیر رانت و فساد و عدم شفافیت 
در فضای کلی اقتصاد، صرفا یک گزاره را تداعی 
می کنند: در ادامه نیز همچنان باید شاهد تداوم  
بحران های اقتصادی باشیم. مساله ای که خود 
فشار های زیادی را به مردم وارد می کند. انفعال در 
مخاطب قرار دادن چالش های اقتصادی کشور که 
صرفا هم محدود به دولت کنونی نیست، یک مشکل 
بزرگ است که اکنون و مخصوصا در آینده نزدیک، 
تبعات منفی خود را بیش از پیش نشان خواهد داد. 

   تشدید منازعات ژئوپلیتیکی
یکی دیگر از روند های نگران کننده که در نوع 
خود حامل تهدیدات جدی علیه منافع ملی است، 
تشدید منازعات ژئوپلیتیک و ایجاد هسته های 
بحران زا در محیط پیرامونی ایران است. رژیم 
اسرائیل اقدام به تاسیس سفارتخانه و مراکز رسمی 
دیپلماتیک در جمهوری آذربایجان، ترکمنستان، 
امارات و بحرین کرده و از نفوذی پنهان در منطقه 
اقلیم کردستان عراق نیز برخوردار است. جمهوری 
آذربایجان نیز با حمایت های اسرائیل، ترکیه، ناتو و 
انگلستان، تنش زایی در جوار مرز های شمالی کشور 
و ایجاد تغییرات قابل توجه در مرز های منطقه را 
با هدف ایجاد »دالان توران« در دستورکار قرار 
داده است. دالانی که می تواند طیفی از دشمنان 
و رقبای ایران را وارد محیط پیرامونی کشور کند. 
قدرت گیری مجدد طالبان در صحنه سیاسی 
افغانستان و تنش زایی های گاه و بیگاه آن علیه 
ایران و بی توجهی به حقوق کشور ما در تامین حقابه 
ایران از هیرمند و اراده دولت های عرب حاشیه 
خلیج فارس جهت تغییر میدان رقابت و تقابل با 
ایران از حوزه امنیتی و سیاسی به عرصه اقتصادی 
و نیز شکاف قابل توجه رفاه مردم کشور های عربی 
در مقایسه با مردم ایران، همه و همه جلوه هایی 
از حرکت منطقه به سمت تنش های بیشتر در 
آینده است. در این فضا، ایران بایستی با طیفی از 
بحران های مختلف دست و پنجه نرم کند. مساله ای 
که حاکی از مصرف شدن بخش قابل ملاحظه ای از 

توان کشور در این حوزه است. 
    معمای موازنه قدرت

یکی از چالش های جدی ایران در حوزه سیاست 
خارجی، مشکل در برقراری موازنه قواست. ایران 
در دولت سیزدهم کفه شرق گرایی را در سیاست 
خارجی خود تقویت کرده است. با این حال، مساله 
اصلی این است که اگرچه تکلیف ما با غرب روشن 
نیست، با این حال، روابط ما با شرق نیز برخلاف 
آنچه در ظاهر به نظر می رسد، در وضعیتی مبه هم 
قرار دارد. هنوز مشخص نیست که قدرت های 
شرقی در عرصه میدانی تا چه حد آماده هستند 
برای ایران هزینه کنند؟ آیا نگاه آنها به ایران نگاهِ 
یک شریک راهبردی است یا خیر ایران به مثابه 
کنشگری ارزیابی می شود که می تواند بخشی از 
بحران و تنش ها علیه شرق را از جانب غرب دفع 
کند؟ هنوز مشخص نیست چرا چین و روسیه 
به رغم توسعه روابط خود با ایران، در مسائل مهم 
نظیر مساله جزایر سه گانه، با کشور های عربی همزاد 
 پنداری می کنند و البته که این رویکرد، پالس های 
روشنی را در مورد نوعِ کنشگری آن ها در آینده هم 
ارسال می کند. اساسا کشور ها به همین دلیل، موزانه 

سازی را در دستورکار قرار می دهند. 
   ایران و معمای قدرت

در نهایت باید گفت که ایران به دلایل مختلفی، 
هنوز منطق اصلی قدرت در جهان کنونی را به شکل 
ویژه مورد توجه قرار نداده است. ایران پیشرفت های 
قابل ملاحظه ای را در حوزه های نظامی و امنیتی 
کسب کرده و می کند با این حال، جهانِ کنونی 
جهانی است که در آن اولویت اصلی قدرت کشورها، 
مسائل اقتصادی است و قدرت نظامی به مثابه 
قدرت پشتیبان این موضوع در نظر گرفته می شود. 
اگرچه بالِ قدرت نظامی و امنیتی ایران قوی است، 
با این حال، بالِ قدرت اقتصادی اش ضعیف است و 
این مساله چه در قالب تامین و مخاطب قرار دادن 
نیاز ها و چالش های داخلی و چه موقعیت ایران در 
معادلات منطقه ای و بین المللی، هزینه های قابل 
توجهی را برای ایجاد می کند و آن را دچار نوعی 
عدم توازن در منطقِ قدرت می کند. از این منظر، اگر 
فکری به حال متوازن سازی بال های قدرت کشور 
نشود، تردیدی نیست که در آینده با مشکلات 

جدی روبه رو می شویم. 

نعمت ا... فاضلی: دانشگاه باید 
باید  کند  حفظ  را  خود  استقلال 
همواره در نظر داشته باشیم که 
فعالیت هایی که می کنیم چه نسبتی 
با جامعه دارد، دانشگاه نهاد مستقلی 
است که هر مقدار از استقلال خود 
مقدار  همان  به  دهد  دست  از  را 
کارکرد خود را نیز از دست خواهد 
داد. همواره باید یک فاصله ای بین 
دانشگاه، با حکومت و بازار برقرار 
باشد و اگر این فاصله از بین رود 
حکومت و بازار همواره در کشف 
حقیقت، علم و توسعه سیاسی و 
اقتصادی دانشگاه دخالت خواهد 
چیزی  هر  دانشگاه  این  و  کرد. 

می تواند باشد به جز دانشگاه

منصوره مهدی زاده: زمانی که مطالبه گری در مردم کمرنگ شود شرکت ها به 
مسئولیت اجتماعی رغبتی نخواهند داشت ضعف قانونی و عدم ساز و کار نظارتی 
موجب می شود که دولت ها و شرکت ها از این مسأله شانه خالی کنند زمانی که 
شرکت ها ضعف بینشی و نگرشی داشته باشند مسئولیت اجتماعی کمرنگ خواهد 
بود. از طرف دیگر مسئولیت اجتماعی جایگاه سازمانی نداشته باشد اقدامات کوتاه 

مدت ذوقی و شخصی خواهد شد

نعمت ا... فاضلی مطرح کرد: 

باید فاصله ای 
بین دانشگاه، 

با حکومت و 
بازار برقرار 

باشد

انسان دانشگاهی مسئولیت 
اجتماعی خودش را ابداع می کند

وقتی اساتید دانشگاه به راحتی اخراج شوند، 
 هویت مستقل دانشگاه

از بین می رود
 آرمان ملی: سومین نشست از سلسله نشست های بسط مفهومی و موضوع مسئولیت 
اجتماعی، توسط گروه مسئولیت اجتماعی انجمن جامعه شناسی برگزار شد. در این نشست 
نعمت ا... فاضلی)پژوهشگر مطالعات فرهنگی و مردم شناسی(، منصوره مهدی زاده )عضو 
هیات علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی(، شهرام فرضی )مشاور اجتماعی شرکت مهندسی 
و توسعه نفت( و روح اله نصرتی )عضو هیات علمی دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران( 

به ارائه دیدگاه های خود پرداختند. در ادامه گزارشی از این نشست در پی می آید. 

از  دیگر  بخشی  در 
منصوره  نشست،  این 
مهدی زاده، عضو هیات 
تحقیقات  مرکز  علمی 
گفت:  علمی  سیاست 
به طور کلی در راستای مسئولیت اجتماعی شرکت ها 
آن را از چند منظر اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و اخلاقی 
و یکپارچه نگاه می کند. مسئولیت اجتماعی زمانی در 
جامعه معنا پیدا می کند که فضای کسب و کار آزاد باشد 
نه جامعه ای که دچار رانت فساد است. مسئولیت اجتماعی 
شرکتی زمانی معنا پیدا می کند که رقابت بین شرکت ها 
شکل بگیرد و این زمانی مضاعف می شود که سهام تولیدی 
شرکت ها مردمی باشد در زمانی که سهام تولیدی شرکت ها 
مردمی نیست صحبت از مسئولیتش اجتماعی شرکتی 

نادرست است زیرا ذی نفعان آنها مردم نیستند. همچنین در 
فضای سیاسی و ناکارآمدی که دولت ها مسئولیت اجتماعی 
را به شرکت ها تحمیل می کنند و فشار می آورند تا برای آنها 
مدرسه و بیمارستان و غیر بسازد در صورتی که این وظیفه 
دولت است که بتواند برای مردمش بیمارستان مدرسه 
و نهادهای عمومی دیگر بسازد این به دلیل ناکارآمدی 
دولت هاست که وظیفه خود را به شرکت ها تحمیل 

می کنند. 
وی با تاکید بر مطالبه گری در مردم ادامه داد زمانی که 
مطالبه گری در مردم کمرنگ شود شرکت ها به مسئولیت 
اجتماعی رغبتی نخواهند داشت ضعف قانونی و عدم ساز 
و کار نظارتی موجب می شود که دولت ها و شرکت ها از این 
مسأله شانه خالی کنند زمانی که شرکت ها ضعف بینشی و 
نگرشی داشته باشند مسئولیت اجتماعی کمرنگ خواهد 

بود. از طرف دیگر مسئولیت اجتماعی جایگاه سازمانی 
نداشته باشد اقدامات کوتاه مدت ذوقی و شخصی خواهد 
شد.  وی در پایان سخنان خود گفت مسئولیت اجتماعی را 
باید از مباحث خیریه ای تمایز دهیم باید شرکت ها بدانند 
که مسئولیت اجتماعی جزئی از وظایف سازمانی آنهاست. 
شرکت ها نباید ساخت مدرسه و بیمارستان را جز از 
مسئولیت اجتماعی خود بدانند بلکه باید آن را وظیفه خود 
بدانند تا زمانی که سهامداران شرکت ها به ویژه شرکت های 
خصوصی مردم نباشند این شرکت ها خود را مسئول توجه 
به نیازهای مردم نخواهند دانست. در یک نگاه سیستمی 
در زیست بومی هستیم که تمام ابعاد آن به هم گره خورده 
است زمانی می توانیم از مسئولیت اجتماعی صحبت کنیم 
که آنها در یک زیست بوم بتوانند به فعالیت خود ادامه 

دهند. 

دولت ها وظیفه خود را به شرکت ها تحمیل می کنند

در ادامه این نشست شهرام فرضی، مشاور اجتماعی شرکت 
مهندسی و توسعه نفت نیز گفت: متاسفانه در حوزه مسئولیت 
اجتماعی این موضوع به عنوان نخ نمایی تبدیل شده است هر 
کسی که وظیفه ذاتی خود را انجام می دهد نام آن را مسئولیت 
اجتماعی می گذرد اگر شرکت های بزرگ دولتی و خصوصی 
کار خود را به درستی انجام دهند اوضاع بهتر خواهد بود 
شرکت ها باید وجهه داوطلبان و آزادی عمل را در مسئولیت 

اجتماعی خود داشته باشند. 

شرکت ها وظیفه ذاتی خود را 
مسئولیت اجتماعی می دانند

روح اله نصرتی، عضو هیات علمی دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه 
تهران در جمع بندی خود با تعریف بسیط از مسئولیت اجتماعی، 
معتقد بود زمینه های مسئولیت اجتماعی به معنای خیر جمعی و 
عمومی در فرهنگ جامعه ایرانی، قدمت دیرینه ای دارد و بیشتر در 
قالب فعالیت های عام المنفعه، خیرخواهانه و سنت های حسنه نیکوکاری تجلی یافته است. ضرورت تبدیل شدن 

این رویکرد به گفتمان مسلط در شرایط امروز جامعه ما ضروری است. 
نصرتی با آسیب شناسی مسئولیت اجتماعی در ایران معتقد بود که در وضعیت موجود به نظر می رسد که 

مسئولیت اجتماعی شرکتی بیشتر به عنوان یک کالا مورد توجه است که انگار قابل خرید و فروش است. 
وی در پایان صحبت های خود با اشاره به نسل سوم دانشگاه ها و توجه به مسئولیت اجتماعی دانشگاه به عنوان 
شاخص این نسل از دانشگاه ها، بیان کردند در این رویکرد ارتباط دانشگاه با جامعه و صنعت بیش از پیش مورد 
تاکید قرار گرفته و مرز بین دانشگاه با حوزه های بیرون کمتر می شود و هدف به اشتراک گذاشتن تجربه ها و 

اندوخته ها در سه ساحت دانشگاه، صنعت و جامعه و تلاش برای حرکت در مسیر پیشرفت و توسعه است.

 مسئولیت اجتماعی شرکتی بیشتر به عنوان
 یک کالا مورد توجه است
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فیبر موجود در قارچ به هضم غذا کمک می کندکنترل فشارخون در زمستان سخت تر است
 تحقیقات جدید نشان داد که فشارخون در زمستان 
در مقایسه با ماه های تابستان افزایش می یابد. محققان 
معتقدند این تغییرات فصلی در فشارخون ممکن است نیاز 
به نظارت بیشتر پزشک و اصلاحات درمانی داشته باشد. 
هنگامی که افراد فشارخون بالایی دارند، گردش خون آنها 
مشکل دارد. این روند می تواند خطر ابتلاء به بیماری های 
قلبی وعروقی و... را افزایش دهد. داروها و تغییر در شیوه 
زندگی، ورزش و کاهش مصرف نمک، درمان های متداول 

برای فشارخون بالا است. به گفته محققان، هوای سرد باعث 
سفت شدن شریان ها می شوند و فشارخون بیشتر می شود. 
اما احساس گرمی، رگ های خونی را گشاد می کند تا بدن 
خنک شود. محققان سوابق ۶۰ هزار بزرگسال تحت درمان 
فشارخون بالا را بررسی کردند. دانشمندان دریافتند که به 
طور متوسط، فشارخون سیستولیک تعدادی شرکت کننده 
در ماه های زمستان نسبت به ماه های تابستان با ۱.۷ 

میلی متر جیوه افزایش یافته است. 

 مصرف غذاهای سرشار از فیبر رژیم غذایی بخشی 
از یک رژیم غذایی سالم است. در یک مطالعه محققان 
شواهدی پیدا کردند که مصرف کیتین موجود در 
قارچ می تواند به افزایش هضم، پایین آمدن چربی 
بدن و ارتقاء کاهش وزن کمک کند. خوردن غذاهای 
سرشار از فیبر بخشی از یک رژیم غذایی سالم است 
چراکه فیبر به روش های مختلفی از جمله بهبود هضم 
و حفظ وزن سالم کمک می کند. مطالعات گذشته 

همچنین نشان می دهد که فیبر رژیم غذایی می تواند 
به کاهش سطح کلسترول، بهبود سطح قندخون و 
کاهش خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ کمک کند. 
کیتوزان نیز نوعی کیتین است که معمولا به عنوان 
یک افزودنی غذایی و در مکمل ها مورد استفاده قرار 
می گیرد. علاوه بر این، تحقیقات قبلی نشان می دهد 
که کیتین مزایای سلامتی دیگری را برای بدن فراهم 

می کند.

ورزش در این ساعت وزن را کاهش می دهد
 اگر می خواهید وزن کم کنید؟ وقت آن است که سحرخیز 
شوید. نتایج تحقیق جدید نشان می دهد که ورزش  متوسط تا 
شدید بین ساعت ۷ صبح تا ۹ صبح بهترین زمان برای کاهش وزن 
است. محققان دریافتند: افرادی که در اوایل صبح ورزش می کنند، 
BMI( و دور کمر کمتری دارند. جالب  شاخص توده بدنی )
اینجاست که این گروه در بین ورزشکاران صبح، ظهر و عصر 
بی تحرک ترین افراد بودند. دکتر ربکا کروکوفسکی، روانشناس 
بالینی گفت: »این تحقیق جدید هیجان انگیز است و با یک نکته 
رایج برای رسیدن به اهداف ورزشی مطابقت دارد، یعنی برنامه 
ورزش صبحگاهی قبل از ایمیل، تماس های تلفنی یا جلساتی که 
ممکن است حواس شما را پرت کند.« دکتر تانگ و ما، استادیار 
گروه علوم بهداشتی در دانشگاه فرانکلین پیرس افزود: »یافته های 
ما نشان می دهد که الگوی روزانه فعالیت بدنی متوسط تا شدید 
می تواند بعد مهم دیگری برای توصیف پیچیدگی حرکت انسان 
باشد.« مطالعه ما ابزار جدیدی برای بررسی الگوی فعالیت بدنی 
روزانه و بررسی تاثیر آن بر نتایج سلامتی ارائه کرد. از نظر تاریخی، 
بیشتر تحقیقات بر فراوانی، شدت و مدت فعالیت بدنی متمرکز 
بوده و تعداد کمی در نظر گرفته اند که چگونه زمان تمرین ممکن 
است بر نتایج آن تاثیر بگذارد. همچنین قبلا مشخص نبود که آیا 
دستیابی به ۱۵۰ دقیقه فعالیت متوسط تا شدید در هفته، بدون 
توجه به زمان انجام آن، همان اثر کاهش دهنده چاقی را دارد یا 
خیر. برای رسیدگی به این موضوع، محققان داده های ۵۲۸۵ فرد 
را از چرخه های سال های ۲۰۰۳ تا ۲۰۰۶ بررسی سلامت و تغذیه 
ملی توسط مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها تجزیه و تحلیل 
کردند. برای اهداف این مطالعه که در مجله Obesity منتشر 
شد، فعالیت روزانه شرکت کنندگان به دسته های صبح، نیمه روز 
و عصر تقسیم شد. ورزشکاران صبحگاهی نه تنها دارای شاخص 
توده بدنی و دور کمر کمتری بودند، بلکه رژیم غذایی سالم تری 
را گزارش کردند و نسبت به سایر گروه ها کالری کمتری نسبت 
به وزن بدن مصرف کردند. به طرز جالبی، گروه صبحگاهی زمان 
بی تحرکی بیشتری را ثبت کردند اما معیارهای سلامت برتر آنان 
همچنان ادامه داشت. از نظر جمعیتی، ورزشکاران صبحگاهی 
به طور متوسط ۱۰ تا ۱۳ سال از شرکت کنندگان در دو گروه 
دیگر مسن تر بودند. این گروه همچنین شامل درصد بیشتری از 
زنان و عمدتا سفید پوست غیر اسپانیایی بودند. اکثر آنها مدرک 
دانشگاهی یا بالاتر داشتند و اکثریت قابل توجهی هرگز از تنباکو 
یا الکل استفاده نکرده بودند. کروکوفسکی بیان داشت: »مشخص 
نیست، آیا افرادی که صبح ها به طور مداوم ورزش می کنند ممکن 
است به طور سیستماتیک با افرادی که در زمان های دیگر ورزش 
می کنند به روش هایی که در این مطالعه اندازه گیری نشده است، 
متفاوت باشند یا خیر.« کروکوفسکی ادامه داد: »به عنوان مثال، 
افرادی که صبح ها به طور منظم ورزش می کنند، می توانند 
برنامه های قابل پیش بینی تری داشته باشند، از جمله احتمال 
کمتری دارد که شیفت کاری یا کمتر مسئولیت های مراقبتی 
که مانع ورزش صبحگاهی می شود، داشته باشند.« برنامه های 
قابل پیش بینی می توانند اثرات مفید دیگری مانند طول- کیفیت 
خواب و سطح استرس بر وزن داشته باشند که در این مطالعه 
اندازه گیری نشدند. به علاوه، افراد سحرخیز که به طور مداوم برای 
ورزش صبحگاهی به اندازه کافی زود بیدار می شوند، ممکن است 
از نظر بیولوژیکی با همتایان  شب زنده دار خود متفاوت باشند. 
پروفسور کروکوفسکی، مدیر مشترک مرکز عدالت سلامت 
مبتنی بر جامعه، دانشگاه ویرجینیا، دانشکده پزشکی، گروه علوم 

بهداشت عمومی، در این تحقیق شرکت نکرده است.

نکتــــه 
 آیا باید دوباره ماسک بزنیم؟

 موارد ابتلا به کووید۱۹- در ایالات متحده به سطوحی رسیده 
که یادآور اوج تجربه زمستان گذشته است و باعث نگرانی در مورد 
ظهور سویه جدید بسیار جهش یافته به نام  BA.۲.۸۶ و فصل 
قریب الوقوع ویروس های تنفسی شده است. این تجدید حیات 
بحث هایی را در مورد لزوم اتخاذ مجدد شیوه های پوشیدن ماسک 
برانگیخته است. به نقل از هلث، در میان بحث ها و تغییر نظرات، 
کارشناسان تاکید کردند: از زمانی که کووید۱۹- به طور گسترده در 
سال ۲۰۲۰ منتشر شد، فراخوان برای پوشیدن ماسک ادامه داشته 
است. در حالی که کاربرد ماسک ها ممکن است جهانی نباشد اما 
هنوز در برخی موارد خاص اهمیت دارد. دکتر ژرژ بنجامین، مدیر 
اجرایی انجمن بهداشت عمومی آمریکا اظهار کرد که استفاده از 
ماسک همچنان ابزاری قوی برای کاهش خطر ابتلا به کووید۱۹- 
است. وی گفت: افرادی که با آسیب پذیری بیشتری مواجه هستند، 
افرادی که قصد فعالیت های داخلی در محیط های شلوغ را دارند، 
یا افرادی که به دلیل شرایط سلامتی با افراد در معرض خطر بالا 
تعامل دارند، باید در این مرحله از افزایش موارد کووید۱۹- استفاده 
از ماسک را در اولویت قرار دهند. دکتر امش آدالجا، متخصص 
بیماری های عفونی در مرکز امنیت سلامت جانز هاپکینز، بر اهمیت 
در نظر گرفتن استفاده از ماسک برای افرادی که در معرض خطر 
بالای پیامدهای شدید  کووید۱۹-هستند، تاکید کرد. وی به ویژه 
برای کسانی که علائم سازگار با کووید۱۹- را نشان می دهند و افراد 
مستعد ابتلا به بیماری شدید پوشیدن ماسک را توصیه کرد. این 
راهنمایی فراتر از زمینه فعلی است و به طور مداوم اعمال می شود. 
اجماع کارشناسان بر نقش حیاتی ماسک در مهار انتقال، به ویژه 
در شرایطی که تماس نزدیک و محیط های داخلی خطر گسترش 
ویروس را افزایش می دهند، تاکید کرد. با احتمال قریب الوقوع 
سویه جدید و شروع فصل ویروس تنفسی، مقامات بهداشتی بر نیاز 
به یک رویکرد محتاطانه تاکید می کنند. مقامات به مردم یادآوری 
کردند که کووید۱۹- همچنان یک تهدید بزرگ و مستلزم رعایت 
مداوم اقدامات پیشگیرانه است. دکتر استوارت ری بر اهمیت در 
نظرگرفتن عوامل مختلف در مورد استفاده از ماسک تاکید کرد. این 
موارد شامل شیوع کووید در جامعه است که زمان انتقال متوسط 
تا زیاد توصیه می شود که ماسک بپوشید. ایمنی، به ویژه مبتنی بر 
آنتی بادی، ممکن است پس از چند ماه با اثربخشی متفاوت در برابر 
سویه های مختلف کاهش یابد. با توجه به سویه های در حال تکامل، 
حتی افراد واکسینه شده نیز اگر اخیرا تقویت نشده یا آلوده نشده اند، 
باید ماسک را در نظر بگیرند. برنامه ها و رویدادهای فردی نیز در 
انتقال ویروس نقش دارند؛ گردهمایی های بزرگ یا تعاملات پرخطر 
اقدامات محافظتی را ایجاب می کند. افرادی که دارای عوامل خطر 
بالا مانند شرایط بهداشتی هستند تشویق می شوند که احتیاط را 
در اولویت قرار دهند و پوشیدن ماسک را به عنوان محافظی اضافی 

در برابر پیامدهای شدید اتخاذ کنند.

 عمــود ی  افقــی

  درد زانو علل مختلفی دارد که با پارامترهایی 
که با آن تشخیص افتراقی می دهیم علت آن 
درد مشخص می شود. تشخیص علت زانودرد 
در افرادی که در سنین جوان تر قرار دارند 
نسبت به افراد سنین بالاتر متفاوت است، 
ممکن است فردی به علت ساییدگی کشک در 
سنین جوانی و زیر ۳۰ سال دچار زانو درد شود 
یا ممکن است فرد دچار تروما شده باشد و این 
مساله باعث درد در ناحیه زانو در فرد در سنین 
جوانی شود. یکسری بیماری ها پیش زمینه 
ایجاد زانودرد هستند که در هر سنی می تواند 
اتفاق بیفتد. آسیب های فیزیکی و آسیب های 
ورزشی می توانند علت دردزانو باشند و به عنوان 
مثال در هنگام انجام ورزش های بستکبال یا 
والیبال به دلیل ضربه های ممتد ممکن است 
فرد دچار زانودرد شود یا افراد در هنگام این 
ورزش ها دچار سانحه می شوند و ضربه یکدفعه 
و ناگهانی برای آنها ایجاد زانودرد می کند. در 
سنین بالاتر از بورسیت، موارد التهابی زانو، 
آرتریت روماتوئید گرفته تا برخی بیماری ها 
مثل نقرس باعث بروز زانودرد می شود. باید 
ابتدا علل بروز زانو درد را پیدا کنیم بعد مدت 
آن را و سپس روی سن بیمار و عوامل زمینه ای 
تشخیص بگذاریم که درد زانو چه علتی دارد. 
برخی اوقات از تشخیص های پاراکلینیکی، 
آزمایش و MRI برای تشخیص بهتر علت 
زانو درد استفاده می کنیم. بیمارانی که در 
سنین بالا آرتروز دارند با توجه به سن آرتروز و 
پیشرفت آرتروز درمان های متفاوتی برای آنها 
در نظر گرفته می شود. ممکن است فرد به دلیل 
سبک زندگی اشتباه مثل چهارزانو نشستن یا 
استفاده از دستشویی سنتی و یا مواردی که 
باعث استفاده ناصحیح از مفصل زانو می شود 
مثل ورزش هایی نظیر دویدن سریع دچار 
زانودرد شود. نکته ای که باید به آن توجه کرد 
این است که ورزش اصولی و صحیح و مستمر 
می تواند راه درمان و جلوگیری از کلیه آسیب ها 
و مسائلی باشد که در ناحیه مفاصل به خصوص 
در ناحیه زانو ایجاد می شود. نکته دیگر برای 
پیشگیری از زانودرد داشتن رژیم غذایی 
مناسب است. سبزیجات و میوه های تازه ای 
که ویتامین C بدن را تامین می کنند، ماهی 
سالمون یا ماهی های چرب در شمال و جنوب 
کشور، می توانیم از  آنها برای سلامت مفاصل 

بدن خود استفاده کنیم. 

 یاسر نژادی 
 متخصص ارتوپدی  

اینفوگرافیک : آرمان ملی 
زودپز یک وسیله خانگی بسیار پرکاربرد است که 
با استفاده از آن می توانید غذا را در کمترین زمان 

ممکن طبخ کنید. بسیاری از افراد، به دلیل مشغله 
کاری زیاد به استفاده از زودپز در آشپزی علاقه مند 

هستند و می پندارند هر غذایی را می توان در 
زودپز آماده نمود، اما طبخ برخی از غذاها در زودپز 

امکان پذیر نیست. برخی غذاها مناسب پخت در 
زودپز نیستند، پس بهتر است از پخت این غذاها 

در زودپز اجتناب کنید.

این غذاها را داخل زودپز نپزید

  ۱- کشــوری آفریقایی- بازیگر خانم فیلم فلورانس 
فاســتر جنکینز ۲- معتدل- نوعی یقه- حیله ونیرنگ 
۳-  شــمای بیگانه- اندوهگین- ظرف لباس!- علامت 
مصدرجعلــی ۴- زالزالک- پیشــخدمت وخدمتکار- 
پیشین ۵- عاشق- پســت فطرت- اثری از محمدعلی 
اسلامی ندوشــن ۶- درخت مخروطی شکل- باادب-  
پیش شــماره- جانشــین ۷- کالای دســت نخورده- 
رغبــت وآرزو- نظریات وعقاید- نفوذورخنــه ۸- اداره 
دارایــی قدیم- اهــل قبــور ۹- ســوزن- کلاهخود- 
نکوهش وســرکوفت- ریشــه ۱۰-  آن را از بانــک 
بخواهید- از نشانه های جمع فارسی- خط لاتین- پارچه  
طلایی۱۱- دانه به دانه- پســران- ســاختمان مرتفع 
۱۲- صورت- گیاهی ضدقارچ و تقویت کننده مو- پلکان 
۱۳- خودم- به جاآوردن عهد- پاره شده-  آب منجمد 
۱۴- جمع غده- پشیمانی- مراوده ۱۵- اثری از فریده 

شجاعی- مهره شیشه ای
  

۱-  تصاویرفکاهی- نوعی ســاندویچ ۲- شــهری در آمریکا- یکی از گوشه های دستگاه راست 
پنجگاه ۳- حرف تردید- میوه تابســتانی- یکی  از آلات موسیقی- مروارید ۴- سرانگشتان- لوازم 
منــزل- ناگهان خودمانــی ۵- پــرده دری- رغبــت وآرزو- دزدی اینترنتی- عدم ونیســتی ۶- 
ضمیرمفعولی- رمانی از ناباکوف- غیر معنوی ۷- سرفرازوموفق- شامل همه می شود- ضمیرغایب- 
ابر نزدیک به زمین ۸-  گول زننده- بخش زیبای گل ۹- میان ووســط-  رئیس جیمزباند- علامت 
مفعولی- نسخه برداری ۱۰- از نهادهای نظامی- از گل های زیبا- طرف وجهت ۱۱- ته چک-  رفوزه- 
واحد پول کره جنوبی- روش وشیوه ۱۲- یکساعت- اهلی و دست آموز- هرجای گرم و بی آب وعلف 
۱۳- گریزآهو- پنبه نسوز- دورنگی- چهارمن تبریزی ۱۴- کنایه از مشاجره- نماد پاریس فرانسه 

۱۵- فیلمی از سیروس الوند- واحد شمارش قالی

مربا
برای تهیه مربای خوشمزه شما باید 
انواع میوه و... را با شکر و آب و... 
بجوشانید. شما باید در زمان تهیه 
مربا حواستان باشد که مربا بیش از 
حد له و پخته و خیلی سفت نباشد 
و به قوام مورد نظرتان برسد، به 
همین خاطر پخت مربا در زودپز 

امکان پذیر نیست.

غذاهای سرخ کردنی
برای سرخ کردن مواد غذایی بهتر 
است از تابه استفاده کرده و از 
زودپز استفاده نکنید، زیرا پهن 
بودن و حرارت پذیری بالای تابه آن 
سبب می شود، بافت و طعم لازم و 
مطلوب در غذاهای سرخ کردنی به 
وجود آید. زودپز برای سرخ کردن 
مناسب نیست، زیرا سطح این 
وسیله به اندازه کافی پهن نیست و 
روغن در آن سریع و به خوبی داغ 

نمی شود.

مرغ
بهتر است مرغ را درون قابلمه و با 
حرارت مناسبی بپزید. پخت مرغ 
در زودپز امکان پذیر استولی برای 
سرخ کردن عمیق مرغ نمی توانید 
از زودپز استفاده نمایید، زیرا برای 
سرخ کردن مواد غذایی، روغن 
را باید کاملا داغ کنید، اما زودپز 
اساسا نمی تواند چنین حالتی را 

ایجاد کند.



 

سوغات رئیسی
سمیه ایمانیان

فعال میراث فرهنگی 
سرانجام بامداد پنج شنبه ۳۰ شهریور، سه هزار و 
۵۰۶ قطعه لوح شامل ۸۳۶ قطعه لوح کوچک آرامی 
و ۲ هزار و ۶۷۰ قطعه لوح بزرگ ایلامی در ۹ صندوق 
همراه با رئیس جمهور و هیات ایرانی شرکت کننده 
در مجمع عمومی سازمان ملل سوار بر هواپیما به 
ایران بازگشتند. برگرداندن پنجمین محموله از 
لواح هخامنشی، سوغات رئیس جمهور از سفرش  ا
به آمریکاست؛ سوغاتی که بعد از حدود ۹۰ سال به 
سرزمین مادری اش برگشت. ۸۹ سال قبل باستان 
شناسان موفق شدند هزاران قطعه لوح گلی را از 

محوطه تخت جمشید کشف کنند. 
الواحی که به دلیل نبود متخصص در کشورمان، قرار 
شد برای مطالعه به دانشگاه شیکاگو امانت داده شوند 
و همان شد که بعد از تدوین موافقتنامه ای که در آن 
ذکر شده بود »ایران لوح هایی گلی را برای رمزگشایی و 
خواندن به امانت به دانشگاه شیکاگو که مشغول کاوش 
تخت جمشید است، می سپارد«، الواح در ۵۰ صندوق 
چوبی به بوشهر فرستاده شد تا از آنجا با کشتی به 

سمت آمریکا و سپس دانشگاه شیکاگو برود. 
در طول این سال ها و با خواندن بخش زیادی از این 
الواح قطعات به مرور به کشور برگردانده شدند. این 
روند تا قبل از پریروز پنجشنبه در چهار مرحله رخ داد 
سال ۱۳۲۷ ۱۷۹ قطعه، سال ۱۳۳۰، ۳۷ هزار قطعه، 
سال ۱۳۸۳، ۳۰۰ قطعه به ایران مسترد شدند و بعد از 
۱۵ سال چهارمین محموله شامل ۱۷۸۳ لوح دیگر به 
کشور رسید و دیروز درست بعد از گذشت چهار سال 
پنجمین محموله از این الواح به سرزمین مادری شان 

رسیدند. 
اما روند استرداد طبق آنچه نهاد ریاست جمهوری 
اعلام کرده این محموله مانند چند محموله ارسال 
شده قبلی به کشور زمان بر بود در نتیجه رایزنی های 
زیادی که بین وزارت امور خارجه مرکز امور حقوقی 
بین المللی ریاست جمهوری و وزارت میراث فرهنگی 
برای انجام هماهنگی با موسسه شرق شناسی شیکاگو 
انجام شده بود در زمان استرداد محموله چهارم در مهر 
سال ۱۳۹۸ اعلام شد که بسته بندی بخش دیگری از 
الواح برای انتقال به ایران در حال انجام است و زمان 
تقریبی پایان بسته بندی اردیبهشت ۱۳۹۹ پیش بینی 
شد، اما از یک سو همه گیری کرونا این روند را متوقف 
کرد و از سوی دیگر تعلل اداره خزانه داری آمریکا برای 
صدور مجوز خروج الواح از آمریکا بر تاخیر بازپس 

گیری الواح تاثیر زیادی گذاشت. 
نه داری قرار شد  و سرانجام با گرفتن مجوز خزا
محموله آماده شده در یک کشور ثالث تحویل 
نمایندگی کشورمان شود که وزارت امور خارجه فرانسه 
و آلمان از همکاری در این خصوص سرباز زدند. هر چند 
هشتم شهریور امسال تحویل نمایندگی کشورمان در 
نیویورک شد، اما شرایط تحریمی و همکاری نکردن 
شرکت های هواپیمایی و بیمه ای محموله الواح باعث 
شد تا تصمیم درست گرفته شود و این الواح در همان 
محل باقی بمانند تا زمان برگزاری مجمع سالانه 

سازمان ملل آثار به کشور برگردانده شود. 

جمع آوری افراد معتاد
چرا افراد معتاد را از سطح خیابان ها جمع آوری نمی کنند. 
قبلا طرح هایی بود که هر معتادی را در خیابان می دیدند برای 
اینکه آن فرد معتاد ترک کند آن را به کمپ می بردند ولی در 
حال حاضر اکثر معتادان در پارک ها،  روی پل های عابر پیاده، 
کنار خیابان ها و... افتاده اند و مواد مصرف می کنند. از مسئولان 

تقاضا داریم که این افراد را از سطح شهر جمع آوری کنند. 
کسری از تهران

موتورسواران 
برای  هرازچندگاه  رانندگی  و  راهنمایی  مسئولان 
کاهش تخلف موتور سیکلت سواران، طرح های ویژه ای را 
به اجرا می گذارند و تعداد بی شماری از موتورها را متوقف 
و به پارکینگ ها منتقل می کنند اما به دلیل تعداد زیاد 
موتورسیکلت در خیابان ها و سرعت بیش از حدشان، 
رانندگان و عابران با ترس و وحشت اقدام به تردد در خیابان ها 
و پیاده روهای تهران می کنند. اگر مسئولان ذی ربط 
مکان هایی را برای تردد موتورسیکلت ها تعبیه کنند علاوه بر 
جلوگیری از وقوع حوادث ناگوار رانندگی، امنیت شهروندان 

نیز تامین خواهد شد. 
کریمی از تهران 

تصادفات
 جاده تهران- ورامین سرعت خودروهای سنگین زیاد است 
و تصادفات زیادی در این جاده اتفاق می افتد. انتظار می رود 

برای کاهش تصادفات نظارت بیشتری صورت گیرد. 
محمدی از ورامین

آرمان ملی: آغاز مهر و پر قیل وقال شدن 
مدارس در ایران که تا آغاز تابستانی دیگر ادامه 
خواهد داشت، علاوه بر بوی ماه و بحث ها و 
صحبت ها، مصاحبه ها و گفتن ها و شنیدن های 
کلیشه ای که سعی دارد حس نوستالژیکی را در 
خواننده و شنونده برانگیزد، در سال های اخیر 
با بیان و ابراز انتقاداتی نظیر فرسودگی مدارس، 
کمبود و نبود محیط و فضایی برای آموزش و آمار 
بازماندگان از تحصیل هم همراه بوده. در کنار 
مشکل دانش آموزان، کمبودهایی هم که متوجه 
معلمان است، مطرح می شود. و البته نکته ای که 
کمتر به آن اشاره می شود کیفیت آموزش است. در 
کنار آموزگاران دغدغه مند و متخصص و البته با در 
نظر گرفتن محتوای کتاب های درسی و برنامه های 
آموزشی و کمک آموزشی که برای دانش آموزان 
در نظر گرفته می شوند، برخی نیروهای آموزشی، 
مدیران و معلمانی هم هستند که علاوه بر اینکه 
در رشته های بی ربط به تخصص خود در حال 
آموزش هستند که از ابتدا شرایط و معیارهای 
معلم شدن را نداشته اند و این در حالی است که 
جامعه هدف در سیستم آموزش و پرورش کودکان 
و نوجوانانی هستند که آموزش و پرورش آن ها باید 
با حساسیت های بسیار، وسواس و دقت بسیار بالا 

مورد توجه و برنامه ریزی قرار بگیرد. 
رضا  از  شهریور  سی ام  که  خبری  به  بنا 
مرادصحرایی، وزیر آموزش و پرورش در برخی 
رسانه ها منتشر شد، ۲۰ هزار »مدیر مدرسه« تغییر 

کردند. خبری که توسط او در مراسم اختتامیه 
اتحادیه  کنگره  چهاردهمین  دوم  اجلاسیه 
انجمن های اسلامی دانش آموزان، اعلام شد. او گفته 
این تغییر به این دلیل رخ داده تا در مدارس تحول 
ایجاد کنند.  مرادصحرایی مشخص نکرده، مراد از 
تغییر و تحول چیست اما با توجه به اتفاقاتی که در 
سیستم های آموزشی بالاتر و تعدیل  برخی اساتید 
صورت گرفته، تحولاتی در راستای برنامه های 
مورد نظر و ذهنیاتی جهت کنترل و نظارت بیشتر 
بر محیط های آموزشی از جمله دانشگاه ها و مدارس 

به ذهن متبادر می شود. 
وزیر آموزش و پرورش گفته ۷ هزار مدرسه در 
مسیر تحول، شناسایی شدند که امسال در ۵ هزار 
مدرسه فعالیت های خود را آغاز خواهیم کرد. او در 
یک مراسم مرتبط با آموزش و پرورش با تبریک 
هفته دفاع مقدس، ادامه داده که »توقع اصلی از 
دانش آموزان هسته سخت انقلابی این است که 
همواره باهم کار کنند. اگر تمام دوران های عمر 
با برکت پس از پیروزی انقلاب را نگاه کنیم، هرگاه 
همراه باهم بوده ایم شکست ناپذیر شده ایم. به 
گفته او »در جنگ سخت، دشمن می داند که 
قوی هستیم و جرات عرض اندام در آن حوزه را 
ندارد اما جنگ امروز دیگر در مرزها نیست، بلکه در 
مغزهاست. چنین جنگی به مراتب سخت تر خواهد 
بود چرا که میدان نامرئی است، اما کار تشکیلاتی از 
این جهت مهم است که حقیقت را روشن می کند 
و با گفت وگو هر موضوع نامرئی را آشکار می سازد. 

صحرایی گفته حالا بیش از هر زمان دیگر نیاز 
به گفت وگو داریم و توصیه موکد کرده که برای 
رسیدن به اهداف، کار تشکیلاتی را به خوبی 
یاد بگیرید، اطلاعات کافی کسب و صبر را در 
گفت وگوها پیشه کنید. او خطاب به دانش آموزان 
هم گفته که باید بدانند که اگر در مسیر دفاع از 
ارزش ها قرار گرفته اند، سختی هایی نیز وجود 
دارد، در نتیجه اینجاست که موضوع صبر اهمیت 

پیدا می کند. 
اما همان طور که اشاره شد، وزیر آموزش و 
صحبت هایش  از  دیگر  بخشی  در  پرورش 
اطلاع رسانی کرده که »امسال نزدیک به ۲۰ هزار 
مدیر مدرسه تغییر کردند تا در مدارس تحول ایجاد 
کنند. او گفته: تمامی مدارس شناسایی شده در 
مسیر تحول مدارس عادی و دولتی هستند، انشا... 
روحیه تحولی به این مدارس برده می شود و شاهد 
الگوسازی برای تمامی مدارس کشور خواهیم بود. 

    برگزاری نماز جماعت در مدارس
اما در انتهای گزارش سری به برنامه های کمک 
آموزشی در مدارس می زنیم و این خبر که از سوم 
مهرماه نمازهای جماعت دانش آموزی در مدارس 

کشور، آغاز می شوند. 
میکائیل باقری، مدیرکل قرآن، عترت و نماز 
آموزش و پرورش این خبر را اعلام کرد و توضیح داد 
که با آغاز سال تحصیلی جدید، زنگ نماز در مدارس 
سراسر کشور نواخته می شود. مراسم نمادین 
برگزاری نمازهای جماعت دانش آموزی در مدارس 

کشور نیز روز دوشنبه سوم مهرماه ۱۴۰۲ در یکی 
از مدارس دخترانه ابتدایی شهرستان های استان 
تهران در شهرری با حضور مسئولان نمازی کشور 
همچون همکاران ستاد اقامه نماز برگزار می شود. 

مدیرکل قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش 
همچنین گفت که با شبکه قرآن برای پخش زنده 
این مراسم مکاتبه شده است تا بتوان این اقدام که به 
همت همکارانشان در شهرستان های استان تهران 

برگزار می شود را رسانه ای کنند. 
او همچنین گفت که »تصمیم داریم به صورت 
جدی به جذب و ساماندهی ائمه جماعت روحانی 
با کمک سازمان تبلیغات و حوزه های علمیه اقدام 
کنیم. در حال حاضر تلاش داریم با کمک سازمان 
تبلیغات، ۱۵ هزار امام جماعت روحانی را آموزش 
دهیم. همچنین برای مدیران مدارس در حوزه 
نماز تحت عنوان یاوران نماز دوره آموزشی برگزار 
کنیم. گفتنی ا ست که بنا بر اعلام روابط عمومی و 
امور بین الملل معاونت پرورشی و فرهنگی وزارت 
آموزش و پرورش »برای مردمی سازی فعالیت های 
نماز، مدیران مدارس باید فردی را انتخاب کنند 
و از طریق سامانه نورینو این نماز یار معرفی شود 
همچنین یک نفر به عنوان ارزیاب نماز از سوی 
مدیر انتخاب می شود و دانش آموزان علاقه مند 
برای بررسی وضعیت نماز خود، فایل صوتی نماز را 
در سامانه نورینو بارگذاری می کنند و مصصح نماز 
پس از بررسی فایل صوتی، نسبت به صحیح خوانی 

نماز آنان، بازخورد نشان می دهد. 
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روی خط آرمان ملی

حذف ۳ هزار و 8۰۰ کد    رشته 
رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی گفت: 
در نتیجه آمایش در دانشگاه علمی کاربردی ۳ 
هزار و ۸۰۰ کد رشته محل حذف شده است و 
این حذفیات با هدف نزدیک کردن دانشجویان 

به اشتغال بوده است. 
حسین بلندی در گفت وگو با ایلنا در مورد 
تحولات در رشته های این دانشگاه و آمایش آن 
توضیح داد: در بدو ورود به دانشگاه جامع علمی 
کاربردی اولین کاری که انجام دادیم اجرای 
آمایش سرزمینی در کل کشور بود. نتیجه این 

آمایش بسیار قابل توجه است. 
او افزود: در بهمن ماه ۱۴۰۱ اعمال آمایش و 
پذیرش صورت گرفت و رقم را به ۶ هزار و ۲۰۰ 

کد رشته محل رساندیم. 
بلندی ادامه داد: کسانی که در آینده از ما 
مجوز می گیرند، باید با بستری در بازار مذاکره 
کنند، نیاز آن ها را احصا نمایند و ما برای آن 
بسترهایی که نیاز به متخصص دارد، نیرو 
آموزش بدهیم. در واقع با این روش جدید مراکز 
دانشگاهی علمی کاربردی به نوعی کاریابی 

تخصصی نیز انجام می دهند. 

زاکانی از خادمان  اربعین 
تقدیر کرد

علیرضا زاکانی، شهردار تهران در مراسم 
»شکر خدمت« که باحضور جمعی از پاکبانان، 
آتش نشانان، کادر درمان و دیگر خادمان آیین 
اربعین حسینی ۱۴۰۲ از مجموعه شهرداری 
تهران برگزار می شد، گفت: سر بر آستان 
امام حسین)ع( می ساییم و برای توفیقات 
این خدمت، سجده شکر به جا می آوریم که 
توانستیم در خدمت شهروندان تهرانی که 
توفیق حضور در راهپیمایی اربعین را داشتند و 
دیگر زوار باشیم. خدمتگزاری به زوار حسینی 

افتخار ماست. 

 شارژ کارت بلیت
 الکترونیکی می شود

مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات شهرداری تهران از آغاز اجرای طرح 
»کیف پول شهروندی« در پایتخت همزمان با 
سال تحصیلی جدید خبر داد. به گزارش سایت 
شهر، سعید جهانی با بیان اینکه افراد می توانند 
از طریق اپلیکیشن موبایل کیف پول خود را 
شارژ کنند، یادآور شد: با اجرای این طرح دیگر 
نیاز به ایستادن در صف های طولانی برای شارژ 
کارت بلیت نیست و شهروندان پس از شارژ 
حساب خود در کیف پول شهروندی می توانند 
از طریق QR کد پرداخت هزینه را در مترو 
 ABT انجام دهند.  جهانی با اعلام اینکه طرح
از ابتدای مهرماه در تهران عملیاتی می شود، 
خاطرنشان کرد: در مرحله نخست در مترو و 
خطوط بی آرتی، شهروندان می توانند از طریق 
کیف پول شهروندی حساب کارت بلیت خود را 

شارژ و مبالغ را پرداخت کنند. 

قطع برق و امنیت شغلی کارگران 
به گزارش ایلنا، یک منبع کارگری در استان 
یزد گفت: شمار زیادی از کارگران در شهرک 
صنعتی استان مشغول کار هستند اما قطع 
مکرر برق امنیت شغلی آنها را به خطر انداخته 
است.  به گفته این کارگر؛ حدود دو هزارو 
۵۰۰واحد تولیدی، صنعتی و خدماتی فعال 
و نیمه فعال در استان فعال هستند که بخش 
زیادی از آنها با مشکل قطع برق مواجهند. اکثر 
این واحدها به دلیل وقوع این مشکل ناچار 
هستند با کاهش تعداد شیفت ها از فعالیت 
روزانه کارخانه بکاهند و در برخی از واحدها هم 
از انجام شیفت های اضافه کاری خبری نیست. 

به نقل از این کارگر گفته می شود؛ مشکلات 
واحدهایی که بیشتر از دیگر کارخانه ها به 
برق نیاز دارند، بغرنج تر است و اگر همین روال 
ادامه یابد، قطعا با مشکلات جدی تری روبه رو 

خواهند شد. 

هشدار کاهش دما
و  همدیدی  نقشه های  کلی  پیش بینی 
آینده نگری سازمان هواشناسی نشان می دهد 
در ارتفاعات البرز مرکزی واقع در استان های 
مازندران و اردبیل افزایش ابر و رگبار پراکنده 
روی می دهد و در شمال شرق و شرق کشور 
وزش باد شدید و در برخی ساعات خیزش 
گردوخاک ادامه خواهد داشت. در سایر مناطق 
کشور جو آرام و پایداری حاکم است.  فردا 
یکشنبه در شمال آذربایجان غربی و آذربایجان 
شرقی ابرناکی، رگبار و رعدوبرق گاهی وزش 
باد شدید پیش بینی می شود.  در همین حال 
کارشناس سازمان هواشناسی با بیان این که باید 
منتظر صبح های خنک در کشور باشیم، گفت: 
دما در خیلی از مناطق کشور از جمله شمال 
غرب، شمال شرق، دامنه های زاگرس و... به زیر 
۵ درجه کاهش می یابد.  دوشنبه آینده علاوه بر 
این مناطق در اردبیل، زنجان و ارتفاعات البرز 
مرکزی رگبار پراکنده انتظار می رود. سه شنبه 
علاوه بر اردبیل و ارتفاعات آذربایجان شرقی در 
شرق سواحل دریای خزر نیز وزش باد، ابرناکی 
و بارش پیش بینی شده است.  در همین حال 
کارشناس سازمان هواشناسی با بیان اینکه باید 
منتظر صبح های خنک در کشور باشیم، گفت: 
دما در خیلی از مناطق کشور از جمله شمال 
غرب، شمال شرق، دامنه های زاگرس و... به زیر 

۵ درجه کاهش می یابد. 

تعدادی از داوطلبان رشته هنر که باید برای آزمون عملی 
شرکت می کردند، به دلیل عدم صدور کارت آزمون از حضور 
در جلسه بازماندند. این افراد کسانی بوده اند که رتبه های 

خوبی هم به دست آورده اند. 
رویداد۲۴ در گزارشی از بی برنامگی و مشکلات ادامه دار 
در آزمون کنکور ۱۴۰۲ سازمان سنجش، نوشته است: 
اخیرا مشکل عجیبی برای تعدادی از داوطلبان کنکور از 
سوی سازمان سنجش ایجاد شده که به گفته آنها تاکنون 
پیگیری هایشان راه به جایی نبرده است. ماجرا از این قرار 
است که در اتفاقی عجیب، داوطلبان خانم بعد از ثبت نام 
»امتحان عملی رشته هنر« زمانی که می خواستند کارت 
ورود به جلسه را دریافت کنند، با جمله »داوطلبی با این 
مشخصات یافت نشد« روبه رو شدند و بعد از پیگیری های 
متعدد، حالا باید با رتبه های دو رقمی و سه رقمی، یک سال 
دیگر را پشت کنکور بمانند تا شاید سال دیگر بتوانند وارد 

دانشگاه شوند. 
یکی از این داوطلبان، گفته: ۱۴ تیرماه کنکور کتبی هنر 
را دادیم و چندروز بعد هم اطلاعیه ثبت نام امتحان عملی 
آمد و ما نیز ثبت نام کردیم و من هم ادبیات نمایشی و 
طراحی صحنه ثبت نام کردم و کد سریال و کد پیگیری 

پرداخت هم دریافت کردم. تاریخ برگزاری آزمون ۱۱ تا ۲۰ 
مرداد ماه بود و روز امتحان عملی ما ۱۲ مرداد بود، اما برای 
گرفتن کارت ورود به جلسه با مشکل مواجه شدم و هرکاری 
کردیم برای اینکه کارت ورود به جلسه را دریافت کنیم، 
نتوانستیم چرا که اعلام می کرد داوطلبی با این مشخصات 
یافت نشده است، درحالی که ما کد رهگیری را هم دریافت 
کرده بودیم از قبل و بعد از پیگیری ها اعلام کردند که باید به 
باجه رفع نقص مراجعه کنید، زیرا این قبیل اتفاقات هر سال 
برای داوطلبان پیش می آید و هر سال در باجه های سازمان 
نواقص رفع می شود، با این حال امسال به آنها اجازه حضور 

داده نشده است. 
این داوطلب که در مقطع کارشناسی رتبه قبولی به دست 
آورده، توضیح داده: باجه رفع نقص در دانشگاه تهران است 
و گفتند به آنجا بروید. نماینده های سازمان سنجش گفتند 
اسم شما در لیست نیست. من هم تمام مدارکی که داشتم 
را به آن ها نشان دادم و کد های پیگیری را ارائه کردم و حتی 
پرینت تمام مراحل ثبت نام را هم نشان شان دادم، اما گفتند 

بروید از سازمان سنجش درخواست کنید. 
او همچنین گفته: به ما گفته بودند سال های قبل که 
این مشکل برای داوطبان پیش می آمده در همان روز در 

دانشگاه حل می شود، اما امسال گفتند چون رئیس سازمان 
سنجش تغییر کرده، قوانین هم تغییر کرده است و رفع نقص 
مدارک انجام نمی شود.  به گفته این داوطلب بازمانده: »به 
رئیس سازمان سنجش هم ایمیل زدیم و هم درخواست 
کتبی دادیم، اما هیچ جوابی نگرفتیم. کارمندان سازمان 
سنجش هم می گفتند کاری از دست ما ساخته نیست. 
ما اگر ثبت نام مان مشکل داشت، طبیعتا زودتر به تهران 
می آمدیم، اما چون ثبت نام مان به درستی صورت گرفته 
بود و صرفا فقط کارت ورود به جلسه بود، مثل همه دوره ها 
همان روز انجام دادیم. آن روز علاوه بر آزمون های عملی 
زیرگروه نمایش، آزمون استخدامی آموزش و پرورش نیز 
برگزار می شد و با وجود برگزاری این دو آزمون مهم، سازمان 

سنجش به دلیل موج گرما تعطیل بود!«
او گفته: ما در گروه تلگرامی حضور داریم و بیش از ۱۰۰ 
نفر از داوطلبان چنین مشکلی برایشان ایجاد شده، اما 
هیچ کس صدای ما را نشنید تا مشکل را حل کند و حتی 
شنیدیم مقامات سازمان به معترضان گفته بود بالا بروید 
پایین بیایید، ما نمی توانیم قوانین را تغییر دهیم. حتی برای 
یکی از داوطلبان که رتبه اش ۱۹ بود هم این مشکل ایجاد 

شده است.

تغییر قوانین و بی برنامگی در کنکور ۱۴۰۲ ادامه دارد؛ 

۱۰۰ دختر از آزمون عملی رشته هنر بازماندند! گـزارش

فقط در یک شهر؛ 

۴۰ مدرسه 
با علاالدین 
غیراستاندارد 
گرم می شود

رئیس آموزش و پرورش عشایر استان 
کهگیلویه و بویراحمد از گرم شدن ۴۰ مدرسه 
شهرستان  که  گچساران  شهرستان  در 
نفت خیز ایران است با علاالدین های قدیمی 
نفتی خبرداد و تاکیدکرد که این وسایل 

گرمایشی کاملا غیراستاندارد هستند. 
علی رحیمی انور به ایلنا از یاسوج گفت: 
با توجه به شرایط خاص عشایری و کوچ رو 
بودن برخی از عشایر، وسایل گرمایشی این 
مدارس هر ساله برای ما بحران ساز است و 
به دنبال این هستیم که وسایل گرمایشی 
استاندارد برای این ۴۰ مدرسه تهیه کنیم 
برای اینکه سلامت دانش آموزان به خطر 

نیفتد. 
او با اصرار بر خواهش خود مبنی براینکه 
اگر کسی بتواند در این موضوع کمک مالی 
کند استقبال زیادی می کنیم، اظهار داشت: 
مدارس سیار ما از نظر چادر و تجهیزات اولیه 

مشکلی ندارند. 
رئیس آموزش و پرورش عشایر استان 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: به همت خیرین 

و اداره کل نوسازی مدارس، هفت باب مدرسه 
مدارس  جایگزین  و  بازگشایی  مهر  اول 
کانکسی می شوند و می توانیم کانکس ها را در 
اختیار مدارس زیر ۱۰ دانش آموز قرار دهیم. 

رحیمی انور در خصوص ترک تحصیل 
دانش آموزان عشایری در استان کهگیلویه و 
بویراحمد هم گفت: این معضل برای آموزش 
و پرورش عشایر وجود داشته و به همین 
دلیل هم دبیرستان شبانه روزی در سرآبتاوه 

احداث شد. 
او با بیان اینکه، مقطع متوسطه اول را هم به 
این خوابگاه ضمیمه کرده ایم و دانش آموزانی 
که به مدارس دسترسی ندارند به خوابگاه 
فقط  کرد:  خاطرنشان  می کنیم،  معرفی 
چند دانش آموز دختر در جلاله هستند که 
نمی خواهند در خوابگاه اسکان داشته باشند 
و بر اساس تصمیمی که گرفته شد امسال 
هزینه ایاب و ذهاب برای این دانش آموزان 

در نظر گرفته می شود. 
رئیس آموزش و پرورش عشایر استان 
کهگیلویه وبویراحمد گفت: مناطق و راه های 

سخت گذری داریم که باعث می شود نظارت 
بر مدارس این مناطق کمتر انجام گیرد، به 
طور مثال در برَدپهن زیلایی و شبلیز مارگون 
به دلیل مسدود شدن راه در زمستان، ایاب و 
ذهاب بسیار سخت انجام می گیرد و راهبران 
به دلیل این مسائل نمی توانند آنگونه که باید 

و شاید بر این مدارس نظارت کنند. 
رحیمی انور افزود: سختی کار راهبران در 
بازدید از مناطق سخت گذر بالاست و اینگونه 
مسیر ها خطراتی دارند، امیدواریم دولت، این 

جاده ها را ایمن کنند. 
او با تاکید براینکه یکی از معضلات موجود 
در رابطه با کار راهبران مناطق کوهستانی و 
سخت گذر این است که از نظر حق الزحمه، 
کار آنان با راهبران حوزه شهرها یکسان 
بوده و این در حالیست که اصلا کار راهبران 
عشایری مدارس کوهستانی قابل قیاس با 

راهبران شهری نیست. 
گروه های  امسال  گفت:  انور  رحیمی 
جهادی آموزش و پرورش همین مدرسه را 

رنگ زده اند. 

مدرسه و استان ها

با آغاز سال تحصیلی، »آرمان ملی« برنامه های جدید آموزشی را از نظر گذرانده

مرادِ صحرایی چیست؟
 وزیر آموزش و پرورش از تغییر ۲۰ هزار مدیر مدرسه 

خبر داده تا در مدارس، تحول ایجاد کنند

مرادصحرایی مشخص نکرده، مرادش  از تغییر و تحول چیست 
اما با توجه به اتفاقاتی که در سیستم های آموزشی بالاتر و تعدیل  
برخی اساتید صورت گرفته، تحولاتی در راستای برنامه های 
مورد نظر و ذهنیاتی جهت کنترل و نظارت بیشتر بر محیط های 
آموزشی از جمله دانشگاه ها و مدارس به ذهن متبادر می شود
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مرگ زن و مرد جوان در تصادف 
ز  سخنگوی سازمان آتش  نشانی شهرداری تهران ا
مرگ ۲ نفر در یک حادثه تصادف در جاده خاوران خبر 
داد. سید جلال ملکی؛ سخنگوی سازمان آتش نشانی 
شهرداری تهران اظهار کرد: یک مورد حادثه تصادف در 
مسیر شرق به غرب جاده خاوران نرسیده به دوربرگردان 
محله توتک مقابل خیابان صاحب الزمان به سامانه ۱۲۵ 
سازمان آتش نشانی شهرداری تهران گزارش داده شد. وی 
با بیان اینکه بلافاصله با اعلام این خبر دو ایستگاه به محل 
حادثه اعزام شدند، ادامه داد: آتش نشانان در محل حادثه 
مشاهده می کنند یکدستگاه خودروی پژو ۲۰۶ با دو 
نفر سرنشین شامل یک آقا و خانم جوان حدود ۲۵ ساله 
به دلایل نامشخصی از مسیر منحرف شده و به شدت با 
یک تیر برق در کنار جاده برخورد کرده بودند. سخنگوی 
سازمان آتش نشانی شهرداری تهران خاطرنشان کرد: بر 
اثر این برخورد قسمت جلوی ۲۰۶ تا اواسط اتاق خودرو 
تقریبا متلاشی شده و هر دو سرنشین در داخل خودرو 
محبوس بودند. ملکی تصریح کرد: آتش نشانان با انجام 
ایمن سازی های لازم عملیات خود را آغاز کرده و هر دو 
نفر را از داخل خودرو خارج کرده و تحویل عوامل اورژانس 
دادند که متاسفانه پس از معاینات لازم مشخص شد هر 
دو نفر جان خود را از دست داده اند. وی متذکر شد: این 
عملیات آتش نشانی با موفقیت به پایان رسید و محل پس 
از ایمن سازی، برای بررسی علت حادثه تحویل عوامل 

پلیس راهور شد.

 کشف موادمخدر توهم زا 
نتظامی شاهرود از کشف میلیاردی مواد  فرمانده ا
مخدر توهم زا خبر داد. سرهنگ علیرضا شائینی، اظهار 
کرد: مأموران پلیس مبارزه با موادمخدر شهرستان 
با انجام اقدامات گسترده اطلاعاتی به سرنخ هایی از 
نگهداری موادمخدر توهم زا به صورت پراکنده در حواشی 
روستاهای شمالی این شهرستان، دست یافتند. وی 
تصریح کرد: پس از بازرسی از محل دپوی موادهای 
مخدر توهم زا ماموران اقدام به انهدام محل نگهداری 
مخدرهای حدود ۶۰ میلیارد ریالی، سوداگران مرگ را 
ناکام از فروش گذاشتند و در این اقدام ۷ نفر دستگیر و 
پس از بازجویی های تکمیلی متهمان روانه زندان شدند. 
سرهنگ شائینی خاطرنشان کرد: سوداگران مرگ با 
فروش کلان موادمخدر توهم زا که جان جوانان ما را با 
خطر جبران ناپذیری دچار می کند، پول های میلیاردی 
ر این چنینی به راه  هنگفتی کسب می کنند و بازا
می اندازند. شائینی با اشاره به لزوم هوشیاری خانواده ها 
و کسب آگاهی لازم از رفتار فرزندان خود از شهروندان 
خواست تا هر گونه اقدام مشکوک از نگهداری موادمخدر 

را به مرکز فوریت های پلیسی۱۱۰اطلاع دهند. 

۳ سارق به دام افتادند
فرمانده انتظامی آرادان از اجرای موفق طرح مهار در 
این شهرستان خبر داد و گفت: در این راستا ۳ سارق 
دستگیر شدند. سرهنگ محمد صدفی در گفت وگو با 
خبرنگاران به میزبانی فرماندهی انتظامی آرادان ضمن 
بیان اینکه طرح مهار با موفقیت در این شهرستان به اجرا 
درآمد، ابراز داشت: در این طرح یک خودرو متوقف و ۳ 
سارق پسته دستگیر شدند. وی در خصوص چگونگی 
اجرای این طرح اضافه کرد: در پی اعلام مرکز ۱۱۰ مبنی 
بر سرقت پسته توسط سرنشینان یک خودرو در دامغان 
و متواری شدن آنها به سوی آرادان موضوع در دستور کار 
رسیدگی قرار گرفت. فرمانده انتظامی آرادان با بیان اینکه 
خودرو بلافاصله شناسایی و دستور توقف آن صادر شد، 
اظهارداشت: در بازرسی این خودرو مقادیری مواد مخدر 
و سه قبضه سلاح سرد و چاقو شناسایی و کشف شد. 
صدفی اضافه کرد: با محرزشدن موضوع و تشکیل پرونده 

متهمان روانه زندان شدند.

کــوتــاه

بیش از یک تن تریاک کشف شد
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان 
۲ باند قاچاق مسلح با کشف  از انهدام 
نواع موادافیونی  یک تن و ۵۰ کیلوگرم ا
در  استان  پلیس  نه  مقتدرا عملیات  در 
شهرستان های خاش و گلشن خبر داد. 
سردار دوستعلی جلیلیان در گفت وگو با 
»ایرنا« اظهار کرد: مأموران پلیس مبارزه 
با موادمخدر سیستان و بلوچستان با انجام 
اقدامات اطلاعاتی به سرنخ هایی از حمل 
توسط  موادمخدر  محموله های سنگین 
اعضای ۲ باند مسلح و سازمان یافته که قصد 
انتقال از شهرستان های خاش و گلشن به 
مرکز کشور را داشتند، به دست آوردند. 
وی افزود: تیم های اطلاعاتی و عملیاتی 
پلیس با کنترل تحرکات، سرانجام اعضای 
این باندهای مسلح را که با ۲ دستگاه 
خودرو سواری در حال جابه جایی محموله 
سنگین موادمخدر در مسیرهای فرعی 
شهرستان های موصوف بودند، شناسایی و 
تحت نظر قرار دادند. این مقام ارشد انتظامی 
در سیستان و بلوچستان تصریح کرد: در 
چند عملیات جداگانه مأموران پلیس با 
سوداگران موادافیونی به صورت مسلحانه 
درگیر شدند و پس از آنکه قاچاقچیان خود 
را در محاصره پلیس دیدند با تیراندازی به 
سمت مأموران قصد فرار داشتند که بر اثر 
آتش پرحجم تکاوران پلیس، عرصه را بر 
خود تنگ دیدند و با رهاکردن خودروها 
به سمت ارتفاعات منطقه متواری شدند. 
سردار جلیلیان خاطرنشان کرد: مأموران 
پلیس در بازرسی از خودروهای توقیفی، 
یک تن و ۵۰ کیلوگرم تریاک کشف کردند. 
وی ادامه داد: در این عملیات ها، با اقدام 
موادمخدر در  با  مبارزه  پلیس  ضربتی 
سیستان و بلوچستان و شهرستان های 
مذکور با درگیری های مسلحانه سه سوداگر 
مرگ از اعضای ۲ باند دستگیر، یک قبضه 
سلاح کلاش به همراه مقادیر قابل توجهی 
۲ دستگاه خودرو نیز  مهمات کشف و 

متوقف شد. 

۴ کشته در سانحه تصادف
رئیس پلیس راه گناباد گفت: در سانحه 
برخورد ۲ دستگاه خودروی سواری در یکی 
از محورهای مواصلاتی این شهرستان، چهار 
نفر کشته و پنج تن مصدوم شدند. سرگرد 
مجتبی زنگویی اظهار کرد: این سانحه 
بین ۲ دستگاه خودروی سواری سمند و 
پژو به وقوع پیوست که چهار کشته و پنج 
مصدوم بر جا گذاشت. وی خاطرنشان کرد: 
به دنبال وقوع این حادثه که در محور گناباد 
به کاخک رخ داد، چهار نفر از سرنشینان 
این خودروها در صحنه جان خود را از دست 
دادند. رئیس پلیس راه گناباد بیان کرد: دلیل 
وقوع این حادثه توسط پرسنل پلیس راه 
گناباد در دست بررسی است. به دنبال وقوع 
این حادثه چهار دستگاه آمبولانس و یک 
اتوبوس آمبولانس و یک بالگرد اورژانس 

هوایی به محل اعزام شدند.

 کشف قرص متادون
 و ترامادول 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فاتب، 
از دستگیری یک سوداگر مرگ خبر داد و 
گفت: در بازرسی از خودروی متهم، بیش 
از ۱۲ هزار عدد قرص متادون و ترامادول 
کشف شد. سرهنگ حسین باباپور اظهار 
داشت: در پی ارجاع چندین فقره گزارش 
و شکایات مردمی مبنی بر فعالیت مشکوک 
راننده یک خودرو تاکسی سمند در محله ای 
در جنوب غرب تهران پرونده ای در این 
رابطه تشکیل و تیمی از مأموران پایگاه دوم 
پلیس مبارزه با مواد مخدر فاتب رسیدگی 
به موضوع را به عهده گرفتند. وی افزود: 
با رصد و مراقبت دقیق و تکمیل پرونده و 
تلاش اطلاعاتی مأموران پلیس مشخص 
شد راننده این خودرو با پوشش تاکسی در 
زمینه قاچاق و فروش انواع داروی غیرمجاز و 
مواد مخدر فعالیت می کند که با کامل شدن 
اطلاعات، تیم عملیاتی پایگاه دوم پلیس 
مبارزه با مواد مخدر فاتب نسبت به عملیات 
دستگیری اقدام و موفق شدند ضمن رعایت 
اصل غافلگیری متهم را دستگیر کنند. وی 
تصریح کرد: با دستگیری متهم بلافاصله 
نسبت به بازرسی خودرو و طی آن مقدار ۱۲ 
هزار و ۳۸۰ عدد قرص متادون و ترامادول، 
۳۹ لیتر شربت متادون و ۶ کیلوگرم تریاک 
کشف و صورت جلسه شد. رئیس پلیس 
مبارزه با مواد مخدر تهران بزرگ در پایان 
خاطرنشان کرد: متهم پس از دستگیری 
به همراه اقلام مکشوفه به مقر پلیس منتقل 
و پس از انجام تحقیقات تکمیلی و بازجویی 

فنی به مرجع قضائی تحویل داده شد.

عاملان قتل مرد ثروتمند در لواسان و 
زن سالخورده در تهران دستگیر و محاکمه 
شدند. مردادماه سال ۱۳۹۹ بود که زن جوانی 
هراسان با مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ تماس 
گرفت و به اپراتور گفت: »مادرم در خانه اش 
تنها زندگی می کند و ما نیز آخر هفته ها به 
دیدارش می  رویم اما امروز جسدش را در حمام 
خانه مشاهده کردیم لطفا با اعزام ماموران 
کمک کنید.« با اعلام خبر، تیمی از کارآگاهان 
اداره دهم پلیس آگاهی، متخصصان پزشکی 
قانونی و ماموران تیم تشخیص هویت به همراه 
بازپرس کشیک قتل راهی خانه موردنظر 
بتدایی  در شرق تهران شدند و تحقیقات ا
را آغاز کردند. تیم جنایی در محل حادثه با 
جسد زن سالخورده ای مواجه شدند که براثر 
خفگی به قتل رسیده بود و سرش در تشت آب 
داخل حمام قرار داشت؛ بررسی های اولیه نیز 
نشان می داد، عامل این جنایت با برنامه ریزی 
قبلی به قصد سرقت وارد منزل شده و مرتکب 
قتل شده است. کارآگاهان در نخستین گام 
زن  خانه  اطراف  مداربسته  دوربین های 
سالخورده را هدف بازبینی قرار دادند اما به 
سرنخی دست نیافتند که این ماجرا برای تیم 
جنایی نشان می داد، قاتل فردی آشنا بوده و از 
محله موردنظر شناخت داشته است. تحقیقات 
در رابطه با این پرونده ادامه داشت تا اینکه 
بیست ونهم شهریورماه همان سال، زن جوانی 
به اداره چهارم پلیس آگاهی رفت و فقدان 
پدر میانسالش را به کارآگاهان گزارش کرد 
و مدعی شد که از خانه وی اموال با ارزشی به 
سرقت رفته است؛ بدین ترتیب تحقیقات آغاز 
شد اما در نخستین  گام با استعلام از سازمان 
پزشکی قانونی و بیمارستان های ایران سرنخی 
به دست نیامد. تحقیقات ابتدایی حکایت از  
آن داشت، از کارت بانکی فرد گمشده برای 
خرید لوازم خانگی و تلفن همراه پول برداشته 

شده است که همین موضوع باعث شد تا 
کاراگاهان دوربین های مداربسته ۲ مغازه  را 
هدف بازبینی قرار دادند و هویت فردی که 
اجناس را خریداری کرده شناسایی کردند. 
بدین ترتیب تنها مظنون پرونده با دستور 
قضائی دستگیر شد؛ او در تحقیقات ابتدایی 
منکر هرگونه ارتباط با مرد گمشده و خرید از 
کارت بانکی وی بود، اما پس از مواجه با مدارک 
موجود در پرونده چاره ای جز بیان حقیقت 
را نداشت و به قتل هولناک مرد ثروتمند در 
لواسان با همکاری دوستش اعتراف کرد. 
همین سرنخ کافی بود تا متهم دیگر پرونده 
به نام »نیما« در یک عملیات ضربتی دستگیر 
شود؛ »نیما« که متوجه شده بود همدستش 
ماجرای این جنایت فاش کرده است به قتل 
مرد میانسال در لواسان و زن سالخورده در 
شرق تهران با انگیزه سرقت در شرق تهران، 

اعتراف کرد.
    محاکمه در دادگاه

پس از رازگشایی از ۲ فقره قتل در تهران 
و پایان تحقیقات مقدماتی، قرار جلب و 
کیفرخواست متهمان به اتهام قتل مرد گمشده 
در لواسان و زن سالخورده در شرق تهران 
از سوی دادسرای لواسانات و جنایی تهران 
صادر شد که شهریور ماه امسال، متهمان پای 
میز محاکمه در شعبه یازدهم دادگاه کیفری 
یک استان تهران ایستادند. در ابتدای جلسه 
رسیدگی، کیفرخواست صادرشده قرائت شد 
و سپس »نیما« متهم ردیف اول پرونده در 
جایگاه حاضر شد و اتهام مباشرت در قتل 
عمدی به او تفهیم شد. متهم، ماجرای اولین 
جنایت را این طور توضیح داد: »من به شیشه 
اعتیاد دارم که همین باعث شد تا دست به 
این سرقت های مرگبار بزنم؛ زن سالخورده 

همسایه خانه  ما بود که می دانستم او اموال 
باارزش زیادی دارد؛ به همین خاطر راهی 
خانه اش شدم. زن سالخوده وقتی درب را باز 
کرد سریعا وارد خانه شدم و با یک روسری 
خفه اش کردم پس از جنایت نیز سر مقتوله را 
داخل تشت پر از آب داخل حمام قرار دادم تا با 
عادی سازی صحنه، تیم جنایی را گمراه کنم؛ 
پول حاصل از این سرقت را نیز صرف خرید 

موادمخدر کردم.«
    اعتراف به قتل مرد ثروتمند 

نیما در تشریح قتل مرد ثرومند ادامه داد: 
»پس از قتل زن سالخورده با فردی آشنا 
شدم که او هم مثل من معتاد بود و پول خرید 
موادمخدر را نداشت، به همین خاطر با او 
نقشه  سرقتی را از یک همسایه ثروتمند دیگر 
طراحی کردیم.« وی ادامه داد: »روز حادثه با 
چرب زبانی همسایه را متقاعد کردیم تا برای 
بازدید از یک ملک با خودروی ما به لواسان 
بیاید؛ در جاده لواسان بودیم که به قصد سرقت 
کلید خانه و کیف پول با مقتول درگیر شدیم 
و در جریان این نزاع با کمربند ایمنی ماشین 
وی را خفه کردیم.« متهم مدعی شد: »من 
و دوستم پس از ارتکاب جنایت، جسد را 
در بیابان های اطراف رها کردیم و سپس 
با کلیدهایی که در اختیار داشتیم به خانه 
مقتول رفتیم و از خانه وی اموال باارزشی را 
سرقت کردیم؛ این اعمال مجرمانه را فقط 
به خاطر نداشتن پول موادمخدر انجام دادم.« 
پس از اعترافات نیما در جلسه رسیدگی، متهم 
دیگر پرونده در جایگاه حاضر شد و به قتل 
مرد ثروتنمند در جاده لواسان با همدستی 
»نیما« اعتراف کرد. به گزارش تسنیم، پس 
از اظهارات متهمان پرونده، قضات شعبه 
یازدهم دادگاه کیفری یک استان تهران، 
پایان جلسه را اعلام کردند و برای صدور رأی 

وارد شور شدند.

راز قتل مرد ثروتمند و زن سالخورده فاش شد

جهــان
کشف مواد مخدر از مهد کودک  

پلیس نیویورک یک انبار مخفی نگهداری از موادمخدر 
را در مهدکودکی کشف کرد که چند روز پیش به خاطر 
مرگ کودکی یک ساله  بر اثر مسمومیت با مخدر فنتانیل 
در این مهد، تعطیل شد به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه 
خبری RNZ نیوزیلند، پلیس در عملیات تجسسی که بعد از 
تعطیلی مهدکودک آغاز شد، یک دریچه مخفی روی زمین 
پیدا کرد و پس از گشودن آن، محل اختفای مقادیر زیادی 
ماده مخدر فنتانیل، مخدرهای دیگر و سایر لوازم جانبی 
مرتبط با بسته بندی موادمخدر را در زیر زمین کشف کرد. 
گزارش ها حاکیست که این کودک خردسال بر اثر تماس با 
فنتانیل جانش را از دست داده است. عکس های منتشر شده 
توسط اداره پلیس شهر نیویورک بیش از ۱۲ بسته کیسه 
پلاستیکی مملو از پودرهای قهوه ای و سفید را نشان می دهد. 
این کودک در حالی که بیهوش شده بود به بیمارستان منتقل 
شد اما در نهایت به دلیل شدت مسمومیت در اثر تماس با 
موادمخدر جانباخت. »نیکلاس دومینیکی« فقط یک هفته 
در مهد کودک »دیوینو نینو« بود. به گفته پلیس، فنتانیل 
در اتاق خواب زیر یک تشک پنهان شده بود. سه کودک 
دیگر نیز پس از قرارگرفتن در معرض موادمخدر قوی در این 
مهدکودک، در بیمارستان بستری شدند و آزمایش یکی از 
قربانیان وجود مخدر را تأیید کرد. به گفته دادستان فدرال، 
صاحب مهدکودک و مستأجرش با اتهاماتی چون نگهداری 
موادمخدر به قصد توزیع که منجر به مرگ این کودک شده 
و اتهامات دیگر روبه رو هستند. پلیس نیویورک همچنین 
گفته است حجم موادمخدر کشف شده می تواند باعث مرگ 
۵۰۰ هزار نفر شود. بازرسان در این تحقیقات سه دستگاه 
پرس مورد استفاده برای بسته بندی کیلویی موادمخدر را 
نیز کشف کردند. پلیس گفته است که تحقیقات روی این 

پرونده ادامه دارد

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری سارق 
طلاقاپی خبر داد که به جرم ۳۰۰ فقره سرقت، تحت تعقیب 
بود. سردار محمد گودرزی اظهار داشت: در پی وقوع چند 
فقره سرقت در محدوده انقلاب، تیم عملیاتی کلانتری ۱۴۸ 
انقلاب تحقیقات میدانی و اجرای طرح مقابله با سارقان 
طلاقاپ به صورت ویژه انجام داد تا اینکه مأموران حین 
گشت زنی به رفتار یک مرد که با در اختیارداشتن ابزاری 
به صورت پیاده در حال تردد بود، مشکوک شدند. وی عنوان 

کرد: متهم به محض مشاهده مأموران به سرعت خود را 
در پشت شمشادهای حاشیه کوچه مخفی تا شاید بدین 
ترتیب امکان فرار مهیا شود. رئیس پلیس پیشگیری تهران 
با بیان اینکه مأموران با آمادگی کامل و به صورت قاطع در 
یک اقدام غافلگیرانه مجال هرگونه تحرک را از متهم سلب 
کردند، افزود: سارق در حالی که ۶ رشته گردنبند طلا و 
تعداد ۶ پلاک طلا در دست داشت زمینگیر و دستگیر شد. 
وی افزود: مأموران بعد از بررسی متوجه شدند که متهم 

سال گذشته با همدستی دوستانش از دادسرا کرج به همراه 
دستبند و پابند اقدام به فرار کرده و تحت تعقیب پلیس قرار 
گرفته بود. رئیس پلیس پیشگیری تهران ادامه داد: متهم 
۴۷ ساله در تحقیقات اولیه به سرقتی بودن اموال همراه 
خود معترف و با بررسی سوابق متهم مشخص شد دارای 
۳۰۰ فقره سابقه سرقت است. سردار محمد گودرزی در 
پایان خاطرنشان کرد: تحقیقات برای شناسایی شکات و 

کشف جرایم احتمالی ادامه دارد.

دستگیری سارق با ۳۰۰ فقره سرقت

رئیس پلیس اگاهی تهران بزرگ، از دستگیری یک سرایدار 
معتاد به اتهام قتل همسرش خبر داد و گفت: بهانه این قتل، 
دادخواست طلاق بود. سردار علی ولیپور گودرزی اظهار 
داشت: در پی وقوع یک فقره قتل در شرق استان تهران، موضوع 
رسیدگی به این پرونده در اختیار تیمی زبده از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان در گام 
نخست با بررسی صحنه جرم دریافتند خانم ۳۵ ساله بر اثر 
ضربات متعدد چاقو به کمر، شکم، پهلو و قفسه سینه مجروح 
و بر اثر خونریزی شدید کشته شده است که بلافاصله اقدامات 
جنایی در این خصوص آغاز و در گام بعدی بررسی ها به سراغ 
فرزندان مقتول رفتند که در بررسی های انجام شده عنوان 
داشتند؛ پدرشان که سرایدار یکی از مدرسه های شرق استان 

تهران بود به مصرف موادمخدر اعتیاد داشت و پس از اینکه 
مادرشان به مدرسه مراجعه می کند، پدرشان پس از درگیری 
لفظی با مادر با هم دعوا می کنند و پدرشان با ضربات متعدد 
چاقو مادرشان را به قتل می رساند. این مقام ارشد انتظامی در 
ادامه تصریح کرد: کارآگاهان از دیگر شاهدان نیز تحقیقات 
به عمل آوردند که یک نفر از آنان اظهار داشت: »در حال 
خروج از مدرسه بودم که فریاد کمک از طبقه بالا به گوشم 
رسید و وقتی مراجعه کردم متوجه شدم مردی خون آلود به 
سمت پایین در حال دویدن است و وقتی پرسیدم چه شده، 
گفت هیچ چیزی نیست دعوای خانوادگی است و سپس با 
ماشین خود متواری شد.« رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ 
در ادامه با بیان اینکه کارآگاهان با استفاده از شیوه های نوین 

کشف جرم در کوتاه ترین مدت مخفیگاه قاتل را شناسایی 
کردند، اظهارکرد: کارآگاهان زبده پلیس آگاهی در ادامه پس 
از شناسایی مخفیگاه قاتل در یک عملیات غافلگیرانه متهم را 
حین مصرف موادمخدر دستگیر و به اداره دهم پلیس آگاهی 
انتقال دادند. وی گفت: متهم در بازجویی های اولیه اقرار داشت؛ 
به دلیل اینکه به موادمخدر اعتیاد داشت، همسرش قصد جدایی 
از وی را داشته و دادخواست طلاق داده بود اما قاتل در روز قتل 
به خاطر مصرف موادمخدر حالت طبیعی خود را در جر و بحث 
از دست داده و با سلاح سرد به همسرش حمله می کند و با 
زدن ۱۰ ضربه چاقو به وی او را به قتل می رساند. سردار ولیپور 
گودرزی در پایان خاطرنشان کرد: متهم با صدور قرار قانونی از 

سوی مراجع قضائی به جرم قتل عمدی به زندان منتقل شد.

قتل زن به دست شوهر معتاد

محموله بزرگ شیشه کشف شدراز قتلی که پس از 5 سال بر ملا شد
دادستان مرکز ایلام جزئیات و راز قتل مردی میانسال که ۵ سال پیش روی داده بود را تشریح کرد. در سال ۱۳۹۷ 
شخصی میانسال در شهرستان دره شهر، حسب اعلام بستگان درجه یک به طور کاملا مشکوک ناپدید می شود. تحقیقات 
مقدماتی انجام ولی نتیجه ایی حاصل نمی شود، تا اینکه موضوع با همت دادستانی و بازپرس شهرستان دره شهر مجددا 
در دستور کار قرار می گیرد و سرنخ هایی از اینکه شخص مزبور به قتل رسیده، کشف می شود. دادستان مرکز استان ایلام 
در تشریح موضوع اظهار کرد: پس از پیگیری جدی موضوع و تحقیقات معلوم شد شخص توسط خانواده همسر و برادر 
همسرش در شهرستان پلدختر لرستان به قتل رسیده و در منزل مسکونی سابق وی دفن شده است. عبدالوهاب بخشنده 
تصریح کرد: نظر به حساسیت موضوع و هماهنگی های به عمل آمده با حضور بازپرس رسیدگی کننده در شهرستان 
موصوف و منزل سابق مسکونی متهمان، جسد مقتول در یک انباری کشف شد، در این راستا و بنابر تحقیقات به عمل آمده 
همسر مقتول صراحتا به ارتکاب قتل، با مشارکت برادرش و در حضور مادرش اقرار کرده و انگیزه ارتکاب قتل را اختلافات 
خانوادگی بیان کرده است. وی در ادامه، ضمن تقدیر از جدیت مجموعه قضائی شهرستان دره شهر به خصوص بازپرس 
محترم پرونده و ضابطان پلیس آگاهی آن حوزه، گفت: در این راستا متهمان، بازداشت و تحقیقات تکمیلی با توجه به محل 
وقوع جرم با صدور قرار عدم صلاحیت شهرستان پلدختر محول شد. بخشنده خاطرنشان کرد: کلیه گزارشات مردمی در 
سطح استان مبنی بر ارتکاب جرائم علیه امنیت یا تمامیت جسمانی افراد، توسط همکاران بنده و ضابطان دادگستری به 
جدّ پیگیری و مورد تحقیق قرار خواهد گرفت و مردم شریف استان در صورت مشاهده هر گونه ارتکاب جرائم موضوع را 
از طرق اعلامی یا تماس با مرکز فوریت های پلیسی اعلام کنند و یقین داشته باشند که مورد پیگیری قرار خواهد گرفت.

 فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان از کشف ۱۰۱ کیلو و ۱۰۰ گرم 
ماده مخدر شیشه توسط تکاوران پلیس مبارزه با موادمخدر در شهرستان 
کنارک خبر داد. سردار دوستعلی جلیلیان اظهار کرد: مأموران پلیس 
کنارک با اقدامات اطلاعاتی بر روی اعضای یک باند تهیه و توزیع مواد 
افیونی مطلع شدند، قاچاقچیان قصد دارند محموله موادمخدری را به 
مرکز کشور انتقال دهند. وی افزود: بلافاصله مأموران وارد عمل شده و 
ضمن پایش و رصد تحرکات احتمالی در یک عملیات غافلگیرانه و سریع 
نسبت به بازرسی محل موصوف اقدام کردند. فرمانده انتظامی سیستان 
و بلوچستان با اشاره به اینکه قاچاقچیان قبل از رسیدن ماموران از محل 
متواری شدند، تصریح کرد: در این عملیات طی بازرسی از منزل ۱۰۱ کیلو 
و ۱۰۰ گرم ماده مخدر شیشه کشف شد. وی با تأکید بر اینکه کارکنان 
پلیس خواب را از چشمان خود می گیرند تا سوداگران مرگ به اهداف شوم 
خود نرسند، از شهروندان فهیم درخواست کرد: هر موردی را که احساس 
می کنند علتی باشد برای ایجاد ناامنی در سطح استان، از طریق شماره 

۱۱۰ به پلیس اعلام کنند.

رئیس پلیس آگاهی استان خوزستان از دستگیری قاتل فراری که اقدام به قتل 3 نفر و مجروحیت فرد دیگری در شهرستان 
شوش کرده بود خبر داد. سرهنگ سیروس دریکوند در خصوص جزئیات این خبر اظهار کرد: در پی وقوع یک فقره تیراندازی 
منجر به قتل 3 نفر و مجروحیت یک نفر دیگر در شهرستان شوش موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان مبارزه با قتل 
استان قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان پلیس با اقدامات فنی و گسترده پلیسی موفق به شناسایی قاتل شده که پس از هماهنگی 
با مرجع قضائی در یک عملیات ضربتی و غافلگیرانه قاتل را که قصد فرار از کشور را داشت در شهرستان اهواز دستگیر کردند. 
رئیس پلیس آگاهی استان خوزستان با اشاره به انگیزه قاتل که اختلاف و انتقام جویی بوده، اظهار کرد: قاتل پس از دستگیری 
صراحتا به هر سه فقره قتل اعتراف کرد. سرهنگ دریکوند با بیان اینکه قاتل مذکور، قاچاقچی موادمخدر و از متهمان تحت 

تعقیب بوده است، تصریح کرد: متهم پس از تشکیل پرونده مقدماتی برای سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی داده شد.

قاتل فراری 
در اهواز 
دستگیر شد



  آرمان ملی: آخرین حاشیه های حضور رونالدو در ایران به 
ماجرای هدیه پیراهن وی به فاطمه حمامی برمی گردد که در 
چند روز قبل نقل محافل ورزشی و غیر ورزشی بود؛ پیراهنی 

که نزد باشگاه پرسپولیس جامانده بود! 
 شروع 

رونالدو به فاطمه حمامی معلول سفیدشهری دو پیراهن 
هدیه داد که یکی از پیراهن ها امضای او را داشت، اما متأسفانه 
باشگاه پرسپولیس پیراهن دارای امضا را به فاطمه حمامی 
نداد ه است. روز پنجشنبه تسنیم نوشت: فاطمه حمامی 
دختر هنرمند سفیدشهری دارای معلولیت ۷۰ درصدی که 
دو نقاشی از رونالدو ستاره تیم فوتبال النصر عربستان کشیده 
بود، پیش از بازی با پرسپولیس با این ستاره پرتغالی ملاقات 
کرد. رونالدو در این ملاقات پس از ابراز خوشحالی از هدیه این 
معلول سفیدشهری دو پیراهن خود از تیم النصر عربستان را که 
یکی از آن پیراهن ها امضای رونالدو را داشت به فاطمه حمامی 
اهدا کرد، اما متأسفانه باشگاه پرسپولیس پیراهن دارای امضا 
رونالدو را به فاطمه حمامی نداده است. مرتضی حمامی برادر 
فاطمه حمامی معلول ۷۰ درصد سفیدشهری در گفت وگو با 
تسنیم در کاشان، با تأیید این موضوع، اظهار داشت: متأسفانه 
پیراهن دارای امضای رونالدو از سوی باشگاه پرسپولیس به 
خواهر من داده نشد. وی ضمن اشاره به ناراحتی این موضوع 
از سوی خواهرش افزود: اگر چه فاطمه دارای معلولیت است، 
اما وی شخصاً با مسئولان باشگاه پرسپولیس به صورت پیامکی 
ارتباط برقرار کرده و خواهان عودت هدیه خود شده است. برادر 
فاطمه حمامی با بیان اینکه این موضوع را پیگیری کردیم، ابراز 
داشت: امیدواریم باشگاه پرسپولیس هدیه رونالدو، ستاره 
پرتغالی تیم فوتبال النصر عربستان را به خواهرم بازگرداند و 

دل او را شاد کند. 
باشگاه پرسپولیس درباره اتفاقات رخ داده در ماجرای 
اهدای پیراهن رونالدو به فاطمه حمامی هوادار معلول این 
تیم توضیحاتی ارائه کرد. متن توضیح باشگاه پرسپولیس که 
برای تسنیم ارسال شده به شرح زیر است: »مسئولان باشگاه 
پرسپولیس قبل از اینکه مقدمات دیدار رونالدو با فاطمه حمامی 
فراهم شود با مسئولان النصر جلسه ای داشتند که دو دست 
لباس رونالدو از طرف تیم عربستانی به باشگاه پرسپولیس 
اهدا می شود. زمانی که فاطمه حمامی به دیدار رونالدو رفت 
این بازیکن و باشگاه النصر کیتی برای اهدا همراه نداشتند و 
مسئولان پرسپولیس همان لباس اهدایی باشگاه النصر را برای 
امضا و هدیه به هنرمند معلول در اختیار رونالدو قرار می دهند. 
بعد از اتمام این دیدار خانواده فاطمه حمامی کیت سورمه ای 
رنگ را همراه خود می برند و مسئولان پرسپولیس بعد از بازی 
متوجه می شوند که کیت زرد رنگ که امضای رونالدو روی آن 
حک شده و آن را تقدیم این هنرمند کرده، جا مانده است. در 
تماسی که مسئولان پرسپولیس با خانواده حمامی می گیرند 

این موضوع را اطلاع می دهند و امروز قرار است یکی از اعضای 
خانواده این بانوی هنرمند در باشگاه حاضر شود تا کیت زرد 

رنگ را تحویل بگیرد.« 
 دریافت 

در ادامه این اتفاقات ورزش سه نوشت: برادر فاطمه حمامی 
دقایقی پیش با حضور در باشگاه پرسپولیس پیراهن امضا شده 
رونالدو که به خواهرش هدیه شده بود را از مدیران باشگاه 

گرفت. 
 صحبت های فاطمه 

رونالدو که به همراه تیم فوتبال النصر عربستان به ایران سفر 
کرده بود در یک اقدام مهم با کودک هنرمندی که از معلولیت 
رنج می برد دیدار کرد. حس و حال این دختر معلول از دیدار با 
یکی از بزرگ ترین فوتبالیست های تاریخ در نوع خود بی نظیر 
است. این موضوع باعث شد تا گفت وگویی را با فاطمه حمامی 
دختر هنرمند و نقاش داشته باشیم. از فاطمه می پرسم وقتی به 
تو گفتند قرار است با رونالدو دیدار کنی، چه حسی به تو دست 
داد، پاسخ داد: خیلی خوشحال شدم، خیلی؛ برای این آرزو 
سال ها صبر کرده بودم، لحظه شماری می کردم. امیدوار بودم. 
وی ادامه داد: وقتی خدا بخواهد هرچیزی ممکن می شود. من 
خدا را دارم، خدا خیلی بزرگ است، همیشه خدا در کنار من 
بوده، در تمام لحظات زندگی ام. خانم حمامی ادامه داد: به همراه 
پدر، مادر و برادرم از کاشان به سمت تهران حرکت کردیم. در 
تمام طول مسیر به این فکر می کردم که چطور باید خداوند 
را شکر کنم و یا واقعا رونالدو را خواهم دید؟ بانوی هنرمند 
خاطرنشان کرد: رونالدو مرا می شناخت، آشنایی من با رونالدو 

به سال ها پیش بر می گردد، به آن زمان که نقاشی رونالدو را 
کشیدم و تصویری از این نقاشی به باشگاه رئال مادرید رسید. 
آنها رونالدو را در جریان گذاشتند و پیراهن شماره هفت این تیم 
را برایم به عنوان هدیه فرستادند. وی خاطرنشان کرد: وقتی به 
هتل رسیدیم به دلیل ملاحظاتی که وجود داشت من تنها به 
ملاقات رونالدو رفتم. پدر، مادر و برادرم بیرون ماندند هر چند 
دوست داشتم در آن لحظات تاریخی و احساساتی کنارم حضور 
داشته باشند. فاطمه حمامی در پاسخ به این پرسش که با دیدن 
رونالدو چه حسی به او دست داد، این جملات را بر زبان آورد: 
قابل توصیف کردن نیست، وقتی بزرگ ترین رویای زندگی ام 
به واقعیت تبدیل شده بود، حسی عجیبی داشتم. حسی که 
باعث شد احساساتی شوم، باز هم می گویم خدای بزرگ خیلی 
دوستت دارم، عاشقت هستم. بانوی هنرمند از حس رونالدو در 
این ملاقات حرف زد: رونالدو با دیدن من بغض کرد و اشک در 
چشمانش جمع شد، او مرا بغل کرد و بابت نقاشی هایی که از او 
کشیده بودم تشکر کرد. این بانوی هنرمند از لیونل مسی نیز 
حرف زد، او درباره اینکه این ستاره آرژانتینی را بیشتر دوست 
دارد یا رونالدو را، گفت: هر دو را دوست دارم. مسی و رونالدو 
بهترین هستند، من آنها را به یک اندازه دوست دارم. وی اعلام 
کرد: می خواهم یک چیزی را به شما بگویم، من حتم دارم یک 
روز مسی را از نزدیک می بینم، درست مثل رونالدو، آن روز دیر 
نیست. وقتی خدا هست همه چیز ممکن میشه. من خدا را دارم. 
بانوی هنرمند در پایان دوست نداشت درباره حاشیه هایی که 
درباره پیراهن رونالدو به وجود آمد حرف بزند، او فقط گفت: 

پیراهن اصلی رونالدو به دستم رسید.
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دیدگـاه

گفت وگو

کیت اصلی نزد باشگاه پرسپولیس جا مانده بود! 

پیراهن جنجالی رونالـــــــدو

خانی: از نکونام قهرمانی می خواهیم
 علیرضا خانی عضو هیات مدیره استقلال گفت: تنها باشگاهی 
که سقف بودجه را رعایت کرد، استقلال بود زیرا از ما خواسته 

بودند و این کار را انجام دادیم. 
 استوری بازیکنان 

علیرضا خانی درمورد استوری مشترک بازیکنان استقلال و 
گلایه از مدیریت این باشگاه، اظهار داشت: واقعا استقلال مشکل 
مالی دارد و این موضوع نیز مربوط به دوره مدیریت ما نیست. از 
دوره مدیریت های قبلی جمع شده و اکنون هم وجود دارد. بازیکن 
هم حق دارد دنبال پولش باشد. اواسط مرداد ۴۰ میلیارد تومان 
از قرارداد بازیکنان را پرداخت کردیم. اگر بدهی سال گذشته را 
نداشتم، می توانستم این مبلغ را به عنوان ۱۰ درصد مبلغ قرارداد 
فصل جاری پرداخت کرده و الان تحت فشار نباشم. وی افزود: این 
بدهی مربوط به سال های قبل است و مجبور شدم آن را تسویه 
کنم. ۴۰ میلیارد آورده دوره مدیریت جدید و علی خطیر است. 
بی انصافی است که می گویند هیات مدیره دروغ می گوید یا وعده 
پوچ می دهد. شبانه روز تمام تمام تلاش خود را می کنیم تا منابع 

مالی به باشگاه تزریق شود. 
 قرارداد 

عضو هیات مدیره استقلال در واکنش به این موضوع که یکی 
از منابع مالی اسپانسر است و در شرایطی که این باشگاه با یک 
شرکت قرارداد بسته و گفته می شد بخشی از این مبلغ پرداخت 
شده اما الان گفته می شود نه تنها هیچ مبلغی پرداخت نشده بلکه 
چک های این شرکت نیز برگشت خورده است و همین امر فضای 
دروغ را در اذهان به وجود می آورد، گفت: خیلی تلاش کرده و با 
شرکت های بزرگ هم وارد مذاکره شدیم اما در بحث اسپانسری 

به نتیجه ای نرسیدیم. شرکتی آمد و با آن مذاکره کردیم. قرار شد 
در چهار بازی اول، این بحث را تقبل کند. خانی تصریح کرد: پس 
از برگزاری این چهار بازی نتوانست منابع مالی را به موقع تزریق 
کند. یکی از چک هایشان پاس نشد. قرارداد این چهار دیدار حدود 
۲۰ میلیارد بود. چک اول این باشگاه برای تاریخ ۱۵ شهریور بود 
که برگشت خورد، اما چک دوم هنوز به سررسید نرسیده است. 
وی در واکنش به این موضوع که گفته می شود باشگاه استقلال 
با شرکتی قرارداد بسته که می گویند هنوز فعالیت خود را شروع 
نکرده و ظاهرا اعلام کرده به عنوان پیش تبلیغ روی پیراهن 
استقلال بنشیند تا در ادامه همه آن را بشناسند و آیا بستن قرارداد 
با چنین شرکتی نیازمند دریافت پیش پرداخت نیست، توضیح 
داد: روز اولی که با این شرکت وارد مذاکره شدیم قرار ما بر این 
بود اما نتوانستند منابع مالی را به موقع تزریق کنند. به ما تعهد 
دادند اواسط یا آخر شهریور و در نهایت اول مهر بتوانند این منابع 
را به باشگاه تزریق کنند. عضو هیات مدیره استقلال تاکید کرد: 
پس از برگشت خوردن چک، مذاکره کردیم و قرار شد با چک 
دوم خود، کامل منابع را به ما پرداخت کنند. یعنی ۲۰ میلیارد 

را کامل بدهند. 
 سقف قراردادها 

خانی اضافه کرد: سایر تیم ها اکنون به مشکل خورده اند. تنها 
باشگاهی که سقف را رعایت کرد، استقلال بود زیرا از ما خواسته 
بودند و این کار را انجام دادیم. خود جواد نکونام مبلغ قراردادش 
را کم کرد و چهار بازیکن هم با ما همکاری کرده و قراردادشان را 
کم کردند تا توانستیم یک تا ۲ بازیکن اضافه کنیم. سقف بودجه 
ما پر شده و کاری نمی توانیم انجام بدهیم. این تبدیل به اختلاف 

نظر می شود. وی درپاسخ به این سوال که آیا برای کاهش قرارداد 
بازیکنان استقلال مسئولیتی به نکونام داده اند و او این مسئولیت 
را قبول کرده است، اظهار داشت: خطیر این مذاکره را انجام داده و 
مسئولیت را به نکونام داده است. نکونام هم همکاری کامل داشته 
و حتی از سقف قرارداد خودش کم کرد. حتی -۵ ۴ بازیکن هم به 
باشگاه لطف داشته و قرارداد خود را کم کردند. عضو هیات مدیره 
استقلال در پاسخ به این سوال که آیا از جواد نکونام قهرمانی 
می خواهند، گفت: قطعا همین است. ما در ابتدا هوادار استقلال 
هستیم و باشگاه برای حل مشکلات تمام تلاشش را می کند تا تیم 
بتواند سهمیه آسیایی و همچنین قهرمانی لیگ را به دست آورد.

  کوتاه 
 فارس: سهیل مهدی در مورد لغو مکرر بازی های لیگ 
برتر، اظهار داشت: از روز گذشته که یک هفته از بازی ها را 
کنار گذاشتیم، برای من جالب بود که انتقادات به حدی 
زیاد و پشت سر هم بود که در ابتدا فکر می کردیم پس از چند 
روز کار سخت، دست کم یک نفر تشکر می کند. وی افزود: 
خوشحالیم برخی افراد جانبدارانه عمل نکرده و برخی مسائل 
را عنوان می کنند. برخی افراد که شاید فقط یک سال سابقه 
مدیریت در فوتبال را دارند، ۱۰ سال است نقد می کنند. 
صحبت خود را کوتاه می کنم. بزرگی می گفت بعد از ۲۰ سال 
کار کردن، بابت کاری که نکردیم، ناراحت می شویم نه بابت 
کاری که کردیم. برخی باید خود را از ساحل آرامش رها کرده 
و دنبال کار اجرایی باشند. اگر پیشنهاد دارند بدهند و حتی با 
کار خوب خود، عرصه را بر ما تنگ کنند وی درمورد اینکه با 
توجه به احتمال تعطیلی یک ماهه لیگ برتر در زمان برگزاری 
جام ملت های آسیا آیا این مسابقات به موقع تمام خواهد 
شد، گفت: تمام تلاش و برنامه ریزی من این است که لیگ 
با رویکرد و وضعیت استاندارد در زمان مقرر به اتمام برسد. 
وظیفه ما همین است اما فراموش نکنید همیشه سیاست و 
خط قرمز سازمان لیگ، تیم های ملی بودند. برای برگزاری 
لیگ باید شرایط این تیم ها و نمایندگان آسیایی را در نظر 
گرفت. هیچ فرقی هم بین پرسپولیس سپاهان، نساجی یا 
مثلا در گذشته پدیده برای ما نبوده است. مسئول کمیته 
مسابقات سازمان لیگ در پاسخ به این سوال که آیا در نیم 
فصل تعطیلی نخواهیم داشت، عنوان کرد: تا هر جایی که 
بتوانیم طبق یک رویه مناسب و درست، سعی می کنیم 
بازی های معوقه را برگزار کنیم. مثل سال گذشته که قبل از 
جام جهانی بازی معوقه نداشتیم. مسلم است نیم فصل تا جام 
ملت ها تمام نمی شود. نمی خواستیم نیم فصل را قبل از جام 
ملت ها تمام کنیم اما نشد. بلافاصله پس از این رقابت ها لیگ را 
ادامه می دهیم. تعطیلی جام ملت ها را نیز به عنوان استراحت 
تیم ها در نظر می گیریم. پس از برگزاری -۳ ۲ هفته نیم فصل 

اول بلافاصله نیز نیم فصل دوم را شروع خواهیم کرد. 

بیــن المــلل 
 * کاپیتان تیم ملی آرژانتین اعلام کرد که از حضورش در 
جام جهانی بعدی که سال ۲۰۲۶ به میزبانی آمریکا، مکزیک 
و کانادا برگزار می شود، مطمئن نیست. به گزارش بی ساکر، 
لیونل مسی در گفت وگویی که در یوتیوب پخش شد به میگل 
گارادوس، خبرنگار آرژانتینی، گفت: نمی دانم به جام جهانی 
بعدی که سال ۲۰۲۶ برگزار می شود، خواهم رسید یا نه. من 
هنوز به آن فکر نمی کنم چون خیلی دور است. مسی گفت 
در حال حاضر تمرکزش روی مسابقات کوپاآمه ریکا ۲۰۲۴ 
به میزبانی آمریکاست. او گفت: بعد از کوپا خواهیم دید چه 
خواهد شد. همه چیز بستگی به احساسم دارد. هنوز سه سال 
تا جام جهانی بعدی باقی مانده است. مسی دسامبر گذشته در 
فینال جام جهانی قطر، آرژانتین را به پیروزی مقابل فرانسه 
رساند. برنده هفت توپ طلا پیش از اینکه به فلوریدا برود تا 
برای اینترمیامی در لیگ برتر فوتبال آمریکا بازی کند، بارها 
اعلام کرده بود که در پی اس جی ناراضی است. مسی درباره 
سال های حضورش در پاریس گفت: روی هم رفته شرایط آن 
چیزی نبود که انتظار داشتم، اما همیشه گفته ام که هر چیز به 
دلایلی اتفاق می افتد. لیونل مسی در دیدار اخیر اینترمیامی 
برابر تورنتو مصدوم شد و نتوانست به بازی ادامه دهد. او در 
این بازی در ترکیب اصلی تیمش به میدان رفت اما در دقیقه 
۳۷ مصدوم شد و نتوانست به بازی ادامه دهد. البته شاگردان 
خراردو مارتینو با آنکه دو بازیکن کلیدی و سرشناس خود را 
از دست دادند توانستند چهار گل به ثمر برسانند و پیروز این 

بازی حساس شوند. 
 

موسوی: فقط به دنبال کسب مدال  
طلا هستیم

تسنیم: محمد موسوی پس از پایان دیدار 
والیبال ایران و تایلند گفت: این بازی برای ما 
که بازی می کنیم سخت تر از بازی کردن جلوی 
بهترین تیم های این تورنمنت است و اگر با تمام 
توان بازی نکنیم ممکن است اتفاقی بیفتد و 
سورپرایزی شود. در این بازی ها تنها در برابر بحرین 
یک ست غفلت کردیم. در مقابل تیم ضعیف تر 
بازی کردن و انگیزه داشتن آنها و ۱۰ صبح بازی 
کردن سخت است امیدوارم مرحله بعد هم موفق 
باشیم و به مدال طلا برسیم. وی در خصوص اینکه 
حریف احتمالی ایران در دور بعد قطر خواهد بود، 
گفت: الان بحرین از قطر جلو است و اگر قطر ببازد 
حذف می شود. هر تیمی بیاید باید صددرصد 
توان خود را بگذاریم فقط به طلا نیاز داریم و قبل 
از المپیک به ما اعتماد به نفس می دهد. موسوی 
در خصوص سفر طولانی به برزیل جهت حضور در 
مسابقات انتخابی جهان گفت: خیلی در جریان 
جزئیات پرواز نیستم ولی حدود ۲۸ ساعت روی 
هوا هستیم. ۱۵ ساعت اختلاف ساعت داریم و باید 

این مدت حرفه ای زندگی و خوب تمرین کنیم. 

خارج ازمستطیل سبز

 پشیمانی از جذب مورینیو 
 و کونته

کرد  عنوان  تاتنهام  لندنی  باشگاه  رئیس 
استخدام ژوزه مورینیو و آنتونیو کونته اشتباه 
بوده و این تیم با حضور آنژه پوستج اوغلو باید 
به ریشه هایش بازگردد. دانیل لوی بارها مورد 
انتقاد قرار گرفته و برخی از هواداران تاتنهام 
رئیس ۶۱ ساله شان را به خاطر ناکامی در راه 
قهرمانی از سال ۲۰۰۸ سرزنش می کنند. لوی 
گفت: می خواهم تیمم به اندازه بقیه تیم ها قهرمان 
شود. ناامیدی از قهرمان نشدن روی من تاثیر 
داشت و به همین خاطر تصمیم گرفتیم نام های 
بزرگی را برای هدایت تاتنهام انتخاب کنیم. 
نام هایی مثل مورینیو و کونته که جذبشان اشتباه 
بود. مائوریتسیو پوچتینو سال ۲۰۱۹، تنها پنج 
ماه پس از اینکه تاتنهام را به فینال لیگ قهرمانان 

رساند، از سمتش اخراج شد. 

خبـــــر

 ضعف تکنیکی آزادکاران ایران 

 با توجه به حضور کشتی گیرانی از بلاروس و روس پیش 
از مسابقات جهانی پیش بینی می شد کشتی گیران آزاد کار 
سختی پیش رو داشته باشند. البته فکر می کنم روس ها 
به دلیل اینکه چند سال از مسابقات دور بودند در شرایط 
ایده آل نبودند اما با کشتی گیران نامداری در این مسابقات 
حضور پیدا کردند و نتایج خوبی کسب کردند. با توجه به 
اینکه سال منتهی به المپیک است، پیش بینی می شد همه 
کشتی گیران با تمام توان به میدان بیایند و به دنبال کسب 
سهمیه باشند. در این مسابقات کشتی گیران ایرانی بیشتر 
ضعف تاکتیکی داشتند و به خوبی برنامه های کادرفنی را 
روی تشک اجرا نمی کرد. حالا نمی دانم دلیل این موضوع 
چه بوده است. خطای کشتی گیران در این مسابقه زیاد بود 
و متأسفانه منجر به باخت کشتی گیران شد و نتیجه خوبی 
کسب نکردیم. نتایجی که تیم ملی کشتی آزاد در مسابقات 
جهانی به دست آورد خوب نبود و کسی نمی تواند منکر آن 
شود، اما ذخیره کشتی ایران از نظر نیروی انسانی خوب است 
و باید این موضوع را قبول کنیم. همین امسال نوجوانان 
و جوانان قهرمان جهان شدند و این نتیجه نشان می دهد 
پتانسیل کشتی برای سال های آینده قابل قبول است. اما 
در رده بزرگسالان انتظارات از آنها بیشتر است. البته طبیعی 
است که این انتظارات به قهرمانان کشتی فشار می آورد. من 
در این مسابقات بیشترین ضعف کشتی گیران تاکتیکی بود و 
از نظر بدنی آن ها کم نمی آوردند. همان طور که دیدیم رحمان 
عموزاد تا آخرین ثانیه می توانست بجنگد، یعنی اگر ۴۵ ثانیه 
عقب نشینی نمی کرد می توانست ادامه دهد و حریفش هم 
ریکاوری نمی کرد که امتیاز بگیرد. یا مجتبی گلیج حریفش 
را از پا انداخت ولی اشتباه یک لحظه ای او باعث شد فشار کم 
کمتر شود و نتیجه را باخت. تنها کشتی گیری که فکر می کنم 
از نظر بدنی کم آورد آذرپیرا بود که او هم جلوی حریف 
آمریکایی اش فشار زیاد به خودش آورد و بدنش تحلیل رفت. 
به نظرم نوع روش مبارزه ای که برای کشتی گیران طراحی 

کرده بودند می توانست بهتر باشد. 

 بهروز سلطانی پیشکسوت پرسپولیس و 
کارشناس فوتبال در خصوص حاشیه های 
دیدار پرسپولیس و النصر در هفته اول لیگ 

قهرمانان آسیا صحبت کرد. 
 در مورد انتقاداتی که در فضای 
مجازی به استقبال از تیم النصر و نتیجه 

به دست آمده چه نظری دارید؟
 در کشوری هستیم که قدمت فرهنگی 
بسیار بالایی دارد و قطعاً این قدمت از 
تیم های عربی بیشتر است. در این شکی 
نیست که کریستیانو رونالدو یک انسان کامل 
در همه زمینه ها از سیاست گرفته تا تجارت، 
ورزش و اجتماع است و به موفقیت های 
نحوه  من  بدون شک  و  رسیده  بزرگی 
استقبال، تشریفات و دیگر مواردی را که 
در مورد رونالدو و تیم النصر رخ داد تأیید 
نمی کنم. وقتی رونالدو کودک خردسالی 
را پذیرا می شود و خود را مقابل او کوچک 
می کند. همین طور چنین کاری را مقابل 
دختر معلولی که نقاشی اش را کشیده انجام 
می دهد پس شخصیت بزرگ خود را نشان 
می دهد. کاری به سیاست باشگاه پرسپولیس 
فرش  متععدد  بدهی های  وجود  با  که 
گرانقیمت به رونالدو و سادیو مانه می دهد 
ندارم ولی این باشگاه خواسته تا سنت حسنه 
مهمان نوازی ایرانی ها را نشان دهد. هرچند 
می شد هدیه دیگری مثل صنایع دستی 
بدهد. خاطرم است زمانی که با تیم به لیبی 
رفته بودیم سرهنگ قذافی که آن زمان بر این 
کشور سیل زده حکومت می کرد آثار باستانی 
ایران نظیر سنگ های تخت جمشید را در 
اختیار داشت. پس می شد باشگاه به شکلی 

عمل کند که واکنش ها مثبت تر باشد. 
 پرسپولیس در این دیدار تن به 

شکست داد!
یحیی گل محمدی از لحاظ فنی تمرکز 
لازم را برای بازی با النصر نداشت. مسعود 
ریگی بازیکن دونده و انرژیکی است ولی برای 
بازی مقابل النصر مناسب نبود و می شد از 
سروش رفیعی استفاده کرد. روحیه امتیاز 
گرفتن از النصر به وسیله سرمربی تیم 
پرسپولیس به بازیکنان منتقل نشده بود 
و فقط خواستند بازی برگزار شود. برنامه 
کافی نداشتیم و بازیکنان آمادگی ذهنی 
لازم را نداشتند. پرسپولیس تیمی است که 
دو مرتبه به فینال لیگ قهرمانان آسیا رسیده 
و حریفان روی این تیم حساب ویژه ای باز 
می کنند. باید خودمان را باور داشته باشیم و 
حریفان را غافلگیر کنیم. الدحیل قطر چکیده 
تیم های عربی است و استقلال تاجیکستان 
هم تیمی آماده نشان داده، راه سختی مقابل 
پرسپولیس است ولی این تیم حالا که تلنگر 
را از النصر خورد باید به خود بیاید و قدرتش 

را به رقبای آسیایی نشان دهد. 

مراد محمدی 
 کارشناس کشتی آزاد 

سلطانی: 
باشگاه پرسپولیس 

می تواند مثبت عمل 
کند 

 علی عدنان بازیکن سابق 
باشگاه های اودینزه و آتلانتا 
ایتالیا که پس از دیدار با تراکتور 
به اردوی تیم ملی عراق ملحق 
شده و با این تیم قهرمان جام 
پادشاهی تایلند شده بود، 
مهره دفاعی کارآمد تیم مس 
رفسنجان مقابل تراکتور بود. 

رضا جعفری مهاجم تیم فوتبال 
ملوان بندرانزلی نشان داده 
انگیزه های زیادی برای گلزنی 
در فصل جاری دارد. وی امسال 
با پیراهن ملوان به پست 
تخصصی خود یعنی خط حمله 
برگشته و تا به اینجای کار هم 
جواب اعتماد تارتار را داده است. 

هواداران تیم لژیا ورشو، یک 
بنر باشکوه و رعب انگیز را در 
میزبانی از تیم استون ویلا به 
ورزشگاه بردند. آنها تصویر 
یک گوریل غول پیکر با چشمان 
قرمز ترسناک را به استادیوم 
و پشت دروازه بردند و زیر آن 
نوشتند: به جنگل خوش آمدید. 

ـت
وشـ

س ن
         بنر    مدافع  مهاجم عک

 

علی اصغر مدیر روستا بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران می گوید یکی از مشکلات فوتبال ما اهمیت قائل نشدن به تیم های پایه است.  علی اصغر مدیر روستا در گفت و گو با ایسنا، در ارزیابی از 
عملکرد امیر قلعه نویی در طی چند ماه اخیر اظهار کرد: در ارتباط با نحوه بازی تیم ملی نسبت به قبل که کی روش در راس تیم ملی بود تغییرات داشتیم یعنی نحوه بازی بازیکنان و تاکتیک تیم تغییر 
کرده، اما چون حمله کردن و مالکیت توپ را ملاک قرار داده ایم بعضی وقت ها تیم از دفاع کردن باز می ماند و توجه به این قسمت کمتر می شود. البته در ادامه مسیر کادر فنی این مشکل را برطرف 
خواهد کرد که همزمان با تغییر تاکتیک و کار هجومی دقت لازم را در خط دفاع نیز داشته باشیم تا بازیکنان آسیب نبینند. مدیر روستا ادامه داد: یکی از مشکلات فوتبال ما اهمیت قائل نشدن به تیم های 
پایه است که نه در باشگاه ها اهمیت داده می شود و نه در سطح ملی. باید به این فکر باشیم که از فوتبال آسیا عقب نمانیم. تیم های رقیب ایران در حال پیشرفت هستند اما ما روز به روز درجا می زنیم. 
به همین دلیل باید نگرش خود را نسبت به فوتبال تغییر دهیم. فوتبالی که از لیگ می بینیم نمی تواند کمک زیادی به تیم ملی کند. باید در خصوص مربیان، باشگاه ها و حتی زیرساخت های تیم های 
پایه نگرش جدید داشته باشیم. با فرمانی که جلو می رویم همین طور در فوتبال درجا می زنیم. وی در پاسخ به این پرسش که آیا به نظر شما در ناکامی تیم ملی امید سرمربی تیم مقصر است یا خیر؟ 
افزود: ساختار فوتبال ما از جمله فدراسیون، مربیان و بازیکنان هر کدام به نوعی مقصر هستند اگر بخواهیم فوتبال روز دنیا را با فوتبال خودمان مقایسه کنیم می بینیم تفاوت زیادی بین فوتبال ما با 
دنیا وجود دارد این تفاوت روز به روز در حال افزایش است. در لیگ باید از وجود مربیانی بهره بگیریم که بتوانند فوتبال را تغییر دهند ۱۰ سال است که یکنواخت فوتبال بازی می کنیم، اگر به دنبال 

پیشرفت فوتبال هستیم باید در کار بازیکنان و مربی تغییر ایجاد شود. 

مدیرروستا: ۱۰ سال است یکنواخت فوتبال بازی می کنیم 
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خبرغیـــر محرمانـــه

واکنش پرستویی به انتشار عکسش 
پرویز پرســتویی با انتشار عکس یکی از بیلبوردهای 
شــهری و جمله ای از فیلم »موج مرده« به کارگردانی 
ابراهیم حاتمی کیا، نوشــت: »قرار بود ما بجنگیم، شما 
مراقب بچه هامون باشید. وجدانتون رو قاضی کنید، کی 
کم فروشی کرد؟«  نوشت بی اغراق بگویم بنده فقط به 
خاطر این جمله، فیلم را پذیرفتم، چراکه بقیه فیلمنامه 
از نظر من تزئین غذاســت. اصولا هر فیلمنامه ای را که 
انتخاب می کنــم به دنبال جمله کلیــدی می گردم که 
مقصود و منظور اثر است و می تواند برای جذب مخاطب 
مهم باشد. به همین دلیل نمی دانم هدف شهردار تهران 

از نصب این جمله ها در بزرگراه های شهر چیست؟«
بازداشت ۷ عنصر ضد امنیتی  

فرماندار قرچک از شناســایی و دستگیری هسته ۷ 
نفره ضد امنیتی توســط سربازان گمنام امام زمان)عج( 
خبــر داد. علیرضا فاتحی نژاد، اظهار کرد: طی رصد های 
اطلاعاتی و تلاش های مجاهدانه ســربازان گمنام امام 
زمان)عــج( در اداره اطلاعــات شهرســتان قرچک و با 
هماهنگی مقام محترم قضایی یک هســته ۷ نفره ضد 
امنیتی که قصد انجــام اقدامات خرابکارانه و ایذایی در 

استان های تهران و البرز را داشتند، دستگیر شدند. 
انتقاد جواد خیابانی  

جواد خیابانــی با انتقاد از ذوق زدگــی و رفتارهای 
عجیب رضــا درویــش گفت: »آقــای مدیر باشــگاه 
پرســپولیس شــما نباید پای پله هواپیما به اســتقبال 
رونالدو می رفتید، اشتباه را شما کردید نه جوان ایرانی! 
آقــای درویش موقع ورود به مهمــان هدیه نمی دهند، 
زمان خروج از کشور هدیه را به مهمان می دهند. همین 
خود تحقیری هایی که از ســمت مسئولین پرسپولیس 

انجام شد موجب باخت این تیم شد.«
دستگیری شبکه مخل امنیت  

فرمانده سپاه اســتان قم از دستگیری هسته اصلی 
شــبکه مخل امنیت استان با رصد اطلاعاتی خبر داد و 
گفت: سازماندهی باندهای اراذل و اوباش و توزیع سلاح 
سرد بین آنها جهت به کارگیری در صحنه اغتشاشات و 
ســاخت بیش از ۴۰۰ بمب دست ساز از جمله اقدامات 
این افراد است. ســردار محمدرضا موحد  اظهار داشت: 
پیرو اغتشاشات ســال گذشته که منجر به شکل گیری 
تجمعات اعتراضی شــعاردهی و ناآرامی در استان شد، 
ســربازان گمنام امام زمان)عج( در ســازمان اطلاعات 
ســپاه امام علی بن ابی طالب)ع( به منظور شناســایی 
عناصر میدانی و سرشبکه های اصلی این نا آرامی ها وارد 
عمل شــده و با اقدامات اطلاعاتی موفق به شناسایی و 
دستگیری هســته اصلی تیم خرابکاری و اخلالگری در 

نظم عمومی در استان شدند. 

 

 

 

 ویزای گروهی ایران و روسیه لغو شد
همزمان با سفر یک هیأت گردشگری از ایران به قفقاز 
روســیه، لغو روادید سفرهای گروهی بین ایران و روسیه 
به اجرا گذاشــته شد. ایران و روســیه توافقنامه ای را به 
منظور لغو ویزای گروهی گردشگری بین دو کشور به اجرا 
گذاشتند، که این توافق در تاریخ ۱ جولای ۲۰۲۱ بسته 
شــده بود و در چارچوب آن، شــهروندان ایران و روسیه 
می توانند بدون ویزا برای اهداف توریســتی در گروه هایی 
از پنج تــا پنجاه نفر برای یک دوره حداکثر پانزده روزه از 
کشــورهای یکدیگر دیدن کنند. از همین رو، با سفر یک 
هیأت گردشــگری از ایران به منطقه قفقاز روســیه، این 
توافقنامه برای شهروندان ایرانی رسما به اجرا گذاشته شد. 
رئیس نمایندگی بازرگانی سفارت روسیه در ایران نیز  از 
آغاز سفرهای بدون ویزای نخستین گروه های گردشگری 
ایران به روســیه و بالعکس خبر داد. روز دوشــنبه، سوم 
مهرماه ۱۴۰۲ نیز با سفر یک هیأت گردشگری از روسیه 
به شهر بابلسر اســتان مازندران، لغو رسمی روادید سفر 
گروهی به ایران به اطلاع شــهروندان روســیه رســانده 
می شــود. حرمت الله رفیعی ـ رئیس هیأت مدیره انجمن 
صنفی دفاتر خدمات مســافرتی ایران ـ در سفری که به 
همراه جمعی از دفاتر خدمات مســافرتی به منطقه قفقاز 
روسیه داشته است، به ایسنا گفت: در ادامه تفاهم نامه ای 
کــه در خردادماه ۱۴۰۲ در حضور وزیر توســعه اقتصاد 
روسیه با مجموعه گردشگری قفقاز و انجمن صنفی دفاتر 
خدمات مســافرتی ایران امضا شد، این هیأت متشکل از 
تعدادی از آژانس های مســافرتی ایران بدون ویزا به کشور 
روســیه وارد شــد و قرار است با ســفر در منطقه قفقاز، 
ظرفیت های گردشــگری بین ایران و این منطقه بررسی 
شــود. او اضافه کرد: با توجه به ســفر هیأت گردشگری 
ایران و روســیه به دو کشــور در هفته جاری، از این پس 
گردشگران ایرانی و روسی در قالب تورهای از ۵ تا ۵۰ نفر و 
از طریق دفاتر خدمات مسافرتی می توانند بدون ویزا به دو 
کشور سفر کنند. علی اصغر شالبافیان ـ معاون گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی ـ نیز 
اجرای توافقنامه لغو روادید ســفرهای گروهی بین ایران 
و روســیه را تایید کرد و به ایســنا گفت که برای اجرای 
این توافق نامه لازم بود آژانس های گردشــگری دو کشور 
معرفی شــوند که از ایران حدود ۸۰ آژانس مسافرتی و از 
روسیه حدود ۱۰۰ آژانس مسافرتی معرفی شده اند که این 
تعداد و عملکرد آن ها هر سال بازنگری می شود.  دیمیتری 
واخروکوف، معاون وزیر توسعه اقتصادی روسیه نیز حدود 
دو ماه پیش از اجرای به زودی لغو روادید سفرهای گروهی 
بین ایران و روسیه خبر داده و گفته بود: روسیه بر توسعه 
مبادلات توریستی دوجانبه با چین، ایران و هند متمرکز 
شده است. ما در حال کار روی سفرهای گروهی بدون ویزا، 
ساده سازی پرداخت ها و سایر زمینه ها برای گردشگران این 
کشورها و همچنین کشورهای عربی هستیم و این یکی از 

اولویت های استراتژیک امروز روسیه است.

دریچـــــه

نامزدهای نهایــی جایزه ادبی بوکر ادبی ســال ۲۰۲۳ 
درحالی اعلام شــده اســت که در ایــن دوره فقط نام یک 
نویسنده بریتانیایی در فهرست شانس های نهایی کسب این 

جایزه به چشم می خورد.
به گزارش ایسنا و به نقل از گاردین، فهرست نامزدهای 
نهایــی جایــزه ادبی بوکر ۲۰۲۳ اعلام شــد و »وســترن 
لین« نوشــته »چنتا مارو« به عنوان تنها اثر یک نویسنده 
بریتانیایــی به جمع نامزدهای نهایی این دوره راه یافت. در 
فهرســت این دوره همچنین حضور نویسندگان مرد برای 
نخســتین بار در هشت ســال اخیر پررنگ تر از نویسندگان 
زن است.نویســندگان مرد، چهار ســهم از شش اثر نامزد 
نهایی امســال را به خود اختصاص دادنــد و به این ترتیب 

»پل لینچ« بــا رمان »آواز پیامبر«، »پــل موری« با رمان 
»نیش زنبور«، »پــل هاردینگ« با رمان »این عدن دیگر« 
و »جاناتان اســکوفری« با رمان »اگر بعد از تو جان سال به 
در ببرم« در فهرست امسال قرار گرفتند. »سارا برنشتاین«، 
نویســنده کانادایی نیز با رمان »مطالعه برای اطاعت« این 

فهرست را کامل می کند.
هیچ یک از این ۶ نویسنده پیش تر در فهرست نامزدهای 
نهایی جایزه ادبی »بوکر« قــرار نگرفته بودند. این ۶ اثر از 
بین ۱۳ اثری انتخاب شدند که به فهرست نامزدهای اولیه 
راه یافته بودند. فهرســت نامزدهای اولیه از بین ۱۶۳ کتابی 
انتخاب شــده بود که در فاصله یکم اکتبر تا ۳۰ ســپتامبر 

سال ۲۰۲۳ منتشر شده بودند.

برنده این جایزه معتبر ادبی ۲۶ نوامبر مشخص می شود 
و ۵۰ هزار پوند جایزه نقدی دریافت می کند. رمان نویســان 
راه یافته به فهرست نهایی نیز هر کدام ۲۵۰۰ پوند دریافت 

می کنند.
جایزه بوکر که در ســال ۱۹۶۹ تأســیس شد، یکی از 
مهم ترین جوایز ادبی جهان اســت که هر ساله به نویسنده 
رمانی که به زبان انگلیسی نوشته شده و در بریتانیا یا ایرلند 
منتشــر می شود، اعطا می شــود. این جایزه اغلب به عنوان 
سنگ بنای حرفه ای یک نویسنده در نظر گرفته می شود و 
به طور منظم ستاره های ادبی جدیدی نیز معرفی می کند. 
»برناردیــن اواریســتو«، »داگلاس اســتوارت« و »مارلون 

جیمز« از جمله برندگان اخیر جایزه بوکر هستند.

حضور پررنگ مردان در نامزدهای جایزه »بوکر«

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند در ستایش خواندن     

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

محمدحسین لطیفی، کارگردان ســینما با تاکید بر ضرورت تحقیقات گسترده میدانی در ساخت 
آثار ســینمایی دفاع مقدس گفت: در ســاخت آثار سینمایی دفاع مقدس یک موضوع را از یک منظر 
نباید نگاه کرد و تحقیقات باید خیلی کامل شود تا درام درست شکل گیرد و خط اصلی قصه دربیاید.

محمدحسین لطیفی در گفت وگو با ایرنا در خصوص اقتباس از کتاب ها و تالیف ها در ساخت آثار 
سینمایی دفاع مقدس و این که فیلمسازهای ما در این زمینه چقدر موفق عمل کرده اند؟ اظهار داشت: 
اقتبــاس فیلمســازها از کتاب هایی که در این زمینه وجود دارد به دو گونه بوده اســت؛ یا به صورت 

میدانی حرکت و تحقیق کرده اند و یا این که چند کتاب را ملاک گرفتند.
وی تاکید کرد: فضای جبهه و جنگ مربوط به ســنین ماست و لازم است دستکم به عنوان مشاور 
و نویســنده فیلمنامه های دفاع مقدس با این فضا آشــنایی وجود داشــته باشد و در کنار فیلمسازان 

جوان، این اتفاق بیفتد.
لطیفی افزود: دوســتانی که در حوزه دفاع مقدس کار کردند تلاش داشتند کارهای خوبی بسازند، 
خیلی از دوستان هم مدام تلاش می کنند اما اتفاقی نمی افتد و این جای نگرانی دارد و درست نیست. 
امیدوارم که در خصوص فیلمنامه و تحقیقات میدانی برای ساخت آثار دفاع مقدس گروهی کار شود.

کارگردان فیلم ســینمایی غریب در باره این که چقدر به ضرورت بچه قصه ها در ســاخت آثار دفاع 
مقدس اعتقاد دارید؟ بر ضرورت گنجاندن این داســتان ها در آثار سینمای دفاع مقدس تاکید کرد و 
گفت: در غیر این صورت شــخصیت ها تک بعدی می شوند و این بچه قصه ها هستند که شخصیت های 

مورد نظر در کارهای دفاع مقدسی را می سازند.
این کارگردان ســینما و تلویزیــون همچنین درباره فیلم های دفاع مقــدس، پرتره از رزمنده ها و 
فرماندهان شــهید از جمله شهیدان همت، باکری و ســتاری گفت: برخی از آثاری که در این زمینه 
ساخته شده اند را دوست نداشتم. قرار بود آثاری در بین اینها به صورت سریال باشند و خیلی از اینها 

الکن ماندند.
وی تاکید کرد: واقعیت این اســت که فیلمســازها تلاش خود را کرده اند. هر قدر در بحث پرتره به 
شــخصیت قصه نزدیک شــویم فیلم بهتری ساخته خواهد شد. مهم، اطرافیان، دوستان، حال و هوا و 
فضای آن موقع و آشــنایی با مسائل پیرامون موضوعات دفاع مقدس است که فیلمسازهای ما باید به 

آن توجه داشته باشند.
لطیفی تاکید کرد: در ساخت این گونه آثار یک موضوع را از یک منظر نباید نگاه کرد و تحقیقات 

باید خیلی کامل شود تا درام درست شکل گیرد و خط اصلی قصه دربیاید.
وی خاطرنشان کرد: می خواهیم در پرتره تمامی ابعاد یک شخصیت را بگوییم و عموما هم اینگونه 
اســت برای همین، فیلم و داستان الکن می ماند اما اگر سمت و سوی ما مشخص شود و اینکه بدانیم 
کدام صفت بارزتر اســت و روی آن کار کنیم و مابقی در اولویت های بعدی قرار گیرد، کار، بیشــتر 

دیده می شود.
این کارگردان ســینما و تلویزیــون همچنین در خصوص پرداختن به شــهدای گمنام و 
افرادی که در کنار فرماندهان دفاع مقدس جنگیدند، شــهید شده اند و یا خیلی از اینها در 
قید حیات هستند اما گمنام باقی مانده اند، اظهار داشت: پرداختن به این موضوع اجتناب 
ناپذیر اســت. در پرتره و شخصیت پردازی باید تا آنجایی به شخصیت های کناری پرداخته 

شود که از قصه اصلی جدا نشویم.
وی افزود: شــخصیت های پیرامونی نمی توانند به همان اندازه شخصیت اصلی داستان 
شــکل بگیرند و این اجتناب ناپذیر اســت. اما این کــه بخواهیم قصه ای در خصوص یک 
شــهید گمنام کار کنیم بحث دیگری اســت و این هم شــدنی است و انشالله که شاهد 

ساخت آثاری در زمینه شهدای گمنام باشیم.
لطیفــی در عین حال در این باره که در ســاخت آثار دفاع مقــدس بعد خانوادگی 
شــخصیت ها و پرتره ها مهم اســت یا بعد عملیاتی و رزمی کارهای دفاع مقدس؟ گفت: 
زندگی شــخصیت ها مهم تر اســت. چون زندگی وجود داشــت و اینها برای زندگی دفاع 

کردند. این شهیدان بی دلیل در جبهه نبودند و جنگ نکردند.

محمدحسین لطیفی:

 کار دفاع مقدسی 
نیازمند  تحقیقات 
گسترده میدانی است

گــپ


